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Cuvânt înainte 

 

 

Aş dori să observ de la bun început că volumul de faţă nu este deloc unul obişnuit. În 

primă instanţă, apare ca un volum ce adună articole cu o tematică socială şi culturală extrem 

de diversă, aproape barocă în compoziţia ei. Însă alegerea unor subiecte spre discuţie nu a fost 

totuşi deloc întâmplătoare. Constaţi imediat că ele privesc mai ales viaţa noastră cotidiană, cea 

care se remarcă printr-o varietate aproape năucitoare de întâmplări.  

Dintre acestea, unele ne expun şi ne descriu mai bine decât altele, sunt cu alte cuvinte 

simptomatice. Tocmai acest lucru le aduce mult în faţă, faptul că ele devin pentru noi 

adevărate simptome ale lumii de astăzi. Afli vorbindu-se, de pildă, despre pelerinaje şi 

bioterorism, avort, mituri actuale şi sărbători, decizii financiare şi instituţii de învăţământ, 

„funcţii facultative” ale creierului omenesc, prostituţie, paşapoarte şi filosofie, cultură pop şi 

resurse simbolice, fotbal şi sacrificiu în spaţiul public, moduri neaşteptate de a face politică, 

idoli noi sau temple situate la drumul mare etc.  

Sub aspect temporal, cum ne previne autorul, toate aceste situaţii sau întâmplări 

acoperă ultimul an din istoria noastră recentă. Geografic şi cultural, însă, nu există graniţe 

precise, întrucât ceea ce se întâmplă undeva în lume poate oricând avea ecouri sau consecinţe 

până aici unde trăim noi, şi invers.  

Aşadar, unele situaţii şi întâmplări exprimă mult mai elocvent decât altele modul în 

care decurge viaţa noastră de fiecare zi. Au un nerv distinct al lor, o ritmică alertă şi 

discontinuă, cu treceri bruşte de la o stare la alta, cu fracturi şi excese imprevizibile. Deşi le 

vedem sau le întâlnim în chip frecvent, au puterea să ne şocheze în continuare.  

Cum anume procedează Nicu Gavriluţă în faţa acestor irupţii frecvente şi neaşteptate 

ale vieţii cotidiene? Bine cunoscut în spaţiul cercetărilor de sociologie şi antropologie, autorul 

ne propune o manieră nouă de a discuta despre ceea ce ar fi propriu astăzi vieţii noastre 

sociale. Ca şi cum ar lua o necesară distanţă faţă de discursul academic al sociologului, se 

repliază şi revine la ceea ce realmente poate să ne provoace în viaţa de zi cu zi. Preferă modul 

direct şi personal de a vorbi, cu referinţe abrupte şi cu indicarea francă a faptului în atenţie. 

Caută să-l descrie în datele lui izbitoare, frapante, cu întreaga lui violenţă şi cu elementul 

pitoresc pe care îl conservă. Cum spuneam mai sus, ştie să aducă în atenţie tocmai acele 

situaţii sau întâmplări care se dovedesc a fi adevărate simptome ale unei ciudate normalităţi 
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sociale. Importă, aşadar, nu atât frecvenţa lor, nici extensiunea lor socială, ci înainte de toate 

semnificaţia lor aparte. Căci pot fi văzute ca semne ale unor schimbări neaşteptate, mărci ale 

unor evoluţii diferite – non-clasice sau „eretice”, în sensul sociologic al cuvântului.  

Nu ştim încă dacă anunţă fenomene care vor schimba complet şi radical peisajul vieţii 

sociale, însă ne pot face atenţi asupra unui gen de evoluţie socială în faţa căruia nu suntem 

încă în suficientă măsură pregătiţi. Cu alte cuvinte, ne previn în legătură cu o formă de 

normalitate care este fie marginală, fie excentrică, oricum diferită de cea pe care o invocăm 

într-o perspectivă să zicem modernă. Aş fi vrut să folosesc ghilimelele pentru acest cuvânt, 

„normalitate”, ce încă mai naşte în mintea noastră unele dorinţi sau chiar nostalgii asemeni 

celor legate de vârsta copilăriei. Însă nu le voi folosi, căci normalitatea nu mai poate fi deloc 

socotită o stare ingenuă sau paşnică. Dimpotrivă, dacă într-adevăr mai există, ea se reface 

continuu, se tot recompune ca mod comun şi tranzitoriu de viaţă. Unele norme noi, care caută 

să o descrie şi să o facă evidentă, sunt ele însele în mişcare.  

În consecinţă, cum bine a spus cu câţiva ani în urmă Marshall McLuhan, schimbarea 

însăşi, cu tot şocul şi provizoratul ei, ajunge în aceşti ani o adevărată normă socială. Ea este 

aptă să indice o formă nouă de normalitate, chiar dacă ne vom obişnui mai greu să o socotim 

ca atare. 

Dar despre ce simptome este vorba în această carte? Autorul aduce în atenţie, pur şi 

simplu, acele situaţii sau fenomene care, oricât de excentrice sau de ciudate ar putea să ne 

apară, fac parte puţin câte puţin din „fluxul normal” al vieţii noastre publice. Este vorba, de 

exemplu, despre atitudinea omului de astăzi faţă de trup, cu biologia sa exhibată uneori în 

chip public şi cu noile fantasme erotice sau medicale care o însoţesc. Sau atitudinea sa faţă de 

pământul pe care trăieşte, cu schimbările climatice care se petrec acum şi cu noua 

eschatologie populară prin care se anunţă forme insolite ale „sfârşitului lumii”. Este vorba, 

într-o altă privinţă, de capacitatea de sacrificiu a generaţiei tinere (Chişinău, 12 aprilie 2009), 

o generaţie socotită uneori – în grabă sau cu destulă ipocrizie – ca lipsită de repere istorice şi 

morale. 

 Nicu Gavriluţă observă totodată cum în peisajul comun şi aparent insignifiant al vieţii 

cotidiene irump forme derivate (ca să nu spun decăzute) ale sacrului. Se impun fantasme şi 

simbolisme noi, unele chiar stranii, legate de acele sărbători laice care angajează omul mai 

ales în „saturnalii” domestice, spectacole şi petreceri în piaţă, shopping până la epuizare şi 

show-uri pe ritmuri pop, cadouri swarovski şi un vacarm popular organizat până în cele mai 

mici detalii. Se adaugă acestui peisaj prezenţa unor idoli de o săptămână şi a unor vip-uri de o 
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noapte, „crăciuniţe sexy”, profeţi de mahala, lideri apăruţi oarecum din neant şi vizionari 

ieftini ai balamucului general.  

Cum observă autorul la un moment dat, există în continuare o foame uriaşă de ocult şi 

fantastic, o nevoie elementară de a seduce şi de a fi sedus, forme noi ale fricii colective, 

spaime ce nasc plăceri ascunse, ritualuri laice ivite în spaţiul unei istorii deschise şi 

cosmopolite.  

Mai mult decât atât, există astăzi destule forme ale prostiei, unele din ele acceptate ca 

absolut normale şi aduse treptat în stadii aproape instituţionalizate. La acestea din urmă 

autorul se opreşte destul de mult, din motive cât se poate de serioase, căci, aşa cum singur ne 

spune, „mama proştilor este mereu gravidă”. O tipologie a prostiei colective, în lumea de 

astăzi, devine astfel posibilă şi, probabil, utilă, în măsura în care mai putem crede într-o 

terapeutică socială a ei.    

Însă toate acestea, cum am încercat să spun mai sus, reprezintă pentru autorul cărţii 

simptome ale unei patologii care se cere bine descrisă. De altfel, cartea de faţă se 

subintitulează Sociologia patologiilor cotidiene. Mai mult chiar, fiecare din cele 4 secţiuni în 

care este delimitată are în vedere o specie distinctă de patologie cotidiană: patologia vieţii 

politice, cea a sacrului, patologia vieţii religioase şi cea socială ca atare.  

Unele articole nu se înscriu vizibil sub această intenţie interpretativă, de exemplu cele 

referitoare la condiţia studentului şi a universitarului în spaţiul cultural românesc. Însă ele pot 

oferi elemente pentru o mai bună simptomatologie în analiza altor situaţii sau fapte sociale.  

În ce sens totuşi patologie? Nu în sensul medical sau psihiatric al cuvântului, căci nu-

şi propune nimeni să identifice noile pasiuni şi excese populare, cotidiene, cu abaterea psihică 

ce necesită neapărat o terapie clinică. Sensul termenului este mai curând cel etimologic: 

patologică poate să ne apară acum acea conduită cotidiană ce stă sub puterea unor pasiuni 

sau afecte excesive, a unor impulsuri ce nu cunosc limite precise. Multe dintre acestea află 

astăzi destulă libertate, un spaţiu destul de larg şi indecis spre a-şi manifesta excesul propriu. 

 Mai ciudat încă, excesul ca atare devine cumva acceptabil atunci când ia un chip 

colectiv şi public. Aşa se întâmplă, de pildă, când are loc vulgarizarea completă a unor 

ritualuri şi sărbători. La fel şi atunci când se practică pe scară largă importul facil al unor 

formule populare de „distracţie”, divertisment sau viaţă mondenă. Nu mai puţin bizar este şi 

efortul public de a decerebraliza complet sexualitatea elementară a omului. 

 Un lucru asemănător l-am putea recunoaşte în maniera lejeră sub care omul de astăzi 

poate să stigmatizeze sau să fie stigmatizat. De pildă, poate fi socotit, cu o uşurinţă stupefiantă 

şi pentru o întreagă regiune continentală, ca simplu „hoţ”, „violator”, „primitiv”, „barbar” etc. 
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Se reface în lumea de astăzi, cu o uşurinţă greu de înţeles, instituţia mai veche a „ţapului 

ispăşitor”. Devine în continuare flagrantă nevoia unor comunităţi de a exorciza răul social 

prin identificarea acelei instanţe care înseamnă deopotrivă otravă şi medicament, purtător al 

răului şi prevestitor al vindecării colective, ceea ce altădată în lumea greacă s-a numit 

pharmakos. 

 Se refac, de la un timp la altul, scenariile conspiraţiei oculte, cu sentimentul general 

că stările dificile sau critice pe care le trăiesc oamenii sunt premeditate şi pregătite din timp de 

către cei care, puţini la număr, ar şti să orienteze după voia lor mersul ciudat al istoriei 

prezente. 

 Vizarea negativă a celuilalt – a celui străin sau nomad, a celui care încă nu gândeşte 

„în acelaşi fel” şi nu simte „cum trebuie” – cunoaşte forme deopotrivă vechi şi noi. Uneori se 

ajunge la demonizarea sa, cum bine observă în câteva rânduri autorul cărţii de faţă. De fapt, 

aproape cu fiecare articol din acest volum ai de a face cu ceea ce astăzi se petrece „altfel”, în 

alt mod şi cu o altă logică decât cea care ne este familiară. Faţă de acel „cu totul altfel” pe 

care l-a explorat cu atenţie fenomenologia religiei, de pildă Rudolf Otto, survine masiv un 

„altfel” cât se poate de profan, comun sau chiar de-a dreptul trivial. Nu ştii deocamdată ce 

ascunde acest gen de alteritate comună, vulgară, care inundă uneori complet viaţa noastră 

cotidiană. Dar nu poţi să nu-i observi forţa aparte şi unele consecinţe grave pe care le are.  

Toate acestea ţin de una şi aceeaşi istorie cotidiană, cea recentă, chiar dacă ea 

comportă alte ritmuri şi alte repere politice sau religioase. Am de aceea motive să spun că o 

carte precum cea de faţă ne dă posibilitatea să ne privim din nou cu atenţie în oglinda 

neconvenţională a vieţii noastre cotidiene.  

 

 

Iaşi, 30 ianuarie 2010                                                   Ştefan Afloroaei                                                  
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ÎN CE SENS „MAMA PROŞTILOR ESTE MEREU GRAVIDĂ”? 

 

Volumul de faţă adună editorialele publicate în cotidianul Ziua de Iaşi, timp de un 

an si ceva, în intervalul  noiembrie 2008 - ianuarie 2010.Unele texte dau seama într-o manieră 

personală şi (sper) stimulativă de anumite reuşite culturale, sociale şi politice specifice 

timpului nostru. Mă refer, printre altele, la consistentul capital de simpatie pe care 

preşedintele Barack Obama l-a câştigat aproape peste tot în lume, inclusiv în România. Am 

citit victoria primului preşedinte american de culoare ca pe o fericită întrupare a idealului 

multiculturalist american. Obama este sensibil şi atent la diferenţele de mentalitate, religie, 

rasă şi cultură dintre occidentalii americani/europeni şi reprezentanţii altor seminţii. Este, în 

fond, o lecţie diplomatică despre viitor, în spiritul „noului umanism” (Mircea Eliade)  pe care 

o avem (încă) de învăţat şi noi, românii.  

Tot sub semnul reuşitei stă şi sacrificiul tinerilor moldoveni pentru schimbarea 

regimului Voronin din Republica Moldova. Simbolic este vorba de puterea florilor înmuiate 

în sânge de a exorciza patologia roşie, un cancer total lăţit ca o râie pe trupul suferind al 

semenului nostru de peste Prut. Regăsesc aici reactivate peste timp însemnele simbolice ale 

mişcărilor contestatare de tip „flower power” din America anilor 60 ai secolului trecut. 

 Noul model de ştiinţă (biologia credinţei) - sensibilă la spiritualitate şi în măsură să 

confirme (evident, în felul ei) străvechile intuiţii religioase - sunt alte exemple ce stau sub 

semnul benefic al reuşitei. 

Totuşi, majoritatea textelor din această carte radiografiază varii ipostaze ale patologiei 

socialului românesc. Le-am grupat sub semnul destinal al veşnicei prostii omeneşti. Prostia - 

această constantă a naturii umane - ne surprinde oricând cu expresii proaspete, vii, de 

incontestabilă actualitate. Tocmai în acest sens „mama proştilor e mereu gravidă”. Este şi 

normal din moment ce prostia se naşte clipă de clipă. N-are moarte. Cu toate acestea, în sine 

prostia nu există. Există doar prostiile. Unele sunt naturale, fireşti, chiar simpatice, altele, 

dimpotrivă, sunt patologice şi, prin urmare, absolut detestabile. 

Astfel, sub semnul prostiei ca deficienţă, necunoaştere şi omenească ignoranţă stau 

desacralizarea unor mari sărbători româneşti (Crăciunul, Anul Nou, Paştele Blajinilor, 

Rusaliile, Sfântul Ilie, sărbătoarea Sfintei Cruci, Sfânta Parascheva etc.) şi importul în 

formule laxe, total permisive, a unor sărbători străine  (Sfântul Valentin, Haloween-ul etc.). 

Fenomenologia iubirii, de exemplu, de la martirajul Sfântului Valentin la sexualitatea 

pătimaşă, stimulată de vibratoare, alifii şi alte fantezii simbolizează nu doar desacralizarea 

lumii, hedonizarea vieţii, dar şi permanenta noastră căutare a absolutului în formule hard, 
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inedite şi neconvenţionale. Tot sub semnul acestei specii de prostie omenească stă şi cultul 

naţional al kitsch-ului, al VIP-urilor ultramediatizate, totul în detrimentul veritabilelor elite şi 

al autenticelor modele morale româneşti. 

Stigmatul aplicat românilor din Italia (acela de „specialişti în violuri”) ilustrează 

perfect nefericita ipostază a prostiei ca handicap social. Eşti prost în sensul că ţi se aplică 

automat eticheta, stigmatul de „ţigan”, „hoţ”, „violator”, în virtutea mecanismului social al 

funcţionării predicţiei creatoare. Un zvon fals devine real în virtutea faptului că este 

interpretat ca fiind real. E de ajuns ca un român din Italia să fie acuzat de viol pentru ca toţi 

românii de acolo să fie taxaţi drept violatori! O generalizare nepermisă şi infinit păguboasă. 

Mai regăsesc în exemplul discriminării românilor din Italia şi expresia actuală a ritualului de 

tip pharmakos, cel prin care o comunitate majoritară (cea italiană) îşi sacrifică constant 

alteritatea (străinul din Carpaţi) pentru a-şi defula umorile, tensiunile, frustrările şi neputinţele 

de orice fel. Oarecum la fel se întâmplă şi cu musulmanii europeni, (auto)stigmatizaţi după 

interzicerea construirii noilor minarete în Elveţia.   

În altă ordine de idei, este cu putinţă ca scenariile conspiraţioniste de orice fel să 

ilustreze prostia ca privare. Poate fi vorba de absenţa unui necesar simţ al firescului şi al 

dozării rezonabile a proporţiile. Arta „de a sări calul” o stăpânesc mulţi „specialişti” ai 

tranziţiei româneşti. Am exemplificat fenomenul cu scenariul demonizării FMI-ului. 

Împrumutul acordat României este interpretat din perspectiva scenariului internaţ ional 

conspiraţionist, cel căruia România ar urma să-i cadă pradă sigură. Fondul Monetar 

Internaţional ar fi un veritabil „asasin economic” ce urmăreşte noua cucerire a lumii prin 

înrobire economică. Corporaţiile internaţionale devin astfel noi chipuri ale „statului 

magician”, după inspirata expresie a lui Ioan Petru Culianu.  

Un alt scenariu conspiraţionist relatat în carte este cel al controlului şi manipulării 

maselor prin mijlocirea paşapoartelor biometrice şi prin aplicarea maleficului număr 666 cu 

ajutorul tehnologiei moderne. 

Prostia ca „seninătate a imbecililor” (Flaubert) este ilustrată, în opinia mea, şi de 

darurile  ostentative de Crăciun şi Anul Nou. În mod normal, ele ar trebui să fie sincere, 

dezinteresate şi discrete. Practicate creştineşte, cu alte cuvinte. Din moment ce sunt publice şi 

ostentative, însemnă că semnifică o nemărturisită ambiţie a dăruitorului de a rămâne în 

memoria socială asemenea unui VIP bogat şi debordând de generozitate.  E ca şi cum am 

încerca să ne compensăm ratările, ambiţiile frânte şi mândriile îndelung tăinuite printr-o mare 

cheltuială de sărbători. Este un gest psihanalizabil, săvârşit cu imperturbabila seninătate a 
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unui „imbecil” care nu-şi pune nici măcar în vis problema banalităţii şi chiar mediocrităţii 

vieţuirii  sale.     

Prostia aristocratică – evident apanaj al spiritelor alese – nu lipseşte. Este ilustrată cu 

patologiile educaţiei româneşti comparativ cu reuşitele occidentale; cu nefericita şi 

permanenta subfinanţarea a învăţământului universitar românesc; cu evidentele carenţe ale 

noului sistem Bologna, dar şi cu strania reprezentare prezidenţială a filosofilor ca fiind 

„creaţiile de lux ale şcolii de tâmpiţi”. Campania electorală din 2009 ne-a oferit şi ea cu 

apreciabilă generozitate monstre de prostie aristocratică. Am reţinut în această carte doar 

exemplul jurământului stâmb, cu mâna pe Biblie, rostit ferm şi apăsat de Mircea Geoană şi 

Traian Băsescu.  

Prostia ca insuficienţă mentală este şi ea ubicuuă. Ar putea explica bolile sistemului 

educativ, dar şi tragedia savuroaselor perle secretate de elevi la recentul bacalaureat. 

Cartea de faţă îşi mai propune o lectură în cheie mitico-religioasă a unor realităţi 

contemporane. Tragediile lumii de azi, ca şi catastrofele viitorului apropiat, ar fi (şi) 

inevitabila pedeapsă a desacralizării pământului. Experimentele nucleare, poluarea, 

distrugerea vegetaţiei şi masacrarea faunei nu pot fi controlate fără o profundă schimbare de 

mentalitate a omului (post)modern faţă de pământ. E necesară depăşirea „prostiei ca 

încremenire în proiect” (Gabriel Liiceanu). Prin urmare, infuzia în masă de mitologie şi 

metafizică arhaică privind teluricul este astăzi una absolut necesară.  

Cristalele Swarovschi ilustrează, la rândul lor, o mitologie postmodernă care seduce 

rapid imaginarul. Regăsim apoi fantasme mitico-religioase şi în muzica pop, cu referire 

precisă la Michael Jackson şi Madonna. Motivul sfârşitului lumii este citit în cheie gnostică. 

Foamea de fantastic, ocult şi misterios, de societăţi secrete (masonii) şi de stranii scenarii 

iniţiatice este saturată public prin noul roman al lui Dan Brown, Simbolul pierdut. L-am 

interpretat în cheia oferită de Ioan Petru Culianu, încercând să argumentez în ce măsură noua 

tehnologie devine „magicianul de serviciu al unei lumi în agonie”. Cu ajutorul ei, noile 

scenarii ale minţii permit accesul la lumile multidimensionale. 

Mama proştilor e mereu gravidă mai radiografiază şi alte realităţi sociale: 

dezamăgirea naţională provocată constant de fotbalul românesc; desacralizarea prostituţiei şi 

legalizarea viciilor; ipostazele fricii la români în anul 2009.  Toate acestea dau seama 

împreună de misiunea sociologului publicist în cetate: aceea de interpreta o patologie socială 

şi de a oferi necesarele terapii. Mulţumiri speciale lui Ovidiu Mihaiuc şi cotidianului Ziua de 

Iaşi pentru că au făcut cu putinţă acest exerciţiu jurnalistic al autorului.  

Iaşi, 30 ianuarie 2010 
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I. PATOLOGII POLITICE 

 

BARACK OBAMA – UN CREŞTIN FLEXIBIL ŞI INTELIGENT 

 

 

Barack Obama, omul care a îndrăznit să spere la realizarea visului american, este un 

credincios. A cîştigat alegerile într-un timp în care „95% dintre americani cred în Dumnezeu, 

peste două treimi aparţin unei Biserici, 37% se consideră creştini devotaţi şi sunt mult mai 

mulţi americani care cred în îngeri decît americani care cred în evoluţie”. L-au votat milioane 

de americani care ajung „la concluzia că munca, averea, distracţiile lor şi faptul că sunt foarte 

ocupaţi nu sunt suficiente.” Au o reală nevoie de da un sens spiritual existenţei, de a institui 

un „arc narativ în vieţile lor”, cum îl numeşte Obama.  

Ei bine, candidatul de culoare a ştiut să speculeze bine această fecundă vitalitate 

religioasă a americanilor. El însuşi marturiseşte că este stăpînit de ea. Este botezat în Biserica 

Trinitariană Unită din Chicago şi are convingerea că politica o face sub semnul unei 

irezistibile chemări a spiritului divin. Aflăm toate acestea din cartea sa din 2006,The Audacy 

of Hope, recent publicată în versiune românească (Îndrăzneala de a spera, Bucureşti, Editura 

Rao, 2008, pp. 207, 211). 

Aparent paradoxal, creştinul Barack Obama simpatizează mai curînd cu mişcarea 

proavort. De ce? În primul rând datorită aversiunii pe care o are faţă de antiavortiştii ce 

agresează femeile la intrarea în clinici, urlînd din răsputeri şi sufocîndu-le cu fotografiile 

fetuşilor ciopîrţiţi. Apoi mai este în joc şi încrederea preşedintelui american în puterea de 

decizie a femeilor. Este o veritabilă dramă să lupţi cu mustrările de conştiinţă şi nu e uşor să 

iei o decizie responsabilă. Chiar în America anului 2008 există şi un alt risc: acela de a se 

avorta clandestin, cu mijloace primitive, în condiţiile în care juridic avortul ar putea fi interzis. 

Şi atunci, Obama, un „marxist pedant fanatic”, cum l-au numit cei de rea-credinţă şi unii 

adversari politici, a pledat pentru educaţia familiilor sărace privind contracepţia, evitarea 

sarcinilor nedorite şi, la nevoie, adopţia. Soluţia realistă a creştinului Barack Obama este 

următoarea: consilierea spirituală şi medicală de dinaite de avort, cea care ar putea reduce 

numărul de victime inocente.  Soluţia politicianului Barack Obama este mult mai nuanţată: 

flexibilitate şi discernămînt în analiza situaţiei. Poţi fi un bun creştin, dar să accepţi avortul în 

cazurile de viol şi incest. Asumarea riscurilor specifice avorturilor tîrzii este un alt exemplu de 

diplomaţie  şi de recunoştere a copilului ca individualitate cu drepturi sociale. 
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O asemenea viziune creştină vie, flexibilă la realităţile sociale, a primit-o Barack 

Obama în familie mai curînd ca pe o componentă a educaţiei totale. Din cuprinsul ei, educaţia 

religioasă este doar o ipostază. Remarc însă formidabila deschidere culturală şi religioasă pe 

care tînărul preşedinte o are faţă de alte tradiţii, culturi şi religii. „În casa noastră Biblia, 

Coranul şi Bhagavad Gita stăteau pe acelaşi raft cu cărţi de mitologie greacă, scandinavă şi 

africană. De Paşti şi de Crăciun, mama mă ducea la biserică, aşa cum mă ducea şi la templul 

budhist, la festivalul chinezesc de Anul Nou, la altarul şintoist şi la cimitirele vechi din 

Hawaii”(p.212). Prin urmare, putem spera la o politică externă şi la o diplomaţie americană 

bazate pe cunoaşterea şi acceptarea alterităţii religioase.  

Toate acestea sunt semne bune ale salvării visului american, atît de preţuit de chiar 

părinţii fondatori ai Statelor Unite ale Americii.  
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OBAMA,  AVORTUL ŞI VATICANUL 

 

 

Cu doar cîteva zile în urmă, Barack Obama a luat curajoasa decizie de a finanţa 

organizaţiile nonguvernamentale americane care practică avortul în afara Statelor Unite ale 

Americii. Imediat, chiar a doua zi, în virtutea unei venerabile tradiţii, Vaticanul a reacţionat. 

Arhiepiscopul Rinno Fisichella, preşedintele Academiei Pontificale pentru Viaţă a 

Vaticanului, a taxat drept „arogantă” decizia celui mai puternic om de pe planetă de a da frîu 

liber avorturilor. A echivalat aprobarea finanţării avortului şi a unui test pe om privind terapia 

pe baza celulelor stem embrionare cu „distrugerea de fiinţe umane”. Avantajul obţinerii unor 

inedite tratamente privind vindecarea leziunilor şi a bolilor considerate incurabile este trecut 

sub tăcere de către arhiepiscopul catolic.  

In interviul dat unui ziar italian, oficialul invocat susţinea că drumul spre dezamăgire 

a lui Obama a fost surprinzător de scurt. Pentru arhiepiscop da, nu însă şi pentru majoritatea 

americanilor. Un sondaj Gallup dat publicităţii sîmbătă arată că 68% dintre americani sunt de 

acord cu primele măsuri ale preşedintelui de culoare. Numai 12% dintre intervievaţi se opun, 

iar 21% nu s-au pronunţat. Nici Bill Clinton şi nici George W.Bush n-au avut un start 

prezidenţial aşa de bun. 

Marele succes din perioada campaniei electorale a primului preşedinte american de 

culoare este pus de oficialul Vaticanului (şi) pe seama tăinuirii unor teme morale, cum ar fi, 

printre altele, (ne)interzicerea avorturilor.    

Din punctul de vedere al unui sociolog semnificative sunt, în felul lor, şi 

comentariile anonime la articolele din presă în legătură cu acest subiect. Admir şi respect pe 

cei care îşi semnează intervenţiile, indiferent care sunt acestea. Detest însă anonimii care-şi 

camuflează înainte de toate laşitatea, apoi ignoranţa, frustrările, ambiţiile frînte sub varii 

pseudonime. 

Unul dintre ei se foloseşte de pretext pentru a acuza preoţii catolici  de pedofilie şi 

pederastie. Consideră că este prea mare şi insuportabil păcatul a sute de mii de preoţi catolici 

în 1.700 de ani. Prostii! Situaţii nefericite de genul celor amintite au existat dintotdeauna în 

istorie şi nu doar în catolicism. Ubicuitatea lor nu le justifică. Dar trebuie să fii un momument 

de ignoranţă şi rea-credinţă să judeci o venerabilă Biserică, cum este cea catolică, prin prisma 

unor cazuri de podofilie şi pederastie. Dacă asemenea cazuri au fost reale, atunci este drama 

unor bieţi oameni care n-au reuşit să se menţină la înălţimea poziţiilor lor spirituale. Pînă la 
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urmă este problema lor, a familiilor implicate, a comunităţilor şi nu în mod special a Bisericii 

Catolice. 

Evident, Biserica nu este ruptă de viaţa socială. Dramele lumii contemporane  

trebuiesc discutate şi amendate de Biserică, indiferet de regiunea geografică în care   se 

petrec. Inclusiv cele din China, acolo unde există o politică de stat a avortului ca măsură de 

limitare a naşterilor. Anonimii de pe Internet au, în această privinţă, dreptate. 

 Biserica catolică va trebui să se pronunţe şi cu privire la recentele cercetări privind 

convertirile forţate din Spania perioadei inchizitoriale. Este vorba de trecerea la catolicism a 

evreilor de rit sefard şi a musulmanilor, imediat după înfrîngerea acestora din urmă de către 

regii catolici în secolul XV. Consecinţele acestor convertiri forţate sunt analizate astăzi 

ştiinţific, cu ajutorul testului ADN şi al cromozomului Y. Semnificativ este faptul că 10,6% 

dintre actualii locuitori ai peninsulei au strămoşi mauri, iar 19,6%  se trag din evreii de rit 

sefard. 

În spiritul acestei provocări, un alt anonim de Internet cere catolicismului să-şi 

reconsidere valorile. Ele n-ar mai fi – chipurile – compatibile cu realităţile secolul XXI. Fals! 

Valorile religioase, creştine sau necreştine, nu sunt actuale sau inactuale. Ele sunt eterne 

pentru că definesc însăşi condiţia umană. Sunt consubstanţiale fiinţei umane şi vor exista atît 

timp cît vor exista oameni. Un pic de lectură din istoria religiilor n-ar strica...S-ar înţelege 

atunci că Biserică nu poate fi niciodată de acord cu păcatul, indiferent că se numeşte avort sau 

nu. Ceea ce nu înţeleg însă anonimii de pe Internet e faptul că Biserica nu anulează libertatea 

omului. Poţi să ai viaţa sexuală pe care o doreşti şi să avortezi ori de cîte ori simţi nevoia, dar 

în acest caz nu te mai poţi numi creştin. 

Pentru noi, discuţia ar putea începe chiar de la numărul în creştere de avorturi, 

divorţuri şi infidelităţi conjugale. Toate acestea în condiţiile în care peste 80% ne declarăm a 

fi creştini ortodocşi. Acesta ar putea fi o veritabilă provocare pe care recenta decizie a lui 

Barack Obama o poate aduce nouă, românilor. 
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BIOTERORISMUL 

 

Recent, fantasmele apropierii sfîrşitului lumii au început să bântuie minţile creştinilor 

înfricoşaţi de prezenţa camuflată a Satanei sub chipul tehnic al cipurilor biometrice din noile 

noastre buletine şi paşapoarte. În aşteptarea răspunsului oficial al Patriarhiei Române, amân  

subiectul pentru viitorul apropiat. 

Astăzi voi avea în atenţie o ameninţare cât se poate de sigură: bioterorismul. 

Realitatea lui incontestabilă este egalată doar de indiferenţa sau nejustificata încredere cu care 

privim deseori fenomenul. „Există bioterorism, dar nouă, românilor, nu ni se poate întâmpla o 

aşa nenorocire”, pare a fi mentalitatea comună a bunului romăn, aşa cum reiese ea dintr-o 

simplă intervievare a ieşenilor. 

Răul botezat modern bioterorism are o venerabilă tradiţie. Iată doar trei exemple 

istorice, absolut sugestive: 1) vechii romani care aruncau hoiturile otrăvite în apele potabile 

ale râurilor, provocând adevărate epidemii; 2) războinicii de stepă (tătarii) care strecurau cu 

diabolică maliţiozitate cadavrele ciumaţilor în mijlocul cetăţilor asediate; 3) vitejii celor două 

ţări româneşti care executau ireproşabil îndemnul voievodal: „ otrăviţi fântânile, ardeţi 

holdele...” erau cu toţii nişte impecabili bioterorişti avant-la-lettre.  

Astăzi, strategia bioterorismului este aproape aceiaşi, doar mijloacele sunt, evident, 

altele. Se folosesc viruşi, bacterii, ciuperci, toxine şi microorganisme. Agenţii morţii poartă 

nume moderne: variolă, antrax, botulinică, tularemie, febră hemoragică etc.. Efectele sunt şi 

ele mult amplificate în rău.  

Costurile sociale şi financiare ale preparării meniurilor mortale sunt ieftine. Tocmai 

de aceea bioterorismul se mai numeşte şi „bomba săracului”. Cu doar câteva kilograme de 

antrax poţi trece în nefiinţă sute de mii de locuitori din orice mare oraş al lumii. Răul 

bioterorist se multiplică insesizabil, după o variabilă perioadă de incubaţie. Abia după ce apar 

primele semne ale dezastrului te mai poţi gândi la posibilele miracole ale salvării. Rezultă clar 

că panica ce se înstăpâneşte asupra mulţimilor poate fi şi ea una neobişnuit de devastatoare. 

Am convingerea că bioterorismul este un scenariu apocaliptic în versiune 

postmodernă, poate infinit mai ameninţător decât incertul pericol al ştampilării cu numărul 

Fiarei (666). Amintesc aici doar nefericitul eveniment din Japonia anului de graţie 1995, 

martie 20. Atunci o anumită parte a sectei Aum a pus la cale atentatul cu gazul sarin din 

metroul oraşului Tokyo. 
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Se pune acum fireasca întrebare: există soluţii? Întotdeauna există. Excluzînd-o pe 

cea cinică a frecării trupului cu noroi pentru a ne obişnui cu pământul, aş aminti înainte de 

toate urgenţa conştientizării pericolului. Răul, indiferent de forme,  este astăzi prezent peste 

tot şi oricănd ne poate surprinde. Nu este suficient să ne încredem doar în proverbialul noroc 

românesc al vieţuirii pe un pământ binecuvăntat de Dumnezeu. Trebuie să mai şi facem ceva 

în acest sens.  

După septembrie 2001, francezii au Planul Biotox. El presupune creşterea stocurilor 

naţionale de vaccin contra variolei şi a altor agenţi biologici ai morţii global administrate. Au 

laboratoare de urgenţă funcţionale 24 de ore din 24. Australia, Israelul şi SUA au investit bani 

serioşi în siguranţa naţională. SUA, de exemplu, a reorientat fondurile destinate iniţial 

cercetărilor privind terapia HIV/SIDA pentru descoperirea unui nou vaccin împotriva 

antraxului. Optimista convingere a tuturor este că nu există (încă?) o armă biologică perfectă. 

Prin urmare, bioterorismul poate fi învins. 

Or, populaţia occidentală nu numai că este pe deplin conştientă de maleficitatea 

bioterorismului, dar este antrenată periodic în exerciţii de bună reacţie la un asemenea atac . 

Alte soluţii? Controlul temeinic şi eficient al migraţiei. Atunci când cifra emigranţilor 

depăşeşte ordinul sutelor de mii, inevitabil se produc adevărate blocaje ale sistemelor de 

sănătate. Ele duc la o nefericită creştere a vulnerabilităţii sociale în faţa pericolului bioterorist. 

In sfârsit, mai există soluţia spirituală a dialogului intercultural şi interreligios. 

Acesta vizează, înainte de toate, creştinismul şi islamul. Dialogul autentic cere timp şi 

specialişti formaţi în universităţi. Efectele lui pot fi însă cu adevărat eficiente. Modul în care 

dialogul intercultural/interreligios are loc astăzi - cu politicieni şi diplomaţi perfect străini de 

mentalităţile, simbolurile şi ritualurile religioase ale emigranţilor din Occident - lasă mult de 

dorit.  Prin urmare, pericolul bioterorismului rămâne, teoretic, la fel de mare în România ca şi 

în alte ţări ale lumii occidentale. 

Exemplul ţărilor amintite trebuie urmat rapid şi de România. Ne dorim să învăţăm 

din exemplu americanilor care au trecut în 11 septembrie 2001 printr-o veritabilă apocalipsă. 

Oare vom reuşi? Deocamdată, o parte dintre noi părem a fi îngrijoraţi mai curând de agenţii 

terorismului diabolic, înfiltraţi subtil în buletinele şi paşapoartele noastre biometrice. 
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ROMÂNII – SPECIALIŞTI  ÎN VIOLURI? (1) 

 

 

Drama românilor din Italia este un subiect de primă pagină în toată presa. Românii 

sunt acuzaţi – uneori pe drept, de cele mai multe ori pe nedrept – de spargeri, furturi, violuri şi 

crime. Presa şi o parte a politicienilor italieni cer evacuarea românilor din Italia. Problema 

este mai complexă. În joc este destinul a două ţări latine cu vechi relaţii şi colaborări. Un 

punct culminant al problemei a fost atins prin declaraţiile oamenilor politici italieni şi a celor 

din administraţia Romei. 

Senatorul de dreapta Piergiorgio Stiffoni, de exemplu, declara în aprilie 2007, 

imediat după uciderea italiencei Vanessa Russo de către romînca Doina Matei în metroul din 

Roma,: „ De zece ani de zile aceşti domni din Est, cunoscuţi ca beţivani violenţi, asasini, care 

exploatează minorii şi copiii, criminali ai străzii, vin în ţara noastră pentru  a comite 

infracţiuni”.   

  Recent, pe 4 februarie 2009,  politicianul italian şi-a reînoit acuzaţiile: „Dacă 

un extrasterestru ar veni pe pămînt şi m-ar întreba în ce sunt specializaţi romînii, le-aş 

răspunde „la viol””.   

Împotriva respectivului senator a fost depusă o plîngere penală pe motiv de 

„instigare la discriminare şi la ură rasială”. A încălcat L. 654/75, L. 205/93 şi, în mod special, 

articolul 3 din L.654/75 privind „incitarea publică la ură rasială.” Autorul plîngerii penale este 

avocatul Giancarlo Germani, preşedintele Partidului Romînilor din Italia. 

 Legal, soluţia aleasă este perfect îndreptăţită. In realitate, sociologii stiu că o 

lege – oricît de bună ar fi ea - nu rezolvă în profunzime şi definitiv situaţia. Nu operează la 

nivelul subtil al acelei părţi bolnave din corpul social al „Romîniei profunde” autoexilată în 

Italia. De ce? Pentru că dintotdeauna legile au reuşit să fie eficiente – mai ales cînd este vorba 

de romîni – în măsura în care a funcţionat acel „spirit al legilor” despre care scria la timpul 

său Montesquieu. „Spiritul legilor” presupune o fuziune a legii cu mentalităţile, credinţele, 

stereotipurile şi ideile unui grup sau ale unei anume comunităţi. În cazul de faţă cu cele ale 

comunităţii româneşti din Italia. Mai precis: legea se aplică, vinovaţii sunt pedepsiţi. Am însă 

mari îndoieli că vinovaţii se vor schimba după necesara ispăşire a pedepsei. Nici pedepsele 

radicale nu au sorţi mari de izbîndă. Mă gîndesc la „castrarea chirurgicală”, ridicola pedeapsă 

propusă de Roberto Calderoli, ministru al cabinetului Berlusconi.  

 O terapie profundă, radicală, începe cu aplicarea legii, dar nu se sfărşeşte cu ea. Continuă cu 



 19 

educaţia şi schimbarea de mentalitate. Greu, foarte greu, ca să nu spun imposibil. Românul 

trebuie schimbat. Or, românul din Italia nu există. Există românii din Italia. Ei sunt foarte 

diferiţi. Acolo vieţuiesc oameni  neîmpliniţi profesional, şomeri de cea mai bună credinţă 

nevoiţi să se exileze pentru a căştiga un ban adevărat pentru ei şi familiile lor, extraordinari 

specialişti, intelectuali de cea mai bună condiţie etc.. Forţa de lucru  oferită după 1990 de 

Romînia Italiei este realmente considerabilă. Asta în condiţiile în care 40% din romîni 

lucrează (încă?) la negru, după declaraţia lui Eugen Terteleac, preşedintele Asociaţiei 

Romînilor din Italia . Nu poţi să-i judeci pe toţi la fel. În principiu, primul ministru Emil Boc 

are dreptate: nu-i poţi blama pe toţi romînii din cauza cîtorva persoane. 

Numai că la nivel social altele sunt legile. Orice comunitate – mai ales pe timp de 

criză - are nevoie de un ţap ispăşitor pentru a-şi defula umorile, tensiunile şi nervii îndelung 

acumulaţi. Evident, tapul ispăşitor în Italia actuală este comunitatea romănească. Ea este 

simbolic/real sacrificată. A devenit o nefericită versiune postmodernă a Pharmakosului 

analizat de antropologul Rene Girard.  Din această perspectivă, nu are importanţă realitatea că 

doar unii romîni sunt răi... La limită, toţi romînii sunt stigmatizaţi drept hoţi, violatori şi 

criminali. Dacă un italian violează o fată de 4 ani, nefericitul eveniment este consemnat de 

presa itliană la rubrica diverse. Violator, dar violatorul nostru! Dacă un romîn violează o fată 

de 14 ani, atunci toţi potenţialii violatori ai Italiei sunt romîni. Dacă doi soţi romîni ucid 

administratorul blocului în care trăiau, atunci toţi romănii chiriaşi din Italia sunt potenţiali 

criminali.  

Inutil să mai spun că aşa ceva este un imens neadevăr şi o cumplită jignire adusă 

Romîniei. Insă, pe plan social, falsul joacă deseori asemenea adevărului. Este prezentă aici 

celebra lege a predicţiei creatoare aplicată românilor din Italia. Cînd oamenii definesc o 

situaţie ca fiind reală, ea devine reală în virtutea definirii ei ca fiind reală. Afirmaţiile presei şi 

ale unor politicieni cum că romanii sunt „specialiştii violului” este falsă, însă devine reală în 

sensul că italienii se comportă  social faţă de romîni ca şi cum afirmaţia lui Stiffoni ar fi reală. 

Aici trebuie umblat. Se cere schimbat ţapul ispăşitor. Trebuiesc mediat izate cazurile pozitive 

ale românilor din Italia: medici, manegeri ai firmelor de mare succes despre care vorbea 

ministru  Diaconescu. Este doar una dintre soluţiile ce se cer urgent aplicate.              
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ROMÂNII – SPECIALIŞTI  ÎN VIOLURI? (2) 

 

 

Un studiu realizat de sociologul Marzio Barbagli pe baza datelor oferite de 

Ministerul Italian de Interne susţine că numărul agresiunilor sexuale din Italia a crescut în 

2008 de la 9% la 40%.  

În clasamentul anului 2008, romînii din Italia ocupau primul loc  în topul 

violatorilor, urmaţi îndeaproape de marocani şi albanezi. Mai exact, 24% dintre violatorii 

Romei era imigranţi romîni. În alte mari oraşe, ai noştrii semeni se plasau pe locuri ceva mai 

modeste, cu doar 11% în Milano, respectiv 10% în Bologna.  

De ce se întîmplă toate acestea? Răspunsurile sunt diferite. Cele mai frecvente 

invocă drept explicaţie a violenţelor, crimelor şi violurilor criza ecomomică şi coerciţiile 

psihosociale. Citez din presă: „ grija banilor, a dificultăţilor achitării datoriilor la instituţiile 

bancare, lipsa locurilor de muncă, presiunile de acoperire a nevoilor familiei, toate acestea pot 

declanşa creşteri ale numărului de jafuri, agresiuni, furturi, violuri şi omoruri”. Răspuns 

greşit. Este simplu şi comod să pui toate relele pe seama crizei economice şi a presiunilor 

sociale. Este ca şi cum ai susţine că, în absenţa crizei, aceşti nenorociţi ar fi veritabile modele 

sociale.  În realitate, adevărata criză a hoţilor, infractorilor, violatorilor şi criminalilor este una 

socială, educaţională, mai precis spirituală. N-au nici pe Dumnezeu în cer şi nici legea morală 

în ei.  Ştiu oameni săraci, modeşti  şi cu mult bun simţ care n-au mers în Italia să fure, să 

violeze sau să ucidă. Au frică de Dumnezeu şi credinţa că vor reuşi să-şi ducă cu demnitate 

crucea pănă la capăt... 

Nefericita reacţie a multor italieni a dus la apariţia unei adevărate fobii 

antiromîneaşti. Într-o bună măsură, aceasta este o construcţie socială.  Giancarlo Germani 

demonstrează convingător că din cele 1.400 de arestări ale Poliţiei din Roma anului 2009, 

doar 220 au vizat pe români, deci 16%. Violurile din Roma s-au redus cu 10% în 2009, însă 

decă te iei după presa italiană ele au crescut spectaculos. 

Atunci care ar fi adevăratele motive ale fobii antiromîneşti? Un posibil răspuns ni-l 

oferă  exemplul recent al unei familii mixte (un romîn şi o italiancă) ce şi-a găsit restaurantul 

incendiat şi marcat cu un simbol fascist italian ( cercul împărţit în patru cu titlul lui Mussolini 

scris în interior: „Duce”). Este posibil să fie o „invitaţie” adresată de Forza Nuova romînilor 

de a părăsi imediat Italia. Pe de altă parte  nu este exclusă nici prezenţa „subtilă”  a 

comunităţii romîneşti, „încîntată” de apariţia în zonă a restaurantului „Transilvania”. 
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  Un alt răspuns ţine de creşterea semnificativă a şomajului în peninsulă, mai 

ales în sud. Ca de obicei, românii prestau muncile grele, umile, prost plătite. Alungîndu-i pe 

romîni, o parte a politicienilor italieni speră să facă aceste locuri de muncă rămase libere mult 

mai atractive pentru virtualii angajaţi italieni. Sociologul Alfred Bulai are perfectă dreptate să 

susţină un asemenea punct de vedere. Dezavantajul creat este dublu: o dată pentru Romînia, 

apoi pentru romînii cinstiţi din Italia. Imaginea catastrofală creată în special de rromi le face 

romînilor cinstiţi imposibilă (re)negocierea salariilor, punîndu-le deseori în pericol şi 

păstrarea locurilor de muncă.  

Pe lîngă românii cinstiţi, o altă victimă sigură a fobiei antiromâneşti este turismul. Şi 

în această privinţă, contextul internaţional nu ne este, deocamdată, favorabil. Practic, pe site-

urile agenţiilor de turism europene (Franţa, Anglia, Germania etc.) Romînia nu există. În 

2007, de exemplu, Romînia ocupa ultimul loc din Europa Centrală şi de Est în ceea ce 

priveşte numărul de turişti care au intrat în ţară. De ce? Printre altele, pentru că avem – cu 

notabile excepţii – infrastructură proastă. Acum se adaugă şi imaginea deplorabilă a romănilor 

din Italia. În viitorul apropiat va scădea numărul de turişti italieni ce vizitează Romînia. Nu 

era nevoie ca doamna Elena Udrea să meargă în Italia la Bursa Internaţională de Turism de la 

Milano pentru a afla trista noutate. De la un ministru se aşteptă soluţii. Angajarea la 

Ministerul Turismului a unei persoane care să se ocupe exclusiv de încărcarea diverselor site-

uri cu pachete de informaţii turistice despre Romînia este o soluţie bună, dar nu suficientă. Or, 

soluţiile viabilele le pot oferi specialiştii, înainte de toate sociologii, antropologii, juriştii, 

psihologii, ecomomiştii, specialiştii în comunicare etc.. 

Deja sau formulat unele dintre ele: centrala telefonică multietnică, mai exact un 

număr verde la care pot suna romînii pentru ajutor; patrule multietnice la periferia marilor 

oraşe italiene; pronunţarea pedepsei în Italia şi ispăşirea ei în Romînia; traducerea Constituţiei 

italiene în limba romînă pentru a fi uşor accesibilă. Cui? Viitorului interlop, hoţ sau violator? 

Cred că ar citi-o – dacă poate !– doar pentru a învăţa cum să o fenteze profesionist. Lista 

soluţiilor continuă cu adăugarea la pedeapsa normală a unui binemeritat supliment de detenţie 

pentru „defăimare şi prejudicii grave aduse imaginii Romîniei şi cetăţenilor romîni din 

străinătate”. Ideea de a introduce în Codul Penal acest din urmă delict mi se pare, în actualul 

context, realmente binevenită.  

 Toate aceste soluţii îşi cheamă însă oameni şi instituţii care să le dea viaţă. 

Doar aşa putem spera într-o suportabilă condiţie a romînilor din Italia. Sunt oare prea 

optimist?  
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FMI – „ASASIN ECONOMIC” SAU  „MESIA” POSTMODERN? 

 

 In ultimul timp au apărut în mass-media frecvente discuţii privind 

(ne)oportunitatea împrumutului României de la FMI. Trebuie Romănia să se împovăreze 

financiar acum? Este chiar ultima soluţie? Părerile sunt împărţite, iar răspunsurile diferite. 

Este şi normal să fie aşa. Unii, asemenea guvernanţilor, fetişizează FMI-ul şi Banca Mondială. 

Văd în aceste corporaţii chipul unor mesia postmoderni. Alţii, dimpotrivă, negativizează pînă 

la diabolizare organizaţiile multinaţionale. Mai mult: regăsesc aici semnele unei conspiraţii 

economice mondiale, una ce şi-a făcut simţită prezenţa şi în Romănia după 1989.  

Maleficul scenariu conspiraţionist este dezvoltat, printre alţii, de John Perkins în 

cartea sa  Confessions of an Economic Hit Man. Autorul este, după propria lui formulă, un 

fost „asasin economic” ce a lucrat îndelung în SUA şi ţările latino-americane. Făcea parte 

dintr-o veritabilă triadă a răului, formată din „asasini economici”, „şacali” şi armată. Primii 

manipulau preşedinţi şi guverne, ceilalţi executau trădătorii, iar militarii invadau ţara ca 

ultimă soluţie. Cazul Irakului este un sugestiv exemplu. Triada răului are o respectabilă 

tradiţie. A făcut istorie în Arabia Saudită, Irak, America de Sud etc.. Urmează România? 

Aceasta-i fireasca întrebare pe care ţi-o pui atunci cînd citeşti cartea lui John Perkins 

şi vizionezi filmuleţele primite pe You Tube. Iată, în sinteză, conţinutul scenariului 

manipulator. 

 Imperiul economic mondial creat şi condus de bărbaţii bogaţi ai marilor corporaţii 

multinaţionale (din care 47% au sediul SUA) a fost primul din istorie construit fără armată, 

doar pe strategii politico-economice. Extraordinarul succes avut în Arabia Saudită i-a 

încurajat pe adevăraţii lideri mondiali să-şi extindă dominaţia în întreaga lume. 

 Totul pleacă de la premisa că există în istorie două clasice metode de a cuceri şi 

înrobi o naţiune: prin sabie şi prin îndatorare financiară (John Adams). Astăzi, conform 

fanilor teoriei conspiraţioniste, FMI şi Banca Mondială preferă cucerirea cu arma economică. 

Strategii oculţi ai noului imperiu global ar fi „asasinii economici”, grupaţi sub masca 

prestigioasă a „Fondului Monetar Internaţional”.  

Există mai multe tehnici de manipulare aplicate abil de noul stăpîn mondial. Cea mai 

utilizată se pare că este cea a căutării ţărilor atinse mortal de viruşii crizei mondiale. Important 

este ca acea ţară să aibă resurse (naturale şi umane). Apoi se „negociază” un împrumut 

consistent al respectivei ţări de la Banca Mondială, sau de la alte instituţii şi organizaţii 

afiliate. 
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O primă ipostază a manipulării şi stăpînirii este aceea că banii nu ajung cu adevărat 

la oamenii care au nevoie de ei. Ajung la marile corporaţii transnaţionale care construiesc 

infrastructura şi modernizează acea ţară. De aceste reale beneficii se bucură doar elita politică 

a respectivei ţări şi nicidecum cetăţenii de rînd ca noi. 

În timp, datoria imensă se menţine, ea neputînd fi sub nici un chip achitată. Or, acest 

fapt se ştia din start. Facea parte din scenariu. Tocmai asta se şi dorea: imposibilitatea achitării 

la timp a împrumutului financiar. Urmează un alt „ajutor” din partea „asasinului economic”. 

El propune o refinanţare a datoriei cu o dobîndă mai mare. Ţara tot nu poate plăti. Atunci 

corporaţia se oferă să preia resursele naturale (petrolul, de exemplu) la un preţ derizoriu şi să-l 

revîndă mai apoi profitabil. Mai solicită drept compensaţie pentru neachitarea la timp a 

datoriilor acordul în vederea înfiinţării unei baze militare pe teritoriul ţării sărace şi îndatorate. 

Binefăcătorul nu ezită mai apoi să ceară şi trimiterea de carne vie undeva pe un front 

îndepărtat, sprijin politic la următoarele alegeri ONU, avantaje în privatizarea unor companii 

naţionale şi vânzarea lor unor mari corporaţii internaţionale etc. 

În concluzie, „asasinii economici” din amintitul scenariu conspiraţionist sunt 

aproape atotputernici. Exemplul lor îmi aminteşte de puterea Statului Magician analizat de 

Ioan Petru Culianu. Spre deosebire de cel totalitar, Statul Magicial - abil şi inteligent - îşi 

creia propria sa opoziţie şi contracultură. Fabrica iluzia unei autentice democraţii.  

Or, locul Statului Magician  este luat astăzi de corporatocraţiile transnaţionale. Ele 

compun figura unui adevărat Leviathan postmodern.  Jocul său economic, politic, financiar 

este mai puţin subtil şi insuficient camuflat. Arta pusă în joc de celebra triadă a răului este, 

uneori, o combinaţie fatală de strategiile politice totalitare şi de rafinament diplomatic 

postmodern.  In fond, victima îşi alege sfîrşitul. Ori acceptă  sutele de mii de dolari pentru el 

şi familia sa, devenind astfel o păpuşă de lux, ori primeşte - gratuit, cu dedicaţie - un glonţ în 

ceafă. Evident sunt şi variante mai elegante, cum ar fi înscenarea unor accidente sau a unor 

eşecuri politice. 

Recunosc, acest scenariu conspiraţionist este captivant şi chiar seducător. Are însă şi 

o imensă încărcătură de tragism. Dezvăluie cîte ceva din faţa nevăzută a istoriei. Este 

adevărat? Sincer, nu ştiu. Pentru a îndrăzni un răspuns direct trebuie să am serioase 

argumente. Un om obişnuit ca mine nu le are. Sunt însă curios şi liniştit la gîndul că, totuşi, 

există cineva în lumea aceasta care ştie întregul adevăr. Vorba lui Culianu: acest fapt mă 

reconfortează nespus. 
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PUTEREA FLORILOR ÎNMUIATE ÎN SÂNGE 

 

Chişinău, 12 aprilie 2009. Amplu miting cu aproximativ 10.000 de oameni în Piaţa 

Marii Adunări Naţionale. Protest total împotriva regimului dictatorial al comunistului 

Voronin. Acuze deschise şi argumentate de fraudare a alegerilor de către regimul lui Vladimir 

Voronin, vasalul declarat al Moscovei. Manifestanţii au dezavuat manipularea opiniei publice 

internaţionale prin clasica idee comunistă a instigării populaţiei la o lovitură de stat pusă 

minuţios la cale de „agenturile străine”, (adică de România). L-am văzut şi noi în decembrie 

1989 pe fratele roşu de peste Prut al lui Voronin siderat de iminentul pericol al loviturii de 

stat. 

Rezoluţia mitingului de la Chişinău mai face trimitere şi la alte strategii totalitare 

puse în practică de satrapii lui Voronin: lovirea şi arestarea tinerilor nevinovaţi, 

compromiterea mişcării de protest prin infiltrarea în mulţime a grupurilor plătite de huligani 

pentru a vandaliza şi compromite. Jurnaliştii - inclusiv cei din România - au fost arestaţi, 

familiile terorizate, cetăţenii onorabili şantajaţi, partidele de opoziţie ameninţate cu scoatea în 

afara legii. Manipularea grosolană, oribilă, a populaţiei prin Televiziunea Moldova 1 a fost 

egalată doar de apelurile repetate şi disperate ale anticomuniştilor moldoveni la instanţele 

internaţionale.  

Toate acestea s-au întâmplat în Republica Moldova, după alegerile din 5 aprilie 

2009. Manifestaţiile au atins apogeul într-o zi de duminică, sărbătoarea Floriilor la creştinii 

ortodocşi. Faptul nu este întâmplător.  

Citite în registru simbolic, evenimentele de la Chişinău reactivează sensuri subtile, 

dar ascunse, camuflate, ale istoriei recente. Imediat după alegerile din aprilie 2009, în semn de 

protest, tinerii moldoveni au fost invitaţi la o „revoluţie a florilor”. Mesaje entuziaste curgeau 

pe  bloguri, twitter, facebook şi alte siteuri de socializare. A început astfel un amplu protest 

pacifist cu flori în mâini. „Florile sunt armele noastre!”. „Revoluţia florilor” este adevărata 

cale spre adevăr, dreptate, ordine, armonie şi împlinire. 

Urmărind în această grilă hermeneutică evenimentele de la Chişinău, nu ai cum să 

nu îţi aminteşti de mişcările „flower power” din America şi Europa anilor 60. Tinerii hyppi de 

atunci jurau pe cartea iubirii, păcii şi nonviolenţei. Protestau cu flori în mâini împotriva 

războiului din Vietnam. Astăzi, alţi tineri protestează, tot cu flori în mâini, împotriva 

războiului dus de regimul Voronin cu propriul său popor.  

Hippioţii anilor 60 şi tinerii moldoveni din aprilie 2009 reactivează (conştient?) ceva 

din fascinantul mister al simbolismului floral. Şi unii şi alţii purtau flori în semn de pace, 
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iubire, copilărie, puritate, primăvară şi, mai ales, de nou început. Cei din Republica Moldova 

cred astăzi că puterea florilor va învinge puterea răului comunist întrupat de regimul lui 

Vladimir Voronin. 

 Inclin să cred – deşi îmi doresc enorm să nu am dreptate – că răul comunist este 

mult mai profund. Locuieşte undeva în adîncul sufletului şi minţii multor cetăţeni moldoveni. 

Este vorba de cei care au votat din convingere cu partidul comunist. Dacă alegerile nu au fost 

decât superficial fraudate? Dacă opoziţia nu a fost suficient de convingătoare? Dacă 

desconspirarea măsluirii voturilor nu ar schimba cu nimic situaţia? Dacă în eventualitatea 

unor noi alegeri rezultatele ar fi aproximativ aceleaşi?  

În acest caz, puterea florilor trebuie să fie una realmente spectaculoasă pentru a mai 

putea schimba ceva, acum, în al 12-lea ceas al istoriei. Cu alte cuvinte, o asemenea puterea a 

florilor ar trebui să fie una realmente dumnezeiască. Or, o asemenea putere o au doar florile 

prezente la procesiunea intrării Domnului în Ierusalim. Este vorba de sălciile sfinţite şi de 

ramurile de măslin. Poate  îndelunga terapie cu salcie sfinţită ar mai putea exorciza demonii 

roşii care posedă total trupurile îndelung îmbolnăvite ale multor cetăţeni moldoveni. Ciudată 

este şi această versiune a lumii pe dos pe care unii alegători o rulează astăzi în istorie: te 

declari un fervent creştin ortodox, practicant, apărător al lui Hristos dar, în acelaşi timp, votezi 

cu partidul diavolilor roşii. 

Peste timp, mişcarea „flower power” din anii 60 a învins.  In Moldova anului 2009 

avem, deocamdată, doar victime şi speranţe. Poate că şi florile înmuiate în sânge de la 

Chişinău vor avea puterea de a exorciza răul comunist ce s-a lăţit continuu cu neruşinare peste 

trupul suferind al semenului nostru de peste Prut. 
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RUSALIILE ŞI SFÂNTUL DUH LA BRUXELLES 

 

 

Întămplător sau nu, alegerile pentru europarlamentare din 2009 au avut loc într-o zi de 

specială sărbătoare: Rusaliile şi Sărbătoarea Pogorării Sfântului Duh. Propun două chei de 

interpretare a multmediatizatului eveniment. Prima este cea a culturii populare, saturată (încă) 

de făpturii stranii şi miraculoase. Cea de-a doua este clasica versiune neotestamentară a 

misterioasei lucrări în lume a Duhului Sfănt.  

Rusaliile, fabuloase creaturi mitologice, sunt prezente în acest interval sacru în 

registrul unor epifanii favorite: babe hidoase, fete de sînge albastru metamorfozate în stranii 

fecioare gîrbovite de povara nemuririi,  zîne eoliene cu nelimitate posibilităţi de mutilare şi 

schilodire a celor nedrepţi şi neascultători etc.. Indiferent de ipostaze, funcţia lor esenţială este 

una justiţiară: pedepsesc păcatele, munca în Duminica Rusaliilor. Prin urmare, cei vechi le 

respectau voiţa prin ritualuri şi practici magico-religioase specifice începutului de vară. 

În 2009, aceste mentalităţi sunt inactuale. Rusaliile par a se fi retras din viaţa noastră 

socială într-o altă dimensiune a realităţii. De acolo mai survin – tainic şi fulgurant – 

pigmentând cu mister cenuşiul vieţii cotidiene. Mai nou, timpul sacru al zilelor de Rusalii este 

înlocuit în România cu timpul liber al weekend-ului prelungit. Românii profită la maxim de 

bonusul temporal acordat de guvern şi călătoresc în străinătate. Mai puţini ajung la Bruxelles, 

această Mecca a politicii europene. Cei rămaşi în ţară petrec la iarbă verde, sporovăiesc, 

dorm, mănîncă, beau şi visează. Majoritatea ignoră eoroparlamentarele.  

Motivele acestei atitudini sfidătoare sunt multe. Unul dintre ele ar fi doza 

insuportabilă a prostirii pe faţă din campaniile electorale. Totul se întîmplă direct, la radio sau 

la televizor. In vechea tradiţie, întâlnirea nefastă cu Rusaliile – inclusiv pe plan oniric – 

prostea, mutila, pocea pe nefericiţii muritori.. Astăzi, întâlnirea (ne)fastă cu europarlamentarii 

poate să prostească, să mutileze şi să pocească sufletele şi minţile nefericiţilor alegători. 

Contra Rusaliilor exista ca antidot dansul Căluşarilor. Împotriva dezamăgirii politice ai la 

îndemănă absenteismul masiv de la urna de vot. Este exact ceea ce se întămplă acum la noi. 

Duminică la ora 13 doar 12,56% dintre cetăţenii din mediul rural votaseră şi 8,55% din 

mediul urban. Iaşiul ocupa un loc sigur în topul judeţelor cu cea mai slabă participare la vot.  

  În lunea de după Rusalii se cinsteau morţii propriu-zişi. În lunea de după 

eoroparlamentarele din 2009 se (de)plăng  în direct „morţii” politici. Nefastul continuă să 

bîntuie ca un blestem intervalul sacru al străvechiilor Rusalii... 
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În cheie creştină, europarlamentarele stau sub semnul binecuvîntat al Pogorării 

Sfantului Duh asupra Sfinţilor Apostoli. Această spendidă epifanie avea loc la 50 de zile după 

Învierea Mîntuitorului.  După expresia lui Andrei Pleşu, o persoană a Sfintei Treimi se ridică 

la cer (Iisus) pentru ca o alta să survină şi să lucreze tainic, dar eficient,  în lume (Sfăntul 

Duh). Ea lucrează (şi) prin oameni. Inclusiv prin votanţii la europarlamentare. Dacă ai o 

minimă sensibilitate metafizico-religioasă, atunci poţi citi destinul politic al Elenei Băsescu, 

Vadim sau Becali ca blestem al Rusaliilor sau ca binecuvăntare a Duhului Sfănt. Dacă nu, 

atunci pui totul pe seama ghinionului, a conspiraţiei politice sau a complotului iudeo-masonic. 

Prin cei care vor căştiga alegerile europarlamentare din 2009, Rusaliile vor fi simbolic 

prezente şi la Bruxelles. Cel puţin pe perioada unui mandat de 5 ani. 
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RESACRALIZAREA PĂMÂNTULUI – O NOUĂ POLITICĂ MONDIALĂ? 

 

 

Presa internaţională a ultimelor zile publică repetat şi cu sadică voluptate o abundenţă 

de ştiri despre iminenta catastrofă a pamântului. Afli astfel că veşnica gheaţă a nesfârşitelor 

ţinuturi polare care se va topi în următorii 20 de ani afectând oamenii, clima şi vieţuitoarele. 

Cauza: încălzirea globală. În felul lui, pământul se revoltă: un recent cutremur de 6,5 grade pe 

scara Richter a zguduit Jakarta, capitala Indoneziei. Un super-taifun va lovi în viitorul 

apropiat Japonia. Parametrii climatologici din vestul Oceanului Pacific se modifică. Până în 

2074 vor fi frecvente taifunurile cu vânturi de peste 288 km/oră. . Pe coasta turcă a Mării 

Negre a apărut o specie de meduze veninoase. Cauza: aceiaşi încălzire globală a Terrei. 

Evident, exemplele ar putea continua. 

Soluţia oficială a evitării acestor dezastre cosmice ar fi acordul liderilor politici 

mondiali în decembrie 2009 la Copenhaga privind noul tratat asupra climei. Speranţele sunt 

reale, în ciuda scepticismului afişat de Jose Manuel  Barroso, preşedintele Comisiei Europene. 

Cred că ceea ce se întâmplă acum în lume este şi consecinţa  unui lung şi continuu 

proces de desacralizare a pământului. Din planul interpretărilor mitologice şi sacre, pământul 

a trecut în orizontul unor valorizări scientiste şi ideologice. Magna Mater a devenit Terra. Un 

exemplu concludent este inventarea în 1852 de către Henri-David Thoreau a ecologiei ca 

ştiinţă. Pământul va face de acum încolo obiectul unor înflăcărate discursuri politico-

ideologice. Desacralizarea mentalităţii sociale privind pământul atinge acum perfecţiunea. 

Apare astfel Ziua pământului, importanţa protecţiei planetei, drepturile egale la resurse şi 

viaţă ale generaţiilor viitoare etc. Răsar partidele ecologiste peste tot în lume (verzii din 

Franţa, Anglia şi Spania, de exemplu). În SUA, fostul preşedinte Bill Clinton l-a avut ca vice-

preşedinte pe ecologistul Al Gore. 

Poate că soluţia profundă a crizei ar fi resuscitarea respectului pentru pământ prin 

reactualizarea străvechilor mentalităţi mitologice. Există, din fericire, un început ce vine din 

chiar spaţiul politic. Un fost candidat ecologist la prezidenţiale, Antoine Waechter, invoca 

frecvent în discursul public substanţa mitică a pământului din varii culturi şi tradiţii. „Pentru 

antici, natura era lăcaşul divinităţilor, ceea ce-i conferea pădurii bătrâne, fluviului şi muntelui 

o personalitate sacră care impunea respect. Temut şi iubit, Pământul druizilor ca şi al 

amerindienilor avea un suflet multiplu, oamenii fiind o simplă prelungire a sa. Pentru 

societatea ţărănească din secolele trecute, natura era o forţă cu care trebuia să te înţelegi, 
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pentru a găsi relaţia cea mai fertilă, cea mai aptă să asigure pâinea zilnică” (Pierre Brunel 

(coord.), Miturile secolului XX, Bucureşti, Editura Univers, 2003, vol. I, p.278). 

Cea mai fertilă relaţie a omului cu pământul era cea a unităţii cosmice. O expresie a ei 

era şi celebra hierogamie Cer/Pământ. Cerul tată se unea cu pământul mamă, gest devenit mai 

apoi arhetipal pentru orice creaţie umană. Religia noastră a preluat ideea sub forma 

„creştinismului cosmic”. Sacrul îşi făcea simţită prezenţa peste tot în lume, inclusiv sub chipul 

hierofaniilor telurice. Pământul era unitatea, temeiul la toate. Chiar şi oamenii erau creaţiile 

lui, iar mamele jucau rolul de gazdă privind intrarea festivă a copiilor în lume. Un real 

sentiment de filiaţie cosmică şi de devoţiune mistică pentru pământ domina mentalul social al 

acelor comunităţi sociale premoderne.  

Cu timpul, acest metafizic sentiment s-a camuflat sub chipul unor structuri agrare, 

practici vânătoreşti sau sub cel al unor subtile ritualuri sacrificiale. Pământului i se aduceau ca 

ofrande fiinţe umane pentru a le ocroti, renaşte şi regenera. Pământul era suprema sursă de 

viaţă, purificare şi terapie. 

 Era în joc o formidabilă solidaritate metafizică între om, pământ, vegetaţie, cer şi ape. 

Substanţa ei era, după Mircea Eliade, una biologică: viaţa. O crimă adusă vieţii umane macula 

totul, inclusiv pământul. Acesta devenea steril şi răzbunător. De multe ori se răzvrătea 

provocând cutremure şi alunecări de teren. 

 Citite în cheie mitologică,  tragediile lumii de azi ca şi catastrofele viitorului apropiat 

ar fi (şi) inevitabila pedeapsă a desacralizării pământului. Experimentele nucleare, poluarea, 

distrugerea vegetaţiei şi masacrarea faunei nu pot fi controlate fără o profundă schimbare de 

mentalitate a omului postmodern faţă de pământ. Infuzia în masă de mitologie şi metafizică 

arhaică privind teluricul este astăzi una absolut necesară. Evident, nu în versiunile ei 

străvechi, clasice. Ceea ce contează până la urmă este conţinutul sacru şi nu expresiile 

ritualice ale devoţiunii telurice. Poate că resacralizarea pământului ar fi soluţia profundă şi de 

durată pe care politicienii summitului din Copenhaga sfârşitului de an 2009 ar trebui să şi-o 

asume. Va fi oare infirmat scepticismul lui Jose Manuel Barroso? 

 

 

 

 

 

 

 



 30 

 

ORDALIA BUNULUI SIMŢ 

 

 

Confruntarea electorală recentă dintre cei doi candidaţi la preşedinţie, Traian Băsescu 

şi Mircea Geoană, mi-a amintit de un moment istoric cu totul special din istoria 

creştinismului: ordaliile. Istoria dreptului medieval european este, în acest sens, realmente 

fascinantă. Întâlneşti acolo stranii şi cutremurătoare ordalii, adică practici religioase şi juridice 

realizate de călugări/inchizitori în numele Domnului. Prin mijlocirea lor, suspectul îşi putea 

proba nevinovăţia. Exemplific aici doar cu ritualul ţinerii în mână a unui fier înroşit. 

Nearderea mâinii era interpretată ca o probă a cinstei acuzatului. 

Realitatea este că ordaliile sunt universale şi preced cu mult creştinismul. 

Antropologia culturală ne oferă cu maximă generozitate o mulţime de exemple. Unele dintre 

ele au fost colecţionate şi interpretate specific de antropologul englez Sir James Frazer în 

celebra sa carte „Creanga de aur”. Doar două exemple clasice. În Umbria edificatoare era 

trecerea prin proba armelor. În vestul Africii  predomina ordalia otrăvii.  

Ioan Petru Culianu invocă, la rându-i, dreptul cutumiar celtic. Aici, expositio avea 

sensul de „judecată a Domnului” şi viza, înainte de toate, proba apei. O tânără femeie 

însărcinată, dar necăsătorită, avea şansa iertării dacă rămânea în viaţă după o destinală 

călătorie într-o barcă fără vâsle, undeva în largul mării. Sfinţii creştini de mai târziu tăiau 

nodul gordian al celor mai complicate situaţii juridice apelând la „judecata lui Dumnezeu”, de 

preferinţă tot prin proba apei. 

S-ar putea ca fantasmele străvechilor ordalii acvatice să izbucnească  inconştient şi în 

mintea prezidenţială a lui Traian Băsescu.  Preşedintele a declarat public că, dacă nu trece de 

ordalia votului popular, plecă din nou pe mare. Este şi acesta o ordalie postmodernă, din 

moment ce căpitanul va fi silit să navigheze nu fără vâsle, ci… „fără flotă” (Crin Antonescu). 

Dacă se va întâmpla aşa sau nu va depinde de judecata lui Dumnezeu, prezentă în fapta 

electorală a poporului român. 

Până atunci, cei doi  finalişti din cursa prezidenţială 2009 au fost supuşi unei ordalii 

pur creştine: jurământul pe Biblie. Mircea Geoană a jurat solemn că nu a pus ţara la cale cu 

Sorin Ovidiu Vântu, Dan Voiculescu şi Dinu Patriciu. Traian Băsescu a jurat şi el că nu a lovit 

copilul cu pumnul în plex şi nici în faţă. 

 Din punctul meu de vedere, ambii au fost neconvingători. Impresia este aceea că au 

jurat strâmb. Or, Dumnezeu nu rămâne niciodată dator. Pe unul dintre ei îl va pedepsi imediat 
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cu nuieluşa electorală a Sfântului Nicolae: votul popular. Pe celălalt îl va chinui cu teroarea 

crizei în 2010. Drama este că şi noi, cei mulţi, indiferent cu cine am votat, vom suporta 

ordaliile Domnului. În fond – nu-i aşa? – fiecare popor are preşedinţii pe care-i merită… 

Pentru românul religios, provocările crizei pot fi citite (şi) într-o optimistă cheie 

religioasă. Toate sunt probe pe care Dumnezeu ni le dă, punându-ne la încercare credinţa. 

„Teroarea istoriei” politice este, în fond, o ordalie naţională la care suntem cu toţii 

„condamnaţi” să-i facem faţă. Prin Geoană şi Băsescu  am jurat, de fapt, noi, românii. Uneori 

avem – evident, nu toţi - vinovate reacţii violente. Lovim (simbolic sau nu) cu pumnul/palma. 

Avem şi tainice alianţe suspecte cu expresiile comunitare, locale, ale arhetipurilor Vântu, 

Voiculescu şi Patriciu.  În fond, Vântu, Voiculescu şi Patriciu nu există. Există doar ideal- 

tipuri (în sens weberian). În Bucureşti, expresiile lor umane poartă nume celebre. În ţară, cei 

asemenea mogulilor invocaţi, evident mai modeşti, lucrează tot pentru binele ţării, la 

adăpostul confortabil al anonimatului. 

Aştept şi eu ca FMI-ul – noua Inchiziţie ce manageriază ordaliile internaţionale – să 

recunoască guvernul şi să ne salveze printr-o nouă tranşă de împrumut financiar. În absenţa 

lui îmi vine greu să văd cum un nou preşedinte şi un nou guvern vor reuşi să ne dea încredere 

într-o viaţă bună sau „mai bună”. Fără FMI nu putem „trăi bine”.  

Indiferent de culoarea politică a preşedinţiei şi guvernului, nu este acceptabil să ţi se 

anuleze o lege prin care ţi se dă bani şi să se înfiinţeze imediat o alta prin care-ţi ia bani. De 

fapt, cei doi candidaţi altceva ar fi trebuit să jure. Faptul că nu vor mai tăia salariile oamenilor 

şi nu-i vor mai trimite pe români în şomaj. Este, în cele din urmă, ordalia bunului simţ. 
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BĂSESCU ŞI PUTEREA OCULTĂ A FLĂCĂRII VIOLET 

 

 

 

 

Presa românească a ultimelor zile a insistat pe un subiect cu totul special: esoterismul 

în politica românească. Mai precis, puterea ocultă a misterioasei flăcări violete în alegerea 

preşedintelui României. Provocatoarea teorie aparţine lui Victor Hrebenciuc, şeful campaniei 

electorale a lui Mircea Geoană. Nonconformista sa declaraţie a fost lansată în direct pe 

Antena 3, la o emisiune cu renumiţi „specialişti”  în esoterism politic: Gâdea, Stan şi Ciuvică.  

În recenta campanie electorală, violetul a fost o culoare PDL-istă frecvent folosită. 

Puloverele şi cravatele lui Boc, Băsescu şi ale altor lideri PDL erau deseori  violete. S-a văzut 

acest fapt la Timişoara, Sibiu şi Cluj. Marea confruntare dintre cei doi finalişti a avut loc într-

o zi de joi. Or, în tradiţia esoterică, joia este ziua flăcării violete. Ar fi fost ziua de maximă 

forţă a lui Traian Băsescu. Cei din staff-ul prezidenţial care au afişat insistent culoarea violet 

au amplificat astfel forţa politică a candidatului PDL-ist. Într-o asemenea zi Traian Băsescu 

nu putea fi învins, susţine Victor Hrebenciuc. 

Mircea Geoană bănuieşte şi el că ceva anume nu a fost în regulă. Preşedintele „crede 

în aşa ceva”, în puterea subtilă a flăcării violete. Are şi la Cotroceni oameni specializaţi în 

manipulări energetice, fapt inadmisibil, susţine liderul PSD. „ O fi ceva domnilor…”. 

 Chiar şi cea de-a doua doamnă a ţării, Mihaela Geoană mărturisea la televiziune, la 

ceva timp după eveniment, că soţul ei „a fost atacat energetic foarte mult, erau oameni în sală 

care lucrau la acest lucru. Cred că el le-a simţit atunci, eu le-am simţit personal, nu mă puteam 

concentra, nu eram eu”. Mai apoi, Mihaela Geoană a bătut în retragere susţinând că ea „nu 

crede foarte mult în aceste lucruri”. 

Am serioase rezerve cu privire la această explicaţie esoterică a eşecului PSD-ist. 

Adevărul demonstrat sociologic este că partidul a pierdut clar pe mâna lui Mircea Geoană. 

Este chiar o notabilă contraperformanţă a ex-ministrului de externe să ai asemenea forţe de 

partea ta şi să nu reuşeşti. Pentru a învinge, Traian Băsescu chiar nu avea nevoie de flacăra 

violetă. Avea o armă infinit mai puternică: pe Mircea Geoană însuşi. Numai dacă nu s-ar fi 

prezentat la alegeri, Traian Băsescu le-ar fi pierdut… 

Drama este că staff-ul PSD-ist trebuie să ofere mai marilor partidului explicaţii. Victor 

Hrebenciuc le-a preferat pe cele esoterice. De ce? Răspunsul îl dă sociologul Vasile Dâncu: 

„oamenii politici se bazează pe absolut orice i-ar putea ajuta în campanie. De aceea ajung să 
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apeleze la vrăjitoare, numerologi, consultanţi de campanie care se bat cap în cap, iar 

strategiile lor ajung să semene precum un mozaic”. 

Iată cum a ajuns esoterismul flăcării violete subiect politic de primă mână în România 

anului 2009. Te întrebi pe bună dreptate: ce este, totuşi, flacăra violetă? Răspunsul îl aflăm 

consultând lucrări de specialitate, dar şi maculatura nedigerabilă a marilor „specialişti” 

români întru cele înalt spirituale. 

În textele străvechi egiptene, flacăra violetă (Saqqara sau Sakara) era o epifanie a 

focului sacru. Prin mijlocirea ei se practica o formă secretă de terapie.  În tradiţia ocultismului 

occidental, flacăra violetă este una dintre cele 7 raze de vindecare a luminii spirituale. 

Simbolizează valori privind „compasiunea, iertarea, dreptatea  şi libertatea” (www.reiju.org). 

În limbajul alchimiei, flacăra violetă este un simbol al transmutării. 

 Patronul spiritual recunoscut al flăcării violet este misteriosul conte Saint Germain. 

Cu ajutorul spiritual al acestui misterios personaj, poţi afla secretele funcţionării flăcării 

violet. Există şi ritualuri speciale de invocare a îngerilor flăcării violet. În alte variante, 

manipularea magică a forţelor oculte ar fi apanajul celor 7 arhangheli. Ei pot lucra direct pe 

aură şi pe diversele noastre corpuri energetice. 

Greu de evaluat astăzi adevărul acestor afirmaţii. În principiu, nu poţi să le refuzi ca 

idee, dar nici să le accepţi necritic. Teoriile mediatizate le noi cu privire la magia flăcării 

violet sunt mai curând „adevăruri” construite pragmatic. Ele se adresează unui anumit public 

cu bani, avid de facile mistere şi de cel mai ieftin senzaţional. 

 Aşa îmi explic faptul că există pe piaţa românească de carte o imensă maculatură 

secretată de minţile „iniţiate” ale unor cvasianonimi. La limită, oricine poate scrie orice 

despre orice. Este păcat pentru că astfel sunt compromise şi vulgarizate simboluri, ritualuri şi 

practici spirituale veritabile. Bine că mai sunt şi edituri serioase în România care cer avizul 

specialiştilor înainte de a publica ceva pe această delicată temă. Normal ar fi să recurgem la 

textele lor atunci când este vorba de esoterism, simboluri şi misterioase practici magico-

religioase. 

Evident, Victor Hrebenciuc nu este un asemenea specialist. Este un practicant de yoga 

şi un sincer pasionat de ocultism comercial. Din când în când mai pozează şi în figura unui 

guru ascuns al politicii PSD. Prin afirmaţiile lui, Hrebenciuc mai mult ne-a încurcat decât să 

ne facă să înţelegem. 

 Am aşteptat ca Traian Băsescu să ne dezvăluie în direct câte ceva din secretul 

câştigării campaniei electorale cu ajutorul magiei flăcării violet. A spus doar că explicaţia este 

mult mai prozaică. Sunt haine violete pe care le-a primit cadou de la prieteni, i-au plăcut  şi 
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le-a purtat în toată campania electorală. Mai mult, acum este şi moda culorii violet, ceea ce 

Mircea Geoană n-ar şti.  

Oricum, Traian Băsescu ştie şi altceva decât ceea ce a spus oficial. Păstrează tăcerea. 

Bine face din moment ce mai are de înfruntat cu puterea flăcării violete FMI-ul,  opoziţia şi 

demonii crizei româneşti, fatalmente dezlănţuiţi în 2010. 
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II. PATOLOGII ALE SACRULUI 

 

 

CUMPĂRĂTURILE  DE  SĂRBĂTORI.  SIMBOLISTICĂ  SACRĂ  ŞI PATOLOGIE  

OSTENTATIVĂ 

 

           A început frenezia cumpărăturilor de sărbători. Supermarket-urile sunt 

asaltate, cozile au devenit parcă nesfîrşite, iar parcările neîncăpătoare. Shopping-ul  crează o 

veritabilă dependenţă. În hypermaket-uri a început isteria de sărbători. Este din nou momentul 

ca bunul român să confirme o mai veche mentalitate: aceea de a-şi ilustra  lipsa de 

raţionalitate cumpărînd în neştire.  Magia sărbătorilor îl afundă  deseori pe bietul om în datorii 

pentru o bună parte a anului viitor. 

Ispita nesfîrşitelor cumpărături este aproape irezistibilă. Recordurile sunt din nou 

doborîte. Ca remediu, ziarele recomandă întocmirea din timp a unui buget, însoţit de o listă a 

preţurilor care să-ţi taie păguboasa poftă de a risipi. Am citit undeva că femeilor li se 

recomadă ca acum, în vremuri de criză, să poarte la Revelion  rochia de anul trecut. O altă 

soluţie ar fi renunţarea la cadourile oferite bunicilor şi rudelor îndepărtate, pe care oricum nu 

le mai vedem anul acesta. Alt sfat straniu, după părerea mea, este acela de a ne drămui avîntul 

plătind doar cash. Chipurile am avea marele avantaj de a sesiza în permanenţă cîţi bani am 

cheltuit şi caţi mai avem disponibili în bugetul de cheltuieli. E ca şi cum nu ne-am da seama 

de riscuri plătind cu cardul. Or, controlul banilor ţine de puterea minţii de a face judecăţi 

lucide şi inteligente, de a fi cumpătaţi şi realişti. În nici un caz nu contează, înainte de toate, 

forma de plată. 

Ideea de a practica shopping-ul din timp, analizînd ofertele mai multor magazine 

este, cred, inspirată. Este nevoie de timp şi energie pentru toate acestea şi, uneori, nu se 

merită. Dacă totuşi există oferta cumpărării, atunci trebuie căutat raportul optim calitate/preţ. 

A  apărut recent şi varianta virtuală a cumpărăturilor. Cadourile high-tech sunt mai ieftine şi 

uşor de accesat. Preţurile sunt deseori  promoţionale. 

Spun toate acestea pentru că valoarea darurilor nu stă (doar) în banii pe care-i dai pe 

ele. Contează emorm să oferi ceva simplu, drag primitorului şi, mai ales, să dăruieşti 

creştineşte, adică sincer, dezinteresat, fără ostentaţie şi dorinţă de imediată recompensă. 

Emoţiile pot fi, în acest caz, cu adevărat reale.  

Mă întreb dacă emoţia primirii unui dar de sărbători mai există în situaţia dăruirii 
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ostentative. O celebră doamnă autohtonă îşi anunţă public cu dezarmantă dezinvoltură lista 

cheltuielilor de iarnă: 16.000 euro pe un mobilier italian, 3.000 euro pe lustrele suflate în aur, 

pat şi canapele de 11.000 euro,  fotoliu din piele elastică ce se mulează pe corp de 2.000 euro 

şi alte asemenea „mărunţişuri”. Un om de afaceri de-al nostru a dat nu mai puţin de 150.000 

euro pe o vacanţă de Revelion în insulele Maldive. Sunt şi alte destinaţii exotice alese de 

români: Africa de Sud, Rio de Janeiro, Cancun, Cuba, Antartica.  

Este în joc o spledidă ilustrare a tezei lui Mircea Eliade privind căutarea inconştientă 

a unor ţinutiri mitice, beatifice, departe de orice atingere a lumii dezlănţuite. Sunt prezente 

subtilele fantasme soteriologice, dublate de o veritabilă  nostalgie  postmodernă  a originilor. 

Iată cum miturile şi  nostalgiile străvechi continuă să ne stăpînească şi acum, în preajma 

minunatelor sărbători de iarnă. Ele dau seama o dată mai mult de fascinanta supravieţuire a 

creaţiilor spirituale, dublate astăzi şi de patologiile consumului ostentativ. Toate acestea sunt 

în măsură a compensa simbolic multe frustrări şi neîmpliniri. Ne alimentăm inconştient din 

substanţa vechilor mituri, trăind deseori şi cu deliciile amăgitoare ale vieţii prin prin delegaţie. 

E ca şi cum am încerca să ne compensăm neîmplinirile, ambiţiile frînte şi mîndriile tăinuite 

printr-o mare cheltuială de sărbători. Avem, poate, domestica iluzie că măcar o dată pe an  ne 

putem permite să fim asemenea unui VIP bogat şi debordând de generozitate.  

Oare cu ce preţ? 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

`      



 37 

CRĂCIUNIŢELE  SEXY 

 

 

Şfârşitul anului 2008 ne surprinde cu versiuni inedite, spectaculoase şi aproape 

perfect desacralizate ale Crăciunului. Bucureştiul devine scena unui  inedit marş al Moşilor de 

Crăciun, gîndit cu scopul precis de a intra în Cartea Recordurilor. In jur de 4000 de 

bucureşteni, îmbrăcaţi în Moş Crăciun, vor defila în tradiţionalele straie roşii, dăruind tuturor 

cadouri şi voie bună. Se încearcă astfel doborărea  recordului mondial deţinut de cei 3618 

Moşi Crăciuni din Taipei. Un reprezentant al Cărţii Recordurilor a venit deja la Bucureşti 

pentru a monitoriza teribila ispravă autohtonă. 

Sorin Oprescu, „hermeneutul” dîmboviţean al tradiţiilor romăneşti, explică: „Acesta 

este spiritul Crăciunului. Cu toţii suntem mai buni şi mai darnici în această perioadă. Le 

mulţumim sponsorilor pentru că împreună putem să dăruim bucureştenilor nu un moş, ci mii 

de moşi Crăciun .Îi aştept pe toţi în Piaţa Constituţiei să doborîm recordul mondial la 

bunătate. Să facem cunoscut Bucureştiul în lume”. 

Spectacolul continuă. Apar Moşi Crăciuni de închiriat. Sunt firme de specialitate  

care cu greu fac faţă cererilor. Solicitările sunt mult prea numeroase din partea familiilor cu 

copii nerabdători. În mod obişnuit, chiar banal, moşii aduc cadouri direct la gradiniţă, şcoală, 

servici. Pentru un pumn de euro în plus,  moşii superspecializaţi sunt dispuşi la riscuri şi chiar 

excentricităţi. Intră surprinzător pe geam, sar cu paraşuta, aterizănd direct din „cer” în 

mijlocul copiilor înmărmuriţi de uimire  şi admiraţie. Mai mult, unii moşi sunt dispuşi să-şi 

închirieze tehnica din dotare pentru inefabile aventuri cu sania, renii şi Crăciuniţele. 

Însoţitoarele moşului sunt veritabilele top-model, posesoare de picioare lungi şi costume sexy. 

Ţinutul lor preferat este clubul de lux. Aici îi atrag pe fanii bogaţi ai voluptăţilor dezlănţuite, 

oferindu-le în dar o mulţime de fantasme erotice. Tarifele  diferă în raport cu serviciile oferite.  

Ei bine, am să-l contrazic pe domul primar susţinînd că nu acesta-i spiritul 

Crăciunului. Marşul ultramediatizat este,  pur şi simplu, o manipulare a sărbătorii sacre pentru 

creşterea popularităţii primarului şi cîştigarea unui nou capital de simpatie. Spiritul 

Crăciunului ţine de asumarea discretă şi profundă  a exemplarităţii întrupării Fiului lui 

Dumnezeu  pentru măntuirea oamenilor. Spiritul Crăciunului  presupune moartea simbolică a 

vechiului an, însoţită de naşterea promiţătoare a celui nou. În joc este reiterarea pe toate 

planurile, inclusiv social, a scenariului cosmogonic privind disoluţia lumii vechi şi instituirea 

creatoare, după un model divin, a celei noi.  

Dacă lumea nouă este cea anunţată de Sorin Oprescu, atunci mie îmi este frică să 
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trăiesc în ea. Prefer o lume normală, nu una în care primarul democratic ales să îşi propună 

dobărîrea recordului mondial la bunătate! Aş prefera ca darurile de Crăciun oferite public de 

toate oficialităţile din Romănia să devină obişnuinţă zilnică. Chiar obligaţie cotidiană a 

instituţiilor de specialitate. Decat o pungă cu alimente  dăruită o dată sau de două ori pe an, de 

sărbători sau cu ocazia alegerilor,  mai bine servicii zilnice de calitate pentru cei singuri, 

bolnavi şi săraci.  

La celălalt pol stă hedonizarea şi mercantilizarea unei mari sărbători sfinte a 

creştinilor de pretutindeni. Crăciunul este astfel asumat în versiunea profană a unei frumoase 

poveşti de încăntat şi răsplătit copiii. Mai mult, misterul naşterii sfinte este convertit într-un 

costisitor spectacol al simţurilor incendiate de jocul fantasmelor erotice. Nimic din toate 

acestea n-au de-a face cu spiritul Crăciunului. Cel mult ilustrează manipularea creativă a unei 

excepţionale sărbători pentru defularea unor trăiri, frustrări, eşecuri sau neîmpliniri.    

Ca terapie aş recomanda o substanţială doză de firesc şi normalitate, pe fondul unei 

reale cunoaşteri a tradiţiilor sacre.  Ne-ar prinde mult mai bine decât spectacolul crăciuniţelor 

sexy. Ar fi, poate,  adevăratul dar de Crăciun pe care-l merită din plin milioanele de români. 
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CADOURILE SWAROVSKI ŞI MAGIA LUMILOR DE CRISTAL 

 

 

Craciunul anului 2008 a adus cu sine noutăţi de piaţă aproape spectaculoase. 

Românii cu venituri consistente sunt invitaţi să-şi împodobească bradul cu cristale Swarovski 

în loc de obişnuitele globuri. Locul banalei betele este luat acum de  firele de aur şi argint. 

Apar ca ornamente fundiţele de catifea şi mătase. Un asemenea brăduţ (danez, 1 metru 

înălţime, avînd coronament perfect, ornat copios cu panglici de aur şi cristale Swarovski) 

poate costa chiar şi 10.000 de euro. 

Seducătoarea ofertă continuă cu o inedită colecţie de îngeraşi din porţelan de 

Limoges şi cristale Swarovski. Cutiuţa muzicală cu cristale Swarovski pusă drept postament 

bradului de Crăciun nu poate lipsi din casă românului înstărit. O super fitzoasă cameră Web 

cu cristale Swarovski bucură deopotrivă pe snobi şi profesionişti.  Fanii Swarovski nu pot 

renunţa acum, în perioada sărbătorilor de iarnă, nici la schiuri, căciuliţe ornate, evident,  cu 

celebrele  cristale.  

De unde acestă nebunie media a cristalelor Swarovski? Răspunsurile sunt multe. În 

acest articol o să am în atenţie doar unul. Este vorba de profunda nevoie a omului modern de 

mitologii care să-i seducă imaginarul şi să-i compenseze măcar simbolic dorinţele şi 

nostalgiile ascunse. 

 Or, miracolul Swarovski este întradevăr o mitologie modernă. M-am convins recent 

vizitând Muzeul Swarovski din Wattens, lîngă Innsbruck. Aici s-a creat o veritabilă afacere a 

cristalelor Swarovski transpunîndu-se în versiuni noi, actuale, străvechile personaje 

mitologice şi creaturile de poveste. 

 Mitul Swarovski se consumă astăzi în planul subtil al imaginaţiei. Modelând 

imaginaţia şi saturându-i omului dorinţele secrete, poţi spera şi la o afacere reuşită. Este exact 

ceea ce se întâmplă la Muzeul din Wattens. Lumile de Cristal create de artistul multimedia 

Andre Heller în 1995 îţi provoacă simţurile şi imaginaţia, deschizîndu-ţi mintea spre insolitele 

versiuni ale lumilor multidimensionale. Albastrul intens, prezent peste tot, te transpune într-o 

veritabilă lume de basm a comorilor. Întâlneşti aici cel mai mare cristal şlefuit din lume, 

Centaurul de 300.000 de carate. În jur doar opere de artă din cristal aparţinînd unor mari 

artişti precum Keith Haring, Niki de Saint Phalle, John Brekke, Andy Warhol, Salvador Dali 

etc.. 

Tot aici te întîmpină teatrul mecanic de mare  fineţe al lui Jim Withing cu spectacole 

suprarealiste de o ireală, nepămînteană frumuseţe. Domul de Cristal, o cupolă geodezică din 
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595 de elemente, luminat mirific pe acordurile muzicii lui Brian Enos te ajută să spargi 

graniţele spaţiului şi pe cele ale timpului. Evadezi mental în lumile multidimensionale. 

Frumuseţea zăpezii devine stranie şi irezistibilă, depăşind clasicele imagini anderseniene, prin 

sculptura „Silent Light” (Tăcerea luminii) a designerilor Tord Boontje şi Alexander 

McQueen. 

Mitologiile vechi ale soarelui şi lunii dansînd sunt reactivate în versiune 

postmodernă de Susanne Schmogner şi Jane Haidachers. Este o lume de basm cristalină, 

populată cu ingeri florali şi alte stranii personaje. Poţi contempla aici o ireală şi nostalgică 

lume apusă a misterelor şi fanteziilor. Totul devine posibil graţie unui alt limbaj, la fel de 

universal şi fascinant ca şi muzica. Este vorba de poezia luminii. Ea însoţeşte sublima muzică 

a sopranei Jessye Norman. Aria de final „Thy hand, Belinda” din opera „Dido şi Aeneas” a 

fost înregistrată în Domul de Cristal. În strălucirea a mii de cristale Swarovski şi a unui 

enigmatic cristal de munte din Madagascar poţi oricînd savura divina muzică. 

Magia lumilor de cristal se continuă cu împărăţia lui Poseidon recreeată în versiune 

Swarovski. Geometriile cristaline, seducătorul joc cromatic pe fond albastru, valurile sonore 

şi şuvoaiele de lumină întregesc ţinutul fascinant al bătrânului Poseidon. Lumea de cristal se 

continuă cu o plimbare prin „pădurea fermecată”, alături de licăririle misterioase ale Meduzei-

Stat „Leviathan”, o instalaţie de lumini concepută de Thomas Feuerstein. 

Evident, mitologia Swarovski are în centrul atenţiei celebra familia austriacă. 

Parintele fondator, Daniel Swarovski, împreună cu toate personalităţile ce au făcut cu putinţă 

minunea, sunt prezenţi într-o specială cameră a tradiţiilor. Tot aici se reunesc astăzi, ca într-un 

veritabil conclav iniţiatic numit Swarovschi Crystal Society, pasionaţii de cristale. Veritabili 

oameni de afaceri, liderii Swarovschi Crystal Society au gîndit şi înfiinţarea unor ateliere şi 

workshop-uri pentru copiii creativi de 4-16 ani. Rezultatele semnificative pot stimula 

versiunile de viitor ale afacerii Swarovschi.    

Toate acestea ar trebui cunoscute şi de ofertanţii Swarovski din Romănia. Sunt 

convins că preluarea inteligentă a modelul publicitar austriac ar putea avea succes şi la noi.  

Ar satisface nu numai nostalgiile mitice ascunse în imaginarul social, dar şi atipica noastră 

înclinaţie spre consum excesiv şi risipă ostentativă.   
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SFÂNTUL VALENTIN. DE LA IUBIREA DE DUMNEZEU LA 

VIBRATOARELE  SUPEREXCITANTE 

 

Cu privire la Sfântul Valentin, hagiografia creştină este generoasă. A existat un 

Valentin, episcop de Terni, martirizat în anul de graţie 273. Un alt Valentin, simplu preot 

roman, a fost bătut şi decapitat în 270. Al treilea a fost apostat în Rhetia şi cinstit în Tirol.  

Din amestecul hagiografiilor, istoria a selectat o versiune arhetipală pentru ziua 

îndrăgostiţilor de pretutindeni. Este vorba de cea în care un anume Valentin, martir roman din 

secolul III, căsătoreşte soldaţii împotriva voinţei împăratului lor. Este întemniţat, iar aici 

vindecă fiica oarbă a temnicerului. În ziua execuţiei – 14 februarie – trimite fetei un bilet 

semnat „de la Valentin al tău”. 

 Versiunea oficială a Bisericii vede aici doar prezenţa iubirii întru Slava şi Gloria lui 

Dumnezeu pe pământ. Interpretează numele martirului într-un registru exclusiv sacru: „ 

Numele de Valentin vine de la valorem tenens adică   „cel ce perseverează în sfinţenie” sau de 

la valens tiro, „soldat valoros””(Pierre Brunel, Miturile secolului XX, Bucureşti, Editura 

Univers, 2003, p. 235). 

Astăzi, Valentine s Day nu prea mai are nimic de-a face cu perseverenţa întru 

sfinţenie şi nici măcar cu fetişizarea virtuţilor militare. În 2009 cu totul altele sunt ipostazele 

iubirii îndelung mediatizate şi amplu comercializate. Convingerea mea este că Mircea Eliade 

avea dreptate: aceste versiuni histrionice ale dragostei, perfect desacralizate, mai păstrază 

totuşi umbra unor simboluri, ritualuri şi nostalgii magico-religioase. Toate acestea sunt 

consubstanţiale fiinţei umane şi, prin urmare, nu pot fi extirpate. Cel mult pot fi înlocuite cu 

substitute perfect desacralizate. 

Iată cîteva exemple specifice anului 2009. În Franţa, Nicolas Garreau produce 

fantezii erotice pe bandă rulantă. Firma ApoteoSurprise oferă - evident, contra cost - în jur de 

30 de scenarii „la cheie” pentru novicii lui Cupidon. Sunt reţete gata făcute prin care poţi 

spune alesei inimii „te iubesc”. Românii, cu veşnica lor obsesie a maşinilor superperformante, 

preferă scenariul  „Spune-i te iubesc în limuzină”. În acest caz, străvechea călătorie spirituală 

în beatificile ţinuturi ale geografiei sacre este acum înlocuită cu turul celor mai frumoase 

cartiere pariziene (Place de la Concorde, Opera, Place Vendome, Champs–Elysees, Turnul 

Eiffel etc.). Maşina luxoasă este chipul postmodern al fabuloaselor mijloace de călătorie 

iniţiatică din basme. La un moment dat, limuzina se opreşte în faţa unui uriaş ecran pe care 

apare seducătorul mesaj de iubire adresat iubitei în limba romînă. Avem de-a face cu o altă 
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formă postmodernă de revelare a  destinului : ecranul – o Pithye seculară, accesibilă tuturor 

contra cost... 

Fascinaţia ineditului şi imposibilului, dublată de o veritabilă simplificare a 

metaforei, o regăsim şi în scenariul valentinian al dăruirii „lunii de pe cer”. Evident este un 

număr de magie executat profesionist de specialişti angajaţi ai firmei ApoteoSurprize. Este 

mijlocul comercial prin care îndrăgostitul modern, snob şi complexat, încearcă să-şi 

depăşească condiţia umană pentru a avea acces la ceea ce vechile mituri anunţau ca fiind 

ţinutul fabulos şi inimaginabil. 

Expresiile româneşti ale Sfântului Valentin, marca 2009, aduc în atenţie şi motivul 

mitologic al căutării comorilor. Ele încetează a mai fi faimoasele comori spirituale – ca în 

marile mitologii – devenind mult-prea-răvnitele comori erotice. Trăiri şi senzaţii inefabile pot 

fi provocate cu ajutorul jucăriilor sexuale: vibratoare super excitante, cătuşe învelite în puf şi 

alifii „magice”. Este mijlocul facil prin care muritorul de rând mai poate sparge canoanele 

ternei vieţuiri,  trăind – vorba lui Eliade – „plenititudinea în clipă şi eternitatea în istorie”. 

 O asemenea iniţiere erotică este total lipsită de „inumanele” solicitări ritualice 

străvechi. Pregătirea spirituală pentru orice practică erotică se reduce acum la o „dietă 

adecvată” compusă din apă, banane, ciocolate, alune, iaurturi, spanac şi cereale. Asemenea 

serviciilor prestate de prostituate, cupluri lesby, transsexuali şi gigolo, aceste jucării erotice – 

stimulatoare de veritabile partide de sex pătimaş -  se vând (încă) la preţuri promoţionale. 

Alte fantasme mitice reactivate cu ocazia Sfântului Valentin este cea a eternei 

reântoarceri spre un ţinut paradisiac, dublate de fantasmele noului început. Ele presupun 

căutarea partenerei/partenerului de Sfîntul Valentin şi edificarea unei noi prietenii. O nouă 

prietenie, un nou început. Versiunea valahă 2009 a acestei fantasme mitologice a fost intens 

mediatizată: „Cei fără pereche pot alege „Petrecerea Neîndrăgostiţilor (Mash-Up), sau un 

Blind Date Party organizat de Stuf Vama Veche Club & Cafe”.  La Iaşi s-au aflat sub magia 

noului început 22 de cupluri ce au oficiat căsătoriile civile, chiar pe 14 februarie. Statistic, 

numărul cuplurilor marcate de fantasma mitică a noului început a crescut de aproximativ 4 

ori. 

In concluzie, drumul istoric al iubirii de la martirajul Sfântului Valentin la 

sexualitatea pătimaşă, stimulată de vibratoare, alifii şi alte fantezii simbolizează nu doar 

desacralizarea lumii, hedonizarea vieţii, dar şi permanenta noastră căutare a absolutului în 

formule hard, inedite şi neconvenţionale. 
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BLAJINII, PUŞCA ŞI CUREAUA LATĂ 

 

 

După unele versiuni ale tradiţiei populare, astăzi este Paştele Blajinilor. Cu el începe 

Săptămîna Neagră. Este un interval sacru esenţial din ciclul sărbătorilor pascale, unul care 

trimite la tradiţii străvechi, pe nedrept uitate sau (iremediabil?) vulgarizate.  

Pe bună dreptate ne putem întreba: mai sunt actuale aceste reminiscenţe mitologice 

străvechi, combinate cu ritualurile creştine pascale? Eu cred că da. Argumentele sunt multe şi 

am să mă opresc în acest text doar la câteva dintre ele. 

În primul rănd, actualitatea blajinilor ar ţine chiar de semnificaţia numelui. Fie că 

este vorba de rohmani (Bucovina),  rogmani (Moldova), ragmani (Maramureş), rugmani 

(Năsăud),  antropologii şi etnologii l-au tradus pe blajin prin „om blînd, cucernic şi drept 

credincios”. Sunt virtuţi din nefericire inactuale în România contemporană. Aici contează 

enorm banii, afacerile, cîştigul copios şi urgent obţinut. Prin urmare, pe scena politică şi 

socială românească se impun alte „virtuţi”, cum ar fi tupeul, prostia agresivă, prietenia de 

conjunctură, traficul de influienţă, manipularea electorală etc. Lecţia blajinilor ar fi, înainte de 

toate, una spirituală: întoarcerea la valorile instituite de Dumnezeu în zorii creaţiei.  

Într-o altă versiune mitologică a poveştii blajinilor, la vremea-vremii, Dumnezeu va 

readuce pe pămînt aceste stranii făpturi. Actualmente ele locuiesc un ţinut  mitologic beatific, 

situat undeva la întălnirea Apei Sămbetei cu Sorbul Pămăntului.  Într-un viitor încă nedefinit, 

datorită păcatelor, oamenii ar urma să fie morţi sau exilaţi într-o altă lume, asemenea 

rohmanilor de altădată. Pe pămînt s-ar întoarce blajinii. În concluzie, Paştele Blajinilor ar 

putea fi citit şi în această cheie spirituală a întoarcerii noastre la modelele de viaţă revelate de 

mituri în illo tempore. 

Un alt argument al actualităţii Paştelui Blajinilor ţine şi de lectura ştiinţifică a  

acestui celebru mit. O anume parte a fizicii contemporane vorbeşte de existenţa lumilor 

paralele şi a universurilor multidimensionale. Pînă în momentul de faţă ar fi descoperite, 

teoretic, 10 sau 11 asemenea dimensiuni. Unele este posibil să fie populate cu entităţi 

asemănătoare nouă, frecvent invocate în vechile tradiţii româneşti. Or, blajinii ar fi tocmai o 

confirmare în cheie mitologică a acestei idei ştiinţifice nonconformiste.  

Blajinii ar locui într-o lume paralelă. De aici, legăturile cu lumea oamenilor se pot 

reface periodic. Un exemplu de timp sacru permisibil comunicării dintre lumi ar fi chiar 

această  Săptămână Neagră ce urmează imediat Duminicii Tomei. Acum sufletele celor morţi 
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necreştineşte (fără lumînare, spovedanie, împărtăşanie şi împăcare cu semenii) se întorc în 

lumea noastră. Pentru ei se oficiază slujbe speciale, se pun ofrande pe morminte, se dau de 

pomană obiecte şi alimente. Ritualul continuă şi în afara spaţiului sacru al Bisericii. In 

mijlocul naturii, pe cîmpuri, oamenii se ospătau lăsînd intenţionat băutura şi resturile culinare 

drept hrană blajinilor şi morţilor neştiuţi. 

 Astăzi, ritualul sacru al blajinilor, cu rosturile sale metafizice bine definite, ia forma 

hedonistă a unor banale petreceri câmpeneşti. Sub chipul „duminicalismului” (Andrei Pleşu), 

poporul invadează pădurile patriei destrăbălându-se bahic şi culinar. Gratarul, micii şi berica 

simbolizează reala indiferenţă a multora dintre noi faţă de sensurile spirituale ale Paştelui 

Blajinilor. Aceste stranii creaturi mitologice ne invită, cu alte cuvinte, să ne asumăm o urgentă  

şi necesară lecţie de ecologie şi de corectă administrare a domeniului public.  

Săptămîna Neagră este şi un timp al ascezei şi reculegerii. Conform tradiţiei, 

adevăraţii creştini posteau pentru mîntuirea sufletelor celor morţi  necreştineşte. Săptămîna 

Neagră era un timp al nefiinţei şi al totalelor interdicţii. Ele vizau, înainte de toate, viaţa 

noastră spirituală şi mai apoi obişnuitele practici agrare sau păstoreşti. 

În 2009, Paştele Blajinilor ne surprinde cu un şoc al crizei mondiale. Premierul Emil 

Boc ne invită repetat la un soi de asceză naţională, perfect desacralizată, semnificativ 

sintetizată prin îndemnul prezidenţial de „a strânge cureua”. Astfel, „puşca şi cureaua lată” ar 

putea fi semnele arhetipale ale unei îmbuibări fudule de care – terapeutic - ar trebui să ne 

distanţam urgent... 

 Astăzi, pentru anumite medii creştine din Romănia, asemenea interdicţii se pot 

rezuma doar la asumarea unor probe spirituale. Săptămîna Neagră este un tip al ascezei şi 

reafirmării legăturii permanente dintre lumea de aici şi cea de dincolo.  Nimic din cele 

întîmplate aici nu sunt indiferente morţilor de dincolo. Adevăratul nostru spirit comunitar este 

unul care-i cuprinde firesc pe viii de aici şi pe morţii din cealaltă lume. Este familia creştină 

totală. De aceea în Săptămâna Neagră ne asumăm cu toţii lecţia dură a blajinilor şi ne rugăm 

pentru mântuirea morţilor noştrii.  Noi cu ei, iar alţii doar cu „puşca şi cureaua lată”. 
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VĂPAIA  SFÎNTULUI  ILIE 

 

 

  In creștinismul ortodox și în tradiția populară, astăzi este ziua Sfântului prooroc Ilie. 

Mă întreb: ce semnificații mai poate avea ea pentru omul modern al anului 2009? Dincolo de 

interpretările clasice de tip teologic, cred că mai putem surprinde și alte tainice și nerostite 

înțelesuri. 

 Unul dintre ele ar putea fi cel inițiatic. Viitorul prooroc Ilie s-a născut undeva în 

cetatea Tesvi din Galaad, străvechiul ținut al  Iordanului. La nașterea sa, Sovac, tatăl, a avut o 

viziune. Bărbați în alb, pogorîți din cer, l-au luat în brațe pe pruncul Ilie și l-au ,,învelit cu 

foc,,. Apoi au început ,,să-i bage văpaie de foc în gură, ca să mănînce,,.  

Interpretarea clasică dată de preoții timpului - și asumată astăzi de exegeții creștini - 

a fost aceea că Ilie va fi ,,locaș al luminii darului lui Dumnezeu,,.  Cuvîntul său va fi ,, ca 

focul de puternic,,. 

Acest episod hagiografic mie îmi amintește de fascinanta mitologie a zeiţei Demeter, 

patroana spirituală a Misterelor din Eleusis. Zeița travestită în femeie bătrînă a încercat să 

inițieze prin foc întru nemurire pe fiul unui rege grec. Surprinsă noaptea, în timpul straniului 

ritual, Demeter și-a manifestat public dezamăgirea față de ignoranța oamenilor și a dispărut 

brusc din lumea lor. 

 Or, în cazul proorocului Ilie avem de-a face, poate, cu un act de inițiere reușit. Ilie 

va fi stăpănul focului și…nu va muri. Conform tradiției veterotestamentare, energicul profet 

fost ridicat cu trupul la cer.  

Un alt sens al sărbătorii Sfîntului Ilie ar fi cel politico-religios. Știm că Ilie s-   a 

răzvrătit împotriva politicii regelui Ahab. Acest oficial al regatului  pleda pentru conviețuirea 

pașnică a israeliților cu canaaneenii. În termeni actuali, (post)moderni, regele își asumase 

idealul multiculturalismului și  pluralismului religios. Exemplul suprem l-a dat chiar el: și-a 

luat de soție pe Izabel din Tyr, femeie devotată total cultului zeului Baal/Malkart.  

Or, conviețuirea cultului Dumnezeului Unic (Iahve) cu expresiile străvechi ale 

„religiozității cosmice” (Mircea Eliade) nu a avut succes. S-a degradat în ceea ce noi astăzi 

am numi sincretism, religiozitate difuză.  Profeții vremii le numeau forme de ,,desfrînare,,.  În 

realitate, ele erau ipostazele spectaculoase ale „religiozității cosmice”.  Ilustrau dialectica 

elementară  a sacrului: absolutul, ,,divinul se întrupează, ori se manifestă, în obiectele și 

ritmurile cosmice,, (Mircea Eliade, Istoria credințelor și ideilor religioase, traducere de Cezar 
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Baltag, Chișinău, Editura Universitas, 1994, vol.I, p. 373). Pietrele, izvoarele, arborii, florile 

erau investite cu demnitatea supremă a unei hierofanii. 

Astăzi pentru un cețățean al Uniunii Europene, alimentat copios cu lecturi marxisto-

pozitiviste,   Sfîntul Ilie ar putea fi înțeles drept un autentic campion al luptei contra 

pluralismului religios. Un fan al politicii corecte de pe coasta vestcaliforniană l-ar cataloga pe 

sfîntul creștin drept intolerant. Politica lui ar fi suspectă de prezența unor interese provinciale 

și de asumarea unor practici discriminatorii. Abilitatea tesviteanului de a-i umili pe profeții 

zeului Baal prin miracolul aprinderii focului sacrificial de pe Muntele Carmel ar  fi suspectă 

de farsă sau iluzionism. 

Din punctul meu de vedere o asemenea interpretare este superficială, vulgară și 

greșită. Cred că pînă la urmă tot  Eliade avea dreptate. Proorocii veterotestamentari au 

dezavuat religiozitatea cosmică, dar au pus accentul pe revigorarea spirituală a omului. Au 

pariat pe fervorea dăruirii totale lui Dumnezeu. Acest ideal al Sfântului prooroc Ilie este și 

astăzi de mare actualitate. Sfantul  Ilie citea politica vremii în cheie profund religioasă. Vedea 

în evenimentele istoriei sale prezența fermă a voinței lui Dumnezeu. Istoria a devenit astfel o 

teofanie pozitivă sau negativă, după expresia lui Mircea Eliade. 

În sfărșit, un ultim sens al sărbătorii de astăzi ar fi cel cultural. Ridicat cu trupul la 

cer - în celebrul “car de foc,, - Sfîntul Ilie a devenit stăpînul ploilor. Și astăzi manipulează 

dezinvolt, cu aprobare divină, toate fenomenele meteorologice. Mentalul social tradițional 

romînesc mai păstrează încă amintirea puterilor acestui proroc din Tesba sub forma unor 

credințe  populare și superstiții. Sfîntului Ilie i se asociază alți specialiști  necanonici ai  

sacrului, cum ar fi solomonarii și paparudele.  

Personal nu pot decît să salut inițiativa etnologului Laura Jiga Iliescu de a prezenta 

la Fundația Calea Victoriei din București datele spirituale, sacre și simbolice ale mitologiei 

Sfîntului Ilie și ale unei alt fel de meteorologii. A celei cu care au trăit bunicii și străbunicii 

noștrii. Ea nu era expresia unei culpabile și rușinoase înapoieri culturale, a unui revolut 

primitivism, a unei precare dotări tehnice, cum ar fi dispuși să creadă snobii, proștii sau 

agnosticii fițoși.  

În joc era o relație intimă, profundă, a omului cu natura. Era și priceperea  unora de a 

manipula forțele cosmice în folosul comunității, dar și reala disponibilitate a celor mulți de a 

prețui și respecta asemenea practici sacre. ,,Fulgerele, trăsnetele, ruperile de nori, grindina, 

ploile repezi și scurte sau molcome și fără sfîrșit, zgomotele și apa venite de sus, ori, 

dimpotrivă, arșița, aerul uscat, pămîntul crăpat și seceta: fenomene explicate astăzi, cel puțin 

pînă la un punct, de științele  moderne,, erau ieri interpretate printr-o grilă magico-religioasă.  
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Această mentalitate socială  s-a diluat grație formidabilei schimbări  survenite în 

Europa occidentală după Reforma protestantă.  Faimoasa ,,muscă apteră,, (știința modernă)  

despre care a scris pagini memorabile Culianu este cea care ne predispune să vedem în viața 

Sfăntului Proroc Ilie doar fragmente din istoria creștinismului și supraviețuiri ale unor 

dezonorante superstiții…Expoziția din Calea Victoriei ne poate ridica solzii ignoranței de pe 

ochi. Văpaia Sfîntului Ilie continuă să ardă reaua-credință, ignoranța și necinstirea unicului și 

marelui Dumnezeu. 
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SFÂNTA CRUCE ŞI PARADOXURILE NETRANSFIGURATE 

 

 

Astăzi, 14 septembrie este sărbătoarea Înălţării Sfintei Cruci. In cuvântul său la 

Evanghelia din Duminica dinaintea acestei pilduitoare sărbători împărăteşti, Părintele Patriarh 

Daniel a interpretat subtil anumite înţelesuri duhovniceşti ale crucii din actualitatea nesfârşitei 

noastre tranziţii. 

Astfel, sensul major al crucii este biruinţa lui Iisus Hristos asupra morţii şi asupra 

„şarpelui nevăzut şi viclean” (diavolul). In joc este o profundă legătură între şarpele 

veterotestamentar ispititor al protopărinţilor, şarpele apotropaic de aramă înălţat de Moise în 

pustie şi Fiul Omului înălţat la Cer prin jertfă mântuitoare. Această legătură este pusă de 

Părintele Patriarh sub semnul tainei nesfârşitei ascultări de Dumnezeu. Prin ea, Iisus depăşeşte 

silniciile timpului şi provocările istoriei, deschizând neamului omenesc perspectiva mântuirii. 

Minunea învierii a fost posibilă prin răstignirea pe un străvechi instrument al morţii: crucea.  

Crucea este, aşadar, o unitate a  contrariilor: moarte şi viaţă la un loc, timp şi 

eternitate, istorie şi veşnicie, damnare şi mântuire. Sunt doar câteva însemne religioase ale 

paradoxului transfigurat (Lucian Blaga). Pe toate acestea (şi pe multe altele) crucea le face cu 

putinţă în viaţa spirituală a veritabilului creştin. Într-un admirabil articol, Andrei Pleşu invoca 

o altă serie de paradoxuri – inclusiv sociale şi politice - prin care simbolismul crucii rămâne 

mereu actual. Toate erau însă transfigurate prin lucrarea tainică, dar eficientă, a Sfântului 

Duh. 

Privind astăzi spectacolul public românesc cred că ai posibilitatea de a remarca mai 

curând excesul de paradoxuri netransfigurate. Ele rămân blocate într-o amară şi – uneori – 

disperantă contradicţie. Invoc selectiv, cu titlu de exemplu, doar trei dintre ele. Gigi Becali – 

un creştin declarat care înjură drăceşte; Vadim, apostol al României Mari şi al spiritului 

religios, cultivând iresponsabilitatea, ura şi intoleranţa; Traian Băsescu elogiind (uneori) 

şcoala românească, dar aprobând jignitoarea remuneraţie a profesorilor din noua grilă a 

salarizării unice pe motiv că…profesorul nu lucrează 8 ore pe zi!  Iată un elocvent exemplu al 

politicianului român care nu este suficient de sensibil la specificul muncii de profesor. 

Profesorul nu-i chelner, mecanic sau tinichigiu. El nu vine acasă după 8 ore de muncă şi 

vegetează în faţa micului ecran. Nici nu merge cu băieţii la „una mică”. Adevăratul profesor 

îşi pregăteşte orele de a doua zi, citeşte, traduce, publică, corectează lucrări, concepe proiecte 
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etc. Aceasta tot muncă se numeşte şi, de cele mai multe ori, nu-i remunerată separat. De ce nu 

sunt întrebaţi adevăraţii specialişti ai educaţiei? Pentru că nu aduc voturi suficiente? 

Proliferarea excesivă a paradoxului netransfigurat este o boală mentală mai veche pe 

care comunismul a urâţit-o, iar tranziţia a cronicizat-o. Un exemplu elocvent preluat dintr-un 

interviu al lui Andrei Pleşu este cel referitor la  vocaţia victimizării la români. Susţinem sus şi 

tare că suntem cei mai tari şi cei mai mari, dar ne asumăm conştient rolul marginalului, 

exclusului, damnatului. Al victimei unui malefic complot naţional sau mondial, după caz.  

Victimizarea poate, uneori, funcţiona ca o credibilă scuză a ratării, după cum spune Andrei 

Pleşu. Alteori este banalul subterfugiu al înhăţării unor bani de la stat. Lista motivaţiilor poate 

continua. 

 Am să închei cu un exemplu de incontestabilă actualitate inspirat tot de un excelent 

răspuns al lui Andrei Pleşu. Formal, toată naţia românească îşi doreşte un alt model de 

politician, un alt tip uman de preşedinte. Or, asemenea noutăţi livrate pieţii electorale de la noi 

n-ar avea acum un succes cu adevărat remarcabil. Partidul pentru Reconstrucţia României – 

exemplul lui Pleşu - n-a fost votat de aproape nimeni. 

 Nu văd printre actualii candidaţi la preşedenţie pe unul care să facă – din perspectiva 

ideal-tipului uman - diferenţa. Toţi par a fi plămădiţi din acelaşi aluat al proverbialului nostru 

balcanism. Cu bune şi cu rele. Straniu este ceea ce spunea Pleşu: faptul că dacă politicianul ar 

fi altfel, nu l-ar alege (aproape) nimeni, deşi ne dorim cu toţii schimbarea. Sau l-ar rejeta 

sistemul nefiind asemenea lui. 

În „durata lungă” a istoriei (F. Braudel) nu văd decât două soluţii pentru vindecarea 

acestei îndelungate boli mentale româneşti. Prima soluţie, cea educaţională, ar anula 

paradoxul. Ea vizează reactivarea cu concursul permanent al familiei, şcolii şi Bisericii a unor 

străvechi virtuţi creştine: respectarea celui diferit etnic, sexual şi religios; bucuria de a savura 

sincer reuşita Celuilalt, preţuirea  şi remunerarea corespunzătoare a elitelor, bunul simţ, 

smerenia şi discreţia etc. Ca forţă socială, ele ar spulbera realitatea paradoxurilor mai sus 

invocate. 

A doua soluţie este una duhovnicească. Ţine de infinita putere a Sfintei Cruci. 

Presupune intervenţia lucrativă în lume a Sfintei Treimi şi asumarea spirituală de către noi a 

simbolismului Sfintei Cruci. Este dificil de cuantificat un asemenea miracol, dar, cu 

certitudine, el ar fi în măsură să transfigureze orice paradox. Inclusiv pe cele adânc şi profund 

smintitoare din eterna şi fascinanta politică românească. 
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PELERINAJUL – UN WOODSTOCK AL ORTODOXIEI ROMÂNEŞTI ? 

 

 

Cu ceva timp în urmă, Cătălin Mihuleac publica un un incitant articol despre 

pelerinajul la Hramul Sfintei Parascheva de la Iaşi. Expresia „pelerinajul – un Woodstock al 

ortodoxiei” îi aparţine. Să vedem dacă are dreptate. Sensul conferit de Mihuleac 

evenimentului este unul negativ. În joc este vederea „live” şi nesfărşita pupare a Sfintei 

Parascheva de către un milion de îmbulzitori. Totul ar fi doar „un pretext pentru dezlănţuirea 

celui mai grosolan comerţ stradal cu mici, cârnaţi, hamsii, vată de zahăr şi cu oi transformate 

şi în pastramă, şi în căciuli şi cojoace”.  

În momentul de faţă cred că lipseşte ceva pentru a-i răspunde convingător lui Cătălin 

Mihuleac. Este vorba de o cercetare socio-antropologică a pelerinajului din România actuală. 

Investigaţia ştiinţifică profesionistă ar putea releva extraordinara amploare spirituală şi socială 

a pelerinajului sau, dimpotrivă, tristele ipostaze ale desacralizării şi politizării acestui 

eveniment sacru.  

Desfăşurată responsabil pe un eşantion naţional reprezentativ, cercetarea de teren ar 

putea evidenţia şi motivaţiile – explicite/implicite – ale pelerinajului la marile centre 

religioase din România. O asemenea cercetare socio-antropologică a pelerinajului – prima de 

acest fel realizată în România – va scoate în evidenţă şi portretul robot al pelerinului român 

contemporan : vârsta, sexul, mediul de rezidenţă, nivelul studiilor, starea matrimonială, 

motivaţia profundă a pelegrinării etc. 

 În urma cercetării de teren s-ar putea obţine şi informaţii referitoare la imaginea reală a 

Bisericii Ortodoxe Române în mentalul social al celor prezenţi la acest sacru ritual. Am afla şi 

explicaţii privind resorturile şi gradele contagiunii religioase prezente în cuprinsul marilor 

pelerinaje din România. Tot asfel vom putea verifica şi gradul de adevăr al supoziţiei 

referitoare la pelerinajul religios din România înţeles (şi) ca sursă de acumulare a capitalului 

politic de către partide şi politicieni. 

În sfîrşit, vom putea afla dacă în cuprinsul pelerinajelor religioase din România actuală 

avem de-a face cu ceea ce sociologii religiilor din Occident numesc a fi «rentabilizarea 

sfinţeniei », « publicitatea extazului », « soteriologia turistică » sau « mercantilizarea loisir-

ului ». Proiectul este important (şi) pentru faptul că va demonstra ştiinţific 
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existenţa/inexistenţa unei extraordinare preţuiri şi a unei profunde devoţiuni pe care 

credincioşii creştini-ortodocşi le au (încă) faţă de cultul sfinţilor.  

Cercetarea socio-antropologică privind pelerinajul religios va evidenţia masura în care 

motivaţiile clasice, prezente acum în cuprinsul marilor pelerinaje occidentale, se regăsesc şi în 

pelerinajelor religioase din România actuală. Cele mai des invocate ar fi: a) dorinţa de iertare 

a păcatelor; b) speranţa în mântuirea sufletului; c) nevoia de împlinire spirituală; d) speranţa 

unei vieţi mai bune (venituri consistente, profesii sigure, succes social şi economic etc.); e) 

dorinţa de vindecare a unor boli grave/incurabile; f) credinţa în miracolele provocate de 

atingerea moaştelor ; g) căutarea « patriei cereşti » (Epistola către Evrei, 11 :13-16); h) 

eventuala doză de conformism şi stereotipie prezente în ritualul pelerinajului; l) (non)existenţa 

« pelerinajelor de ispăşire » motivate de existenţa unor grave păcate şi a unor veritabile 

fărădelegi . 

Ca ipoteză de lucru susţin că pelerinajul religios din România actuală (inclusiv cel de la 

Iaşi) este marcat de fenomenul globalizării. Dimensiunea religioasă, profund spirituală, începe 

să fie dublată de o alta turistică şi hedonistă a pelerinajului. Scopul prim, originar, al 

pelerinajului – experianţa sacrului - este astfel recompus şi fractalizat. Produce efecte sociale 

absolut respectabile. Un astfel de efect anticipat este şi cel al apariţiei, creşterii şi dezvoltării 

unei infrastructuri şi reţele economice în jurul marilor centre de pelerinaj. Efectele vizează şi 

viaţa politică din România actuală. Dornici de o « baie de mulţime » şi de creşterea capitalului 

social – mai ales în anii electorali – politicienii români vor frecventa tot mai des centrele de 

pelerinaj, cu ocazia marilor sărbători religioase. 

Prin intermediul cercetării invocate am putea cunoaşte şi adevărata reprezentare socială a 

alterităţii. Vom pleca de la rezultatele unei mai vechi cercetări sociologice privind pelerinajul 

la moaştele Sfintei Parascheva din Iaşi. Deşi au fost implicaţi real în ritualul creştin-ortodox al 

pelerinajului, majoritatea credincioşilor nu au manifestat o deplină încredere în aproapele lor. 

Astfel, la întrebarea « Majoritatea oamenilor prezenţi la pelerinaj sunt de încredere ? » 73% 

au răspuns negativ (dezacord sau total dezacord). Ar fi interesant de ştiut dacă acest rezultat 

este cu adevărat reprezentativ şi dacă el mai este de actualitate, acum, în 2009. Până atunci, 

dilema rămâne : este sau nu pelerinajul un Woodstock al ortodoxiei româneşti ? 
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HALLOVEEN, ÎNTRE MITOLOGIA CELTICĂ ŞI SUPERDISTRACŢIA 

ROMÂNEASCĂ 

 

În plină campanie electorală, marcată de profunde crize, România sărbătoreşte 

Halloween-ul. Evident, într-o manieră mioritică, originală. Este un Halloween sărbătorit cu 

dansuri, distracţie, muzică, excursii şi inedite spectacole. Publicaţiile străine („The 

Telegraph”, de exemplu) scriu în 2009 despre ingredientele absolut necesare unei călătorii 

iniţiatice în ţinutul Contelui Dracula: usturoi, apă sfinţită, cruce de argint şi ţăruş de lemn. 

 Ce se întâmplă? Firesc ar fi să ne întrebăm ce este Halloween-ul şi ce legătură are cu 

noi? La origine era o stranie sărbătoare celtică/irlandeză.  Conform străvechilor credinţe 

celtice, sufletele defuncţilor nu mor. Revin periodic pe pământ, posedând corpurile celor vii. 

Este singura lor şansă de a mai supravieţui. Cei vii, pentru evitarea acestei teribile captivităţi, 

practicau ritualuri de sacrificiu cu evident rol apotropaic. Recurgeau şi la stingerea focurilor 

pentru ca oamenii să nu poată fi găsiţi, apoi la mascarea chipului şi a corpului pentru o 

perfectă şi sănătoasă camuflare. In pieţele publice se adunau dansând mascaţi, cu torţe sau 

dovleci aprinşi.     

Motivul dovleacului aprins – astăzi frecvent folosit de Halloween în toată lumea - vine 

din mitologia irlandeză. Purtătorul lui era Jack, un fel de Ivan Turbincă al lor. Nefericitul 

personaj era un oarecare muritor, beţiv şi trişor. Reuşeşte să păcălească diavolul, ţinându-l 

captiv cu ajutorul unei cruci într-un arbore. După moartea sa, vicleanul Jack nu a fost primit 

nici în rai, nici în iad. Şi-a asumat cea mai nefericită condiţie, cea a unui veritabil Jidov 

Rătăcitor. De atunci rătăceşte în straniul ţinut atemporal dintre rai şi iad, luminându-şi drumul 

cu o torţă protejată de dovleac. O dată pe an, în 31 octombrie, ajunge şi pe pământ căutând 

linişte, pace şi odihnă.  

Mai târziu, graţie unui îndelung proces de aculturaţie, sărbătoarea celtică a morţilor a 

fost creştinată. Spiritul rătăcitor al tradiţiei irlandeze în căutarea frenetică a unui trup viu spre 

a supravieţui este înlocuit cu un „hallow”, sfânt creştin. Catolicii şi luteranii au transformat 

sărbătoarea în una a tuturor sfinţilor din cer şi de pe pământ, ştiuţi şi neştiuţi. Aşa este 

cunoscută şi astăzi, drept „sărbătoarea tuturor sfinţilor”. Pe 1 noiembrie se dau pomene din 

abundenţă, în special dulciuri, pentru ca sufletele defuncţilor să se integreze deplin în lumea 

de dincolo. 

Sărbătoarea a fost preluată mai apoi prin emigranţii irlandezi ai secolului XIX de către 

americani. De aici s-a globalizat în toată lumea. Ruptă din context şi golită de semnificaţiile ei 
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metafizice, sărbătoarea celtică/irlandeză a întoarcerii morţilor pe pământ este acum desăvârşit 

exploatată comercial şi mediatic. 

O regăsim şi în România anului 2009 în varii ipostaze. Una dintre ele este cea 

turistică. Pensiunile sunt pline în multe zone turistice, cluburile din Bucureşti şi din ţară 

organizează petreceri de „groază”. Vrăjitoarele, vampirii, dovlecii şi măturile zburătoare, 

acestea sunt personajele în vogă ale Halloween-ului postmodern. Urmează apoi balurile 

mascate, cinele „sângeroase” şi, desigur, „ospăţul Contelui Dracula”. Pentru prima dată, 

acesta a fost servit de Halloween la castelul Bran, chiar în prezenţa „Întunecatului Stăpân”.  

În alte locuri din ţară, programul special pregătit de Halloween a continuat cu 

programe speciale în piscine, saune şi săli de fitness. Nu au lipsit nici concursurile cu demoni 

cool şi spectacolele de superbă muzică irlandeză. 

 La limită, totul devine posibil într-o noapte de Halloween. De ce? Pentru că o 

sărbătoare ruptă din contextul ei, preluată, desacralizată şi apoi exportată oriunde în lume nu 

mai este sărbătoare. Nu are acoperire nici în tradiţia populară românească, dar nici în 

canoanele creştine. Nu impune simboluri, norme, ritualuri. Totul devine lax, permisiv. 

Spectacolul, cândva sacru, este acum marcat de ludic şi carnavalesc. Dramă nefericitelor 

suflete rătăcitoare a fost uitată, fiind transformată într-un minunat prilej de distracţie şi 

creştere a profiturilor comerciale.  

Or, un asemenea fenomen social postmodern mai are încă incontestabile componente 

mitico-religioase străvechi. Ele supravieţuiesc la nivelul inconştientului colectiv, sub forma 

unor vise, nostalgii şi dorinţe neîmplinite. Încercăm să le satisfacem acum prin petreceri 

nocturne şi perfect desacralizate de Halloween. Firesc ar fi ca, plecând de la aceste ipostaze 

profane ale sărbătorii, să regăsim cultural splendoarea şi misterul vechilor tradiţii. Vorba lui 

Mircea Eliade: numai aşa vom deveni mai fecunzi şi bogaţi spiritual. Îi vom respecta şi 

accepta pe cei diferiţi de noi. Nu în ultimul rând, ne vom cunoaşte şi preţui cum se cuvine pe 

noi înşine.  
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AVATAR  ŞI REACTIVAREA RELIGIOZITĂŢII COSMICE 

 

 

Mare îmbulzeală şi interes special pentru noul film american „Avatar” la Cinema City 

din Iaşi.  George Cojocaru  scrie în articolul său („Avatar 3D a stârnit isteria printre ieşeni”) 

că la acest film se fac rezervări prin telefon cu  şi doar cu câteva zile înainte. Deşi oficial nu 

mai sunt locuri, oamenii vin totuşi cu speranţa tăinuită că unii poate vor renunţa în ultima 

clipă pentru a putea să intre ei. Filmul rulează continuu la Iaşi de pe 18 decembrie 2009, 

desigur cu casa închisă. 

Cum explicăm acest instantaneu şi fulminant succes? În primul rând prin publicitatea 

imensă făcută filmului lui James Cameron. O producţie care costă aproape 500 de milioane de 

dolari şi care, recent, a urcat pe locul 2 mondial în topul filmelor cu cele mai multe încasări 

din toate timpurile nu lasă indiferent pe absolut nimeni. Cu 1,3 miliarde de dolari încasaţi 

până acum, „Avatar” a depăşit „The Lord of the Rings: The Return of the King”. Mai are un 

pic până să scufunde şi recordul absolut de la Hollywood: „Titanic”-ul, cel cu 1,8 miliarde de 

dolari încasaţi. 

Filmul prinde bine pe absolut toate pieţele din lume. Are un succes de piaţă colosal. 

După SUA, în topul încasărilor de situează pieţele din Franţa, Germania, Marea Britanie şi 

…China. Despre ce este vorba în film? Jack, un veteran de război, este trimis într-o colonie 

umană pe o stranie planetă numită Pandora. În joc este o nouă formă de colonizare pentru un 

vechi motiv: resursele minerale. Aici, puşcaşul marin va lupta de partea extratereştrilor 

albaştri umanoizi numiţi Na’vi. Tehnica folosită este cu adevărat subtilă: militarii de pe Terra 

vor poseda corpurile băştinaşilor, controlându-le şi folosindu-le drept avatare. False avatare.  

Ingenioasa idee a lui James Cameron mi-a amintit de interesanta nuvelă a lui Ioan 

Petru Culianu, „Conspiraţia sufletelor indienilor”. Acolo, indienii nord-americani au ales 

calea sinuciderii colective prin dezmăţ şi beţie – obligatoriu o formă a morţii violente – pentru 

a se reîncarna apoi în trupurile albilor invadatori. Au ales astfel o  formă rafinată şi sadică de a 

se răzbuna profund peste timp. Aici, în filmul lui Cameron, albii aleg ei înşişi calea 

transferului (tehnologic!) al sufletului în corpurile umanoizilor  Na’vi. Nu pentru a se răzbuna, 

ci pentru a-i cuceri şi stăpâni. 

Pe mine m-a reţinut însă cu totul altceva. Faptul că Mircea Eliade avea dreptate atunci 

când scria despre setea de mister a omului modern. Avem în continuare nostalgii ascunse şi 

vise nemărturisite. Vizionăm filme de tipul Avatar pentru a avea satisfacţii lăuntrice şi 

împliniri simbolice. Mitul nostalgiei paradisului, de exemplu, încă funcţionează. Este acum 
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transpus în filmul de mare succes al lui Cameron unde Na’vi trăiesc în unitate perfectă cu 

natură, regăsind astfel faimoasa idee mitologică a Unului desăvârşit. Savurăm cu toţii în secret 

perfecţiunea pierdută şi ne compensăm pe plan simbolic neîmplinirea. Trăim prin delegaţie 

nostalgia după comuniunea cu tot ceea ce este viu. Unitatea primordială, perfecţiunea 

începuturilor, dialogul real şi permanent cu strămoşii  sunt trăite la modul autentic de 

enigmaticele creaturi de pe Pandora. Ele sunt veritabile avataruri.  

Adorarea zeiţei Mohter Earth, un fel de Gaia postmodernă, a fost deja interpretată ca o 

pasiune necenzurată a regizorului James Cameron pentru mişcarea New Age. Nu ştiu dacă 

este aşa. Sigur e faptul că transpare din film o nostalgie a celebrului regizor american după 

natura perfectă, neântinată. Regizorul adoră stilul de viaţă originar, adică sănătos, curat, pur. 

James Cameron dezavuiază fetişizarea tehnologiei. Tot ceea ce este în exces dăunează. Filmul 

este şi un protest faţă de consumerismul occidental, dar şi o invitaţie de a salva, chiar şi acum, 

în al 12-lea ceas, planeta. Este, cred, o compensaţie simbolică a eşecului de la Copenhaga. 

Două simboluri situate antinomic în film sunt mai mult decât sugestive şi mi-au atras atenţia: 

copacul sacru al strămoşilor Na’vi şi supertehnologia militară. Omul vechi vs. omul nou. 

Spiritualitate vs. consumism. Filmul mizează mult pe efectul antinomiilor, fapt ce pe mine nu 

mă convinge întotdeauna. 

Chiar şi numele filmului este sugestiv. „Avatar” este un termen ce provine din 

filosofia şi religia orientală. În hinduism, de exemplu, Krisna este avatarul zeului Vişnu. 

Avatarul este o încarnare (umană sau animală) a unei entităţi spirituale ce trăieşte într-un plan 

superior al existenţei. Drama sugerată de film este aceea că ne mai putem întoarce la acele 

fascinante avataruri, la condiţia perfectă a începuturilor, doar renunţând la trupurile noastre şi 

posedându-le pe ale lor. O idee SF fascinantă care readuce în atenţie ideea mitică a 

transmigraţiei şi reîncarnării.  

Nu văd aici o palmă de tip New Age dată creştinismului, aşa cum au scris unii 

comentatori. Mai curând ar fi o provocare adresată nouă, tuturor, de a ne vedea viitorul (şi) 

prin ochii misterioşi ai creaturilor Na’vi din ţinutul paradisiac al Pandorei. În fond, ele sunt 

avatarurilor noastre. 
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III. PATOLOGII RELIGIOASE 

 

 

O NOUĂ PROVOCARE: BIOLOGIA CREDINŢEI (1) 

 

Sunt din ce în ce mai interesat, în virtutea preocupărilor mele de antropologie şi 

sociologie a religiilor, de interferenţele ştiinţei cu religia, mai exact de abordarea 

interdisciplinară a misterului condiţiei umane. O reală provocare spirituală a const ituit-o, 

în acest sens, teoria lui Bruce Lipton privind biologia credinţei şi puterea minţii umane în 

a modela funcţionalitatea trupului, subtilitatea gîndirii , intensitatea afectivităţii şi chiar 

comportamentul social-politic. 

Salutara teorie a lui Lipton vine pe fondul unei temeinice dominanţe a 

evoluţionismului social şi cultural de tip darwinist. Tocmai de aceea un mic excurs în 

istoria americană a acestuia este mai mult decît necesar pentru a înţelege noutatea noii 

biologii spiritualiste a lui Bruce Lipton. 

Cu ceva timp în urmă, în SUA s-a conturat orientarea biologică a 

neoevoluţionismului prin autori precum Julien Steward şi Leslie White. Primul a fost cel care 

a fondat ecologia culturală, fiind interesat în mod special de influenţa condiţiilor materiale 

asupra culturii. În acest sens, antropologul american considera că un sistem cultural este 

format dintr-un nucleu cultural (cunoştinţe tehnice, diviziunea muncii, realităţi socio-

culturale) şi trăsături secundare (inovaţii locale, elemente de împrumut, determinări ale 

mediului specific). De asemenea, Steward afirmă că evoluţia se bazează pe creşterea gradului 

de complexitate a modurilor de adaptare ecologică, distingând în acest sens mai multe tipuri şi 

linii de evoluţie. Rezulta astfel un evoluţionism multiliniar. În centrul lui se afla miezul 

cultural (cultural core), care cuprindea „modelele sociale, politice şi religioase ce pot fi 

determinate empiric şi care nu constituie culturile în totalitatea lor”.  

 Leslie White a fost şi el un fidel susţinător al evoluţionismului secolului al XIX-lea 

(Morgan, Tylor, Marx şi Engels,). A respins relativismul cultural promovat de Boas, precum 

şi reducţionismul biologic al lui Herbert Spencer.  

În rîndul evoluţioniştilor materialişti contemporani se plasează şi Richard 
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Dawkins cu tezele sale despre existenţa evoluţiei universale în absenţa oricărui plan 

divin. Ochiul uman - un exemplu preferat de Dawkins - este departe de a fi un organ perfect. 

El este „”cablat invers”, în sensul că nervii ies din retină pe partea 

opusă cristalinului, necesitînd un orificiu de ieşire şi blocînd astfel trecerea luminii („punctul 

mort”). Nici un proiectant avizat nu l-ar fi realizat astfel, însă modificările evolutive trebuie să 

pornească întotdeauna de la ceea ce este disponibil şi să îmbunătăţească acel ceva, chiar dacă 

rezultatul nu va corespunde cu necesitate celui mai eficient proiect” (Ian G. Barbour, Cînd 

ştiinţa întîlneşte religia. Adversare, străine sau partenere?, Bucureşti, Editura Curtea Veche, 

2006, pp. 150-151). 

Într-o primă instanţă, argumentele biologului american par a fi convingătoare. 

Numai că un virtual inginer divin al ochiului uman ar putea lucra după un alt plan decît cel 

inteligibil minţii omeneşti. La fel şi realitatea durerii şi suferinţei, inegal, nedemocratic şi 

„nedrept” distribuite în lume, pot fi înţelese într-un sens spiritual, subtil, inaccesibil ştiinţei 

experimentale şi mentalităţii agnostice, atee sau materialiste. 

Invocînd, asemeni lui Dawkins, doar argumentul „ADN-ului supravieţuitor” din 

exemplul cu ghepardul şi gazela nu poţi înţelege nimic din misterele creaţiei divine. 

Funcţionezi în cadrele mentale înguste de tip neoevoluţionist, bine sintetizate în expresia 

„Dacă ştiinţa nu descoperă un scop în univers, atunci chiar nu există un scop în univers”.   

In concluzie, versiunile clasice şi cele actuale ale evoluţionismului darwinist sunt 

combinaţii de idei şi teorii ce îşi au „setul de reguli” (Ioan Petru Culianu) în „Biblia” 

evoluţionismului: Originea speciilor a lui Charles Darwin.  

Relativ recent a apărut o interesantă şi reconfortantă replică dată evoluţionismului 

materialist de către Bruce Lipton cu a sa The biology of belief (Biologia credinţei). Asupra ei 

mă voi opri în partea a doua a acestui articol.  
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O NOUĂ PROVOCARE: BIOLOGIA CREDINŢEI (2) 

 

Teoria lui Bruce Lipton este realmente o provocare pentru ştiinţă, filosofie, 

spiritualitate religioasă şi pentru viaţa cotidiană a fiecăruia dintre noi. Ne obligă să regândim 

multe din cele învăţate sau considerate a fi de la sine înţelese. Chiar şi omul politic poate să-şi 

reconsidere mentalitatea reflectînd inteligent la cercetările acestui medic şi biolog american. E 

de ajuns să urmăreşti cu atenţie cărţile, interviurile şi filmuleţele care circulă pe Internet 

cu/despre Bruce Lipton.  

Un fizician de modă veche (a se citi newtonian), de exemplu, va afla că atomul 

cuantic nu are o structură fizică, materială, ci una energetică. Atomii corpului nostru sunt, prin 

urmare, unde de energie. Asemenea unui diapazon, scrie Lipton, corpul nostru emană şi 

primeşte energie. Dacă emană energie pozitivă, atunci este dispus şi chiar programat să 

primească energie pozitivă. Contează enorm şi calitatea celor din jurul lui ( vecini, prieteni, 

colegi, necunoscuţi, natură, mediu etc.). În fond, aici stă şi unul dintre secretele sănătăţii: să 

ştii să filtrezi şi să primeşti doar binele din jur rămânând imun la provocările răului. 

Medicul şi biologul de formaţie clasică vor fi (poate) surprinşi să afle că, într-un 

anume sens, copilul  se naşte deja format. Credinţele, fobiile, pasiunile, frustrările şi 

entuziasmele părinţilor şi bunicilor îi sunt imprimate în gene. Totul se transmite indirect, prin 

filtrul de control matern. „Fătul se adaptează mediului înconjurător pe care mama îl percepe”, 

spune Bruce Lipton. Răspunsurile mamei la provocările mediului determină harta genetică a 

noului născut.  Astfel, într-un fel va fi capabil de adaptare socială copilul născut în Noua 

Caledonie şi altfel cel ce a văzut lumina zilei în Munţii Pădurea Neagră. Genele supravieţuirii 

la noul mediu sunt deja selectate şi reconfigurate „in utero”. 

Sesizăm aici subtila legătură dintre bunici-părinţi-copii. Dacă bunicii definesc (de 

cele mai multe ori inconştient) condiţia nepoţilor, atunci şi noi, părinţii, ne „creştem” o dată 

cu copii şi nepoţii! Transmitem copilului nostru mentalitatea în care îşi va creşte şi el proprii 

copii. 

La rîndul lor, sociologii, psihologii şi filosofii vor afla din textele lui Bruce Lipton 

ceea ce unii ştiau deja din lecturi. Noutatea este aceea că biologul american vine cu argumente 

ştiinţifice, bazate pe experimente, care confirmă vechea gîndire metafizică. Este vorba de 

ideea că lumea are totul în ea dintru început. Noi vedem însă doar ceea ce am fost deja 

pregătiţi să vedem.  Chipul lumii e mereu schimbător pentru că noi înşine suntem aşa. 

Mentalităţile noastre creează lumea în care trăim. Dacă vieţuim crispaţi sub semnul fatal al 

nesfîrşitelor crime otevizate, dacă citim viaţa doar prin grila apocaliptică a războiului din 
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Gaza, dacă suntem blocaţi de posibilele urmări ale crizei mondiale, atunci aşa va fi şi viaţa 

noastră! Un trist şi nedisimulat amestec de frică, suspiciune şi neâncredere în noi şi ceilalţi. 

Terapia Lipton este una foarte simplă, dar deloc uşoară: schimbaţi-vă în bine gândurile, 

credinţele, ideile şi  comportamentele şi viaţa voastră va fi cu totul alta!  

Deşi nume lui Dumnezeu nu este niciodată pomenit în conferinţele sale de Bruce 

Lipton, totuşi teologul, indiferent de confesiune, poate primi o confirmare a gândirii sale. 

Rugăciunea vindecă sau „influenţează biologia”, după expresia lui Lipton. In această 

misterioasă conexiune în care trăim, nimic nu este întâmplător. Gândul bun, dorinţa ferventă 

şi credinţa interioară pot face minuni. Pe toate acestea „noua biologie” (Bruce Lipton) le poate 

explica ştiinţific.   

Puterea iubirii vindecătoare poate fi concurată doar de maleficitatea urii dezlănţuite. 

Gândurile bune sau rele nu sunt doar în capul nostru. Ele iradiază formând un cîmp de forţe în 

cuprinsul întregii comunităţi. Efectul lor este cu adevărat unic: dă forma viitorului. În sens 

spiritual, ziua de mâine va fi exact aşa cum o gîndim astăzi. La limită, mintea umană este cea 

care ne controlează viitorul. Mai multe minţi bolnave înseamnă un viitor mai sumbru. Din 

nefericire, 70% dintre credinţele şi gândurile noastre sunt banale, repetitive şi, mai rău, 

negative. (Statistica îi aparţine biologului american). Ele ne pregătesc să rezonăm inconştient , 

dar periculos, doar cu răul. Ne creeăm astfel un viitor saturat de frustrări, ură, tristeţe şi 

pesimism. Infricoşându-ne de aceste chipuri ale răului, riscăm să-l atragem spre noi înşine. La 

limită, răul ne poate locui, stăpâni şi învinge definitiv. O face la modul desăvârşit atunci când 

nici măcar nu ne dă impresia că există, vorba lui Baudelaire. 

Or, faptul că totul stă în puterea noastră şi a lui Dumnezeu, aş adăuga eu, este mai 

mult decît reconfortant. Biologia credinţei a lui Bruce Lipton ne asigură că nimic nu este 

pierdut dacă suntem credincioşi şi atenţi cu noi înşine. Gândurile, trăirile, sentimentele şi 

comportamentele noastre nu sunt întâmplătoare. Orientate spre bine, ele pot configura de pe 

acum noul model de spiritualitate umană, atât de mult visat de antropologii dintotdeauna.    
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PAŞAPOARTELE BIOMETRICE ŞI CONSPIRAŢIILE FIAREI APOCALIPTICE 

 

La începutul anului 2009, Parlamentul European a votat revizuirea Regulamentului 

din 2004 privind întărirea securităţi statului şi cetăţenilor. Din totalul voturilor valabil 

exprimate,  594 au fost pentru, 51 împotrivă  şi  37 au fost abţineri. Exceptând copiii de până 

la 12 ani, artizanii proiectului au introdus principiul: „o persoană – un paşaport”. Măsurile vin 

pe fondul tragediei din 11 sept. 2001. De atunci, în mod absolut justificat, statele americane şi 

europene au luat şi alte măsuri de siguranţă a documentelor (contra fraudei şi falsificării). UE 

a decis introducerea în documente a imaginii digitale a feţei şi, respectiv, a amprentelor 

personale.  

Principalul document vizat acum este paşaportul biometric. Aşadar, avem un singur 

obiect şi mai multe interpretări. In esenţă, ele se pot reduce la două.  

Prima interpretare este una pur tehnică. Celebrul de acum paşaport este un simplu 

instrument de creştere a siguranţei naţionale/internaţionale şi de luptă a statului contra 

terorismului. Funcţionarea cipului încorporat paşaportului este una relativ simplă. Cipul are o 

structură ce permite intrarea pe o frecvenţă radio necesară pentru a asigura securitatea, 

integritatea şi confidenţialitatea datelor personale. Atunci cînd se intră pe frecvenţa 

controlorului de paşapoarte, cipul se activează automat. Nu oricum, ci de la 12 centimetri 

distanţă de cititor şi numai atunci cînd paşaportul este deschis. 

Ei bine, aceste date sunt suficiente pentru pasionaţii desluşirii în banala 

funcţionalitate tehnică a unor veritabile scenarii conspiraţioniste. Tonul l-a dat celebrul de 

acum monah Justin Pârvu de la Manăstirea Petru Vodă. Nu intrăm în detalii. Primul său text a 

circulat pe Internet din ianuarie 2009. Cucernicul părinte vede în mai sus amintita decizie a 

Parlamentului European  nici mai mult nici mai puţin decît existenţă ocultă a unui „ plan de 

urmărire şi supraveghere la nivel naţional şi mondial, proiect care le răpeşte de fapt oamenilor 

libertatea”. Un Big Brother a la George Orwell, reactivat în chip de personaj apocaliptic. 

Cea de-a doua interpretare a fost provocată de apelul aceluiaşi părinte. Paşapoartele 

biometrice ar ţine de existenţa unui „întreg  plan diabolic, prin care de bună voie îţi vinzi 

sufletul diavolului.” Ajungi ca într-un final să-ţi pecetluieşti sufleţelul cu  semnul fiarei – 

maleficul număr 666.  

Din fericire, subiectul a suscitat o dezbatere publică absolut binevenită. Mă refer la 

cea organizată de Asociaţia Ziariştilor şi Editorilor Creştini (AZEC) la Sala Radio din 

Bucureşti în  22 ianuarie 2009. Au participat ziarişti familiarizaţi cu spiritualitatea religioasă, 
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reprezentanţi ai Ministerului de Interne (nefamiliarizaţi cu respectiva spiritualitate), preoţi 

profesori şi un sociolog al religiei, Dan Dungaciu. 

Cu privire la prima interpretare am serioase rezerve. Pentru a invoca o legătură între 

tehnologia modernă (paşapoarte biometrice, cărţi de identitate cu cipuri implantate etc.) şi 

scenariul conspiraţionist al controlului şi manipulării mondiale trebuie să ai şi serioase 

argumente. Nu le-am găsit în discursul adepţilor acestei teorii. Sau ceea ce era prezent acolo 

în chip de argument pe mine nu m-a convins. Este adevărat, amprentarea provoacă anumite 

discuţii privind o eventuală prezumţie de vinovăţie de la care s-ar pleca. Ar fi, cel mult, o 

problemă de încălcare a Drepturilor Omului.  În acest sens, Cristian Pârvulescu cred că are 

dreptate. 

A doua interpretare regăseşte semnele Apocalipsei şi prezenţa Diavolului în chiar 

proiectul amintit al Parlamentului European. Te întrebi firesc care sunt sursele acestei speciale 

temeri. Răspunsul imediat face trimitere la Biblie. Acolo, (în Apocalipsa, 13, 16-18) sunt 

prezentate planurile sinistre ale fiarei apocaliptice: : „Şi ea îi sileşte pe toţi, pe cei mici şi pe 

cei mari, pe cei bogaţi şi pe cei săraci, şi pe cei slobozi şi pe cei robi, ca să-şi pună semn pe 

mâna lor cea dreaptă sau pe frunte. Încât nimeni să nu poată cumpăra sau vinde, decît numai 

cel ce are semnul, adică numele fiarei, sau numărul numelui fiarei. Aici este înţelepciunea. 

Cine are pricepere să socotească numărul fiarei; căci este număr de om. Şi numărul ei este 

şase sute şaizeci şi şase.” 

Prezenţa cifrei 666 în codul de bare al paşapoartelor biometrice este dificil de 

argumentat. Ştiu bine câteva lucrări scrise pe această temă. Sunt, din punctul meu de vedere, 

speculaţii ale unor autori nefamiliarizaţi cu subtilităţile unei discipline foarte riguroase care se 

învaţă în mediul academic: hermeneutica formelor simbolice.  Celebrul fragment 

neotestamentar se cere interpretat de profesioniştii spiritualităţii religioase şi nu de oricine se 

simte chemat să o facă. Aici îi dau dreptate părintelui Justin Pîrvu: „Arhipăstorii, mai marii 

Bisericii” ar fi trebuit să fie primii care să i-a atitudine. Nu s-au pronunţat public imediat? Nu-

i nimic, probabil au motivele lor. Răbdarea este o virtute pe care trebuie să ne o asumăm cu 

toţii... 

Dincolo de toate interpretările posibile, subiectul este realmente fascinant şi de o 

permanentă actualitate. Aştept, prin urmare, dezbateri publice cu adevăraţii specialişti în 

subtilităţile teologiei, cu istorici, antropologi şi sociologi ai religiilor.   
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CULTURA POP – INSTRUMENT DE MANIPULARE SAU RELIGIE 

ALTERNATIVĂ? (1) 

                               

               Muzica pop a fascinat dintotdeauna. Eroii pop-ului sunt semizeii desacralizaţi ai 

cotidianului. Au făcut şi fac istorie. Ieri i-am avut pe Beatles, Rolling Stones, Pink Floyd, Bob 

Dylan, astăzi îi avem prin Michael Jackson şi Madonna. Există ceva comun între ei? Eu cred 

că nu prea, însă alţii – aşa cum este firesc - susţin contrariul. 

Unul dintre ei este ziaristul Vladimir Alexe. Magia muzicii pop este explicată altfel 

de ziaristul român în „Dosarele secrete” din Ziua („Cultura pop şi controlul mental” şi 

„Metamorfozele lui John Lennon” ). Autorul începe prin a deconstrui clasicele teorii privind 

apariţia şi dezvoltarea fenomenului pop în America anilor’ 60. Mişcarea hippy - expresie 

celebră a culturii pop - nu mai este văzută ca o revoltă spontană a tinerei generaţii de atunci 

contra establishmentului, nici ca o exacerbare creativă a conflictului dintre generaţii. Cu atât 

mai puţin, hippioţii nu sunt diagnosticaţi ca fiind nefericiţii posedaţi ai unor malefice mişcări 

sataniste, aşa cum încearcă să ne convingă unii creştini zeloşi contemporani. 

Iată rezumatul teoriei mediatizate de Vladimir Alexe. Pur şi simplu, mişcarea hippy 

şi cultura pop în ansamblu ar fi fost o amplă formă de manipulare mondială a tinerilor pentru 

a face faţă „şocurilor viitorului”. Spectaculoasa manipulare ar fi fost orchestrată din umbră - 

abil şi eficient - de descendenţii „Lojei Iluminaţilor”. Astăzi, ei sunt cunoscuţi ca fiind 

„Comitetul celor 300”. Prin mijlocirea a două instituţii globaliste – „Tavistock Institute for 

Human Relations” şi „Stanford Research Centre” – masonii ar fi pus la cale un teribil proiect 

mondial de „control mental” şi de amplă „inginerie socială”. 

Ca argument este adus în atenţie Raportul 21050 din 4 aprilie 1974 -„The Changing 

Images of the Man” („Imaginea schimbătoare a omului”) - coordonat de directorul Willis 

Harmon de la  „Stanford Research Centre”. Instrumentul principal prin care s-ar fi realizat 

această fenomenală manipulare ar fi fost drogul, în special acidul lisergic (LSD-ul). Tot cu 

ajutorul drogurilor, CIA ar fi realizat în anii’ 50 acei faimoşi „candidaţi manciurieni” 

(politicieni, oameni de afaceri, spioni etc.) ţinuţi în aşteptare, sub control mental, până era 

necesară intrarea lor în acţiune. 

 Pentru omogenizarea mentală a grupurilor prezente la marile concerte de muzică 

rock, cei 300 de profesionişti manipulatori ar fi pus în joc noul proiect „Aquarius”. El viza 

controlul mental cu ajutorul drogurilor interzise. Pentru promovarea noului stil de viaţă ar fi 

fost adusă în SUA obscura pe atunci formaţie din Liverpool, „The Beatles”. Textele 

beatlesilor ar conţine cuvinte resemnificate, cuvinte ale căror sensuri puteau fi înţelese doar de 
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iniţiaţii drogaţi din grupurile hippy. Exemple: „junkies” = „tineri consumatori de droguri” ; 

„cool” = „stare specială provocată de droguri”; „discovered” = „vise colorate” provocate de 

droguri; „dirty jeans” = „blugi rupţi şi murdari”; „lover” = „iubit homosexual” etc. Cei 4 

membri ai formaţiei „Beatles” ar fi fost, de fapt, nişte bieţi roboţii şi nefericiţi cobai ai unor 

subtili şi puternici manipulatori. 

La mijlocul anilor’60, proiectul ar fi intrat în cea de-a doua fază, una de tip social. 

Era timpul mişcărilor sociale violente şi anarhice, legate în special de războiul din Vietnam şi 

de protestele intense ale tinerilor. Victima de lux a complotiştilor masoni ar fost însuşi John 

Lennon. „Tavistock Institute” i-ar fi plasat-o abil pe Yoko Ono pentru a-i stimula lui Lennon 

anarhismul şi radicalismul. Argumentele reuşitei ar fi titlurile şi textele unor celebre piese: 

„Give peace a chance” („Daţi păcii o şanşă”); „Power to the people” („Puterea poporului”); 

„Working class hero” („Eroul clasei muncitoare”) etc. Din pacifistul hippy, John Lennon 

devine un temut anarhist. Un erou revoluţionar cu statuie în Cuba! Vă puteţi imagina un John 

Lennon instigator la revolte populare, traficant de arme pentru IRA (Armata Republicană 

Irlandeză)? Eu nu. 

Toate aceste ample mişcări de manipulare socială din SUA şi Europa secolului trecut 

ar fi avut drept scop pregătirea populaţiei pentru „şocurile viitorului”. Este vorba de 

„schimbările bruşte şi agresive” ce ar urma să aibă loc in lume odată cu începutul secolului 

XXI.  Ele s-ar produce atât de rapid încât noi n-am mai fi în măsură să le percepem, să le 

judecăm profund şi, evident, să le înţelegem. De aceea ar trebui să ni se aplice o straşnică 

„spălare a creierelor”. Ea s-ar face inclusiv prin politica „şocurilor informaţionale”. Ele 

numesc, printre altele, difuzarea repetată - zi de zi, noapte de noapte - a ştirilor macabre şi 

groteşti: crime, violuri, răpiri, carnagii pe şosele şi căi ferate, viruşi devastatori, cutremure şi 

incendii etc. Suprasaturat de aceste imagini diabolice care-i bântuie nemilos mintea, bietul om 

s-ar transforma într-un specimen blazat, apatic, indiferent. N-ar mai opune nici o rezistenţă 

semnificativă schimbărilor dorite de marile puteri oculte ale planetei.  În final ar urma să 

devenim cu toţii o masă amorfă, carne proaspătă de tun livrată copios şi cinic istoriei. Chiar 

aşa o fi?    
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CULTURA POP – INSTRUMENT DE MANIPULARE SAU RELIGIE 

ALTERNATIVĂ? (2) 

 

 

Cu privire la instrumentarea cinică şi profitabilă a culturii pop de către artizanii oculţi 

ai manipulării mondiale este greu să te pronunţi. Totul este posibil. Personal nu sunt prea 

convins de argumentele lor. Nu exclud însă nici posibilitatea de a avea dreptate. Alţii ştiu mai 

bine, iar faptul acesta pe mine mă reconfortează nespus. 

Din punctul meu de vedere, sigur este altceva. Faptul că simpatizanţii teoriilor 

conspiraţioniste nu au dreptate reducând o interesantă şi fascinantă mişcare spirituală şi 

religioasă –cultura pop şi fenomenul hippy - doar la scenariul cinic de intoxicare şi 

manipulare a maselor prin consumul de droguri. Nu  pot să accept simplismul unei asemenea 

interpretări. 

Cred că tot ceea ce a avut mai bun cultura pop a anilor’60 a fost căutarea unui sens 

spiritual al vieţii. Evident, am în atenţie elita mişcării pop şi nu sutele de imitatori şi rataţi care 

au devenit nefericite cazuri sociale. A existat un conflict între generaţii, dar el avea şi un 

important conţinut spiritual, chiar religios. Tinerii acelui timp au înţeles ca părinţii lor – deşi 

aveau diplome universitare, case, slujbe bine remunerate, familii şi copii – nu erau cu adevărat 

fericiţi, împliniţi. Tocmai de aceea noile generaţii „au încercat să găsească ceva mai adânc. Să 

dea un sens mai profund vieţii…” (Adi Dohotaru, Anii’60: mişcări contestatare în SUA, 

prefaţă de Ovidiu Pecican, Cluj-Napoca, Editara Eikon, 2008, p.245).   

Au ajuns, cu alte cuvinte, la religie. Cea dominantă – creştină, în varii ipostaze – nu-i 

mulţumea pe deplin. De exemplu, religia lui Iisus în versiune metodistă era pentru ei  

supărător de rigoristă. Nu le oferea răspunsuri satisfăcătoare cu privire la tehnicile spirituale 

de accedere la absolut, la eternitatea fiinţei spirituale a omului şi la posibilitatea ispăşirii de 

rău. Mai atrăgătoare şi convingătoare li se păreau a fi religiile orientale, în special cele 

indiene.    

În această privinţă, Mircea Eliade avea perfectă dreptate. Hippioţii care  dezavuau 

religiile cărţii – iudaismul, creştinismul, islamul – nici nu le cunoşteau. Nu citiseră, unii dintre 

ei, nici un psalm, nici o pagină din Pateric sau din Coran. S-au lăsat fascinaţi de o mulţime de 

maeştri orientali (guru), unii autentici (puţini), alţii farsori (cei mai mulţi). Totuşi, această 

experienţă spirituală – indiferent de calitatea ei – le-a fost utilă. În ce sens? Au ajuns să 

cunoască subtilităţile propriei lor religii pe calea ocolită a spiritualităţii străine. Mai mult: 

mişcarea hippy, aşa cum scrie Mircea Eliade, a redescoperit inconştient - după secole de 
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dominanţă iudeo-creştină - dimensiunile ocultate în timp ale religiozităţii de tip cosmic 

(hierogamiile precreştine, sacralitatea naturii, religiozitatea nudităţii şi sexualităţii). Fascinant 

este faptul că ele au supravieţuit timpului şi istoriei, izbucnind neaşteptat în cele mai stranii şi 

neaşteptate ipostaze. În acest sens sunt de acord cu cei care cred că elita culturii pop (în 

special mişcarea hippy ) poate sta (şi) sub semnul unei căutări religioase, nu neapărat sub cel 

al religiilor paralele, în sensul actual al termenului. 

Or, în această destinală şi dramatică experienţă de viaţă drogurile îşi aveau rostul lor. 

Ofereau şansa accederii extatice la nivelurile profunde ale conştiinţei. Se urmărea 

intensificarea creativităţii şi stimularea imaginaţiei. „Unii oameni au intrat în acea eră a 

halucinogenelor şi au ieşit din ea inspiraţi, cu o adevărată fervoare spirituală” (Adi Dohotaru, 

op. cit., p. 248). Ca în vechile tradiţii precreştine, consumul de droguri – controlat atent de 

specialiştii sacrului – îţi oferea posibilitatea conectării la misterele lumilor paralele şi la cele 

ale universurilor multidimensionale. 

Din nefericire, majoritatea fanilor culturii pop au eşuat. Ceea ce s-a dorit a fi un ritual 

spiritual de transcendere a realităţii mundane a decăzut  într-o regretabilă dependenţă de 

droguri şi într-o periculoasă intoxicare. Am avut de-a face, cu alte cuvinte, cu o iniţiere ratată. 

Totuşi, structurile religioase ale culturii pop se mai păstrează şi astăzi. Sunt mai mult 

sau mai puţin evidente.  Doar două exemple. Primul este cel al regelui muzicii pop, Michael 

Jackson. Mort din cauza unei supradoze, regele ilustrează perfecta desacralizare a consumului 

ritualic de droguri. Dimensiunea spirituală a muzicii pop este cvasiabsentă în cazul lui 

Michael Jackson.  Rămâne doar subtila componentă mitică a vieţii sale, cea pe care 

megastarul american a ilustrat-o în cele mai spectaculoase versiuni kitsch cu putinţă. 

Cel de-al doilea exemplu este cel al reginei muzicii pop: Madonna. Absolutul ei de 

astăzi este Kabbala. Însă misticismul iudaic – în versiunea specială a divei – nu convinge. Nu 

generează fenomene sociale. Nu produce convertiri în masă. De văzut însă în ce măsură 

sensurile (subtile?) ale Kabbalei se regăsesc în muzica Madonnei şi în stilul ei de viaţă.  

În concluzie, cultura pop este cu putinţă să cunoască astăzi o spectaculoasă 

transformare: trece de la condiţia de alternativă spirituală şi religioasă la cea de profitabilă 

uzină de produs bani, prestigiu şi putere. 
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MITUL MICHAEL JACKSON 

 

 Vineri, 26 iunie, a murit cel supranumit regele muzicii pop. Opinia publică l-a 

transformat pe Michael Jackson într-un veritabil mit. Graţie mass-mediei, magastarul 

american a devenit idolul a milioane de fani. Propun în acest text o lectură în cheie mitologică 

a celebrului personaj. 

           În mod cert, Michael Jackson a fost o personalitate unică, puternică şi controversată. A 

fost deopotrivă fascinant şi respingător, deschis şi misterios, comunicativ şi discret. Omul 

electriza milioane de fani, dar era « bolnăvicios, fragil, vulnerabil ». A fost o apariţie stranie, 

« nici bărbat, nici femeie, nici copil, nici adult, nici negru, nici alb, la limită, cum ar spune 

basmul românesc, şi om şi ne-om » (Mihai Coman, Mass media, mit şi ritual. O perspectivă 

antropologică, Iaşi, Editura Polirom, 2003, p. 167). Jackson - un geniu al muzicii cu 

ciudăţenii şi pasiuni morbide. Nimeni nu l-a ignorat. Dimpotrivă, cu toţii l-am adulat sau 

dispreţuit, l-am invidiat sau respectat. Ca orice personaj al mitologiei postmoderne, Michael 

Jackson a posedat secretul iradierii în lume a unei consistente doze de iraţional, mister şi 

macabru. In concluzie, Michael Jackson a fost un om cu totul şi cu totul special. 

Incontestabil, starul american face parte din « Noul Olimp » al postmodernităţii 

(Violette Morin), unul populat de zeii muzicii, dansului, cinematografiei, divertismenetului, 

bussines-ului, politicului, sportului si televiziunii. Majoritatea acestor figuri « olimpiene » 

sunt creaţiile televiziunii. Lumea continuă să se intereseze de ele la modul total. Viaţa lor 

publică şi privată provoacă în continuare un imens şi inegalabil interes. Megastarurile ne 

populează copios imaginarul colectiv. Devin modele sociale, repere solide de socializare 

anticipativă,   cum ar spune sociologii.  

În România, Michael Jackson a provocat ample « ritualuri sociale de  purificare » 

(Mihai Coman) de mizeriile şi servituţile tranziţiei. Prin concertul său din 1992, Michael 

Jackson a funcţionat asemenea unui veritabil terapeut naţional.  Muritorul de rând şi-a 

proiectat în mesagerul « Noului Olimp » ambiţiile, dorinţele ascunse, trăirile îndelung 

cenzurate, frustrările şi neâmplinirile. Fanul Jackson de oriunde trăieşte prin delegaţie, graţie 

muzicii, deliciile imaginare ale transfigurării condiţiei lui de om normal. Vrea să 

experimenteze misterul dansului, magia ritmului, frenezia aproape extatică a dezlănţuirii 

totale a trupului.  

Provocând prin concerte asemenea trăiri, cântăreţul american a stat el însuşi sub 

semnul unor fantasme mitice. A dorit, de exemplu, să învingă timpul, să păstreze aparenţele 

unui om veşnic tânăr. Şi-a dat de mai mult timp acordul de a fi criogenizat, în speranţa că, 
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odată şi odată, va fi readus la viaţă, proaspăt şi ferice. Incercarea este din start ratată, din 

moment ce procesul de criogenizare trebuia început aproape imediat după moarte.  

Rămâne actuală variantă învingerii timpului prin plastifiere. Doctorul german 

Gunther von Hagens a semnat deja un contract cu Michael Jackson prin care acesta a acceptat 

să i se extragă după moarte fluidele şi lipidele din corp spre a fi înlocuite cu poliuretan şi 

silicon. Astfel, megastarul american se va regăsi după moarte alături de iubitul său cimpanzeu 

Bubbles într-una dintre ipostazele terestre ale paradisului visat: Expoziţia « The Body 

Worlds & Mirror of Time » de la Centrul O2 din Londra. 

  În încercarea disperată de a-şi păstra tinereţea, Michael Jackson şi-a cosmetizat 

chipul. A sfârşit prin a arăta lugubru. L-am văzut cu toţii în ipostaza omului cu mască. A fost 

versiunea kitsch prin care Michael Jackson a înţeles că poate rămâne în istorie un fel de 

semizeu încarnat. Boala de piele şi nevoia firească de a şi-o ascunde nu explică permanentul 

exhibiţionism al megastarului american. A ţinut să pozeze într-un veritabil ales. Frumuseţea, 

fericirea, bogăţia, confortul, prestigiul şi autoritatea au fost în măsură să-l proiecteze pe 

Jackson dincolo de orice norme şi reguli sociale. Pentru el, totul  era permis.  

Afişarea ostentativă a acestei condiţii ontologice privilegiate ilustrează dorinţa 

inconştientă lui Michael Jackson de a trăi paradisiac pe pământ. Casa sa s-a vrut a fi replica 

mundană a celebrului ţinut beatific. Avea multe spaţii somptoase, piscine interioare si terenuri 

de bowling. Michael Jackson, asemenea noilor zei ai olimpului mundan, transgresează orice 

normă şi regulă a simţului comun. Relaţiile lui sexuale, de exemplu, au făcut obiectul 

curiozităţii a milioane de fani. Prin urmare, zeii postmodernităţii trăiesc palpitante aventuri 

amoroase, asemenea olimpienilor de altădată.  

In realitate, viaţa starurilor din “Noul Olimp” este (şi) una a divorţurilor, certurilor, 

eşecurilor, depresiilor şi neîmplinirilor. Unele celebrităţi stau sub semnul devianţei sexuale. 

Este, după anumite surse, şi cazul lui Michael Jackson. Acuzat de pedofilie, cântăreţul a fost 

achitat din lipsă de probe. Pentru regele exhibiţionismului, excesul pare va fi fost, un timp, 

unica regulă a vieţii sale. De aici până la decadenţa fizică nu a fost decât un pas. Încercănd să-

şi ascundă bolile trupului, Jackson s-a mutilat devenind de o urâţenie realmente spectaculoasă. 

 Faptul acesta poate fi citit în cheie mitologică. In mod cert, « asemenea creaturilor 

mitologice, starul se metamorfozează » (Pierre Brunel, Miturile secolului XX, Bucureşti, 

Editura Univers, vol. II, p. 282). Michael Jackson a stat întreaga viaţă sub semnul 

metamorfozei. Poate fi sugestiv definit prin anumite dualităţi mitologice : frumos şi urât, 

fascinant şi îngrozitor, seducător şi respingător, cumpătat şi desfrânat, sănătos şi bolnav, cast 

şi vicios etc.. 
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Michael Jackson întrupează idealul a milioane de oameni de pe întreaga planetă. De 

aceea moartea sa a provocat crize, drame şi ample isterii colective. Prin magia muzicii sale 

trăiesc şi mor fanii de pretutindeni. Setea de absolut a muritorilor de rând este astăzi frenetic 

saturată de muzica zeilor postmoderni ai « Noului Olimp ». Printre ei tronează, alături de 

Elvis, şi regele Michael Jackson.  
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MADONNA N-ARE ORGAN METAFIZIC 

 

În cadrul mult-mediatizatului turneu Sticky & Sweet, Madonna va concerta pentru 

prima dată şi în Romînia. Show-ul va avea loc în Parcul Izvor, pe 26 august 2009. Grandiosul 

turneu mondial al superstarului american nu este lipsit de incidente. Concertul din 20 august 

de la Ljubljana a fost anulat, iar cel din Polonia este puternic contestat. 

Motivele? Problemele tehnice şi puţinele bilete vîndute. Eu aş mai invoca aici şi 

datele religioase ale megaafacerii mondiale de mare succes numite Madonna.   Concertul din 

Polonia – o veritabilă reprezentantă a catolicismului european – este programat pe 15 august, 

odată cu sărbătorirea Adormiri Maicii Domnului. Mulţi au interpretat coincidenţa ca pe o 

nonşalantă provocare adusă de controversata artistă creştinismului catolic. O asociaţie catolică 

organizează zilnic, de la începutul lunii iulie, rugăciuni colective în faţa primăriei din 

Varşovia pentru a anula concertul Madonnei din Polonia. 

Aflu din presă (vezi excelentul articol al lui Traian Danciu din Evenimentul Zilei) că 

celebrul Lech Walesa s-a revoltat public şi a taxat  evenimentul ca fiind unul „satanic”. 

Laureatul Premiului Nobel pentru Pace din 1983 aminteşte că august este luna pelerinajelor 

din Polonia. Mii de pelerini, majoritatea tineri, se nevoiesc exemplar pentru o cu totul altă 

Madonnă: Fecioara Maria. O icoană înegrită a Madonnei Negre se află la mănăstirea Jasna 

Gora, în sudul Poloniei. Se va reconverti oare Polonia catolică de la autenticul pelerinaj spre 

locurile sfinte către unul profund blasfemiatoriu, marca Madonna? Puţin probabil. 

 Cert este faptul că superstarul american este o mereu nouă şi surprinzătoare 

provocare pentru creştinism. De ceva timp, Madonna a devenit expertă în Kabbală. Teologul 

Bernhard Alberer (citat de Traian Danciu în Evenimentul Zilei) a scris o carte pe această 

temă: Madonna şi religia. Aici este lecturată în cheie psihanalitică nefericita copilărie a 

Madonnei. La 5 ani viitoarea vedetă este traumatizată de moartea mamei, apoi urmează şcoala 

unei mănăstiri unde predau călugăriţe. Visul ratat al Madonnei a fost acela de a deveni 

călugăriţă. Despărţirea de creştinism a fost însă radicală şi profund conflictuală. Viitoarea 

maică Veronica a devenit actuala regină a muzicii pop. 

Interesant îmi pare a fi însă altceva. Faptul că magastarul american doreşte cu orice 

preţ să rămînă la modă. Calea? Una complexă, dar care mizează enorm pe spectaculos şi pe 

forţa persuasivă a şocului provocat de macularea simbolurilor religioase. Cu mare artă şi 

nefirească dezinvoltură, Madonna desacralizează motive şi simboluri creştine (crucea, 

mătăniile, măştile cu chip de leu, îngerii şi altele) aducîndu-le din fireasca intimitate a unei 
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mănăstiri în vacarmul de nedescris al unei scene de spectacol. Aşa cum observă cu fineţe 

Bernhard Alberer, motivul sacru al virginităţii, de exemplu, este maculat de regia piesei „Like 

a Virgin”. Aici apare contrastul puternic dintre rochia miresei (simbol al virginităţii) şi dansul 

obscen şi provocator al Madonnei. 

S-a scris mult şi admirativ despre frămîntările interioare şi căutările spiritual-

religioase ale Madonnei. Nu mă conving deloc. Louise Ciccone, cea care urma să devină 

maica Veronica şi a ajuns regina muzicii pop Madonna, nu are nici un Dumnezeu. Sau are 

mai mulţi, în funcţie de interesul momentului. Trece cu vinovată nonşalanţă de la creştinism, 

prin islam, la iudaism. Sunt absolut convins că Madonna nu a reuşit să înţeleagă nimic din 

substanţa religioasă a celor trei mari monoteisme. N-are organ metafizic. Probabil nici nu o 

interesează. Pentru ea contează banii şi succesul. Faptul că şi-a botezat fetiţa cea mare cu 

numele de Lourdes - celebrul loc al apariţiei mariale - este, din puncul meu de vedere, o tristă 

şi neinspirată strategie de marketing. Nu cred că este un act de profundă reverenţă faţă de 

mama ei care a dorit să facă un pelerinaj la Lourdes… 

Asumarea spiritualităţii iudaice de către Madonna este una voit conjuncturală şi 

superficială. Ea presupune tatuarea pe braţul drept a cuvîntului LAV (Lamed Alef Vav), unul 

din numele lui Dumnezeu din Kabbalah. Madonna sparge canoanele clasice ale iudaismului, 

afiliindu-se unei organizaţii cabalistice americane care acceptă şi prezenţa femeilor. 

Am discutat cu profesorul Moshe Idel de mai multe ori despre pasiunea Madonnei 

pentru Kabbalah. De fiecare dată expertul în mistica iudaică surîdea  trist şi ironic. Ca 

majoritatea specialiştilor, Idel dispreţuieşte vulgarizarea unei subtile învăţături de către 

magastarurile americane. Acestora le lipseşte ceva esenţial: înţelepciunea. Vorba primului–

rabin al Romîniei, Shlomo Sorin Rosen: „Din nefericire pentru aceste vedete, cred că relaţia 

este inversă – nu studiul Kabbalei te face înţelept, ci după ce devii înţelept eşti capabil să 

studiezi Kabbala”.  
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STRESUL – O PROBLEMĂ DE MANAGEMENT AL DESTINULUI 

 

 

„Serviciu solicitant, datorii, dări la stat, relaţii eşuate, lipsa banilor, îndatoriri, 

oboseală, suprasolicitări, dureri, ghinioane, insomnii, trafic, într-un cuvânt stres.” Aşa sună 

cea mai concisă şi apăsătoare definiţie a „blestemului” nostru cotidian. Efecte? Multe. Printre 

ele, depresia, sinuciderea şi crima. Statisticile europene sunt sumbre. „Din cele aproximativ 

59.000 de sinucideri anuale în UE, 90% sunt atribuite unor tulburări psihice.” Viitorul? Mic şi 

negru: „se estimează că până în 2020, depresia va deveni cea mai obişnuită boală în lumea 

dezvoltată”. 

De obicei în analizele experţilor sunt invocate trei categorii de factori ai stresului şi, 

în mod special, ai depresiei. Prima este cea a factorilor biologici (oxigenare cerebrală 

insuficientă, disfuncţii hepatice, splenice şi tiroidiene, proastă alimentaţie etc.). Urmează 

factorii psihologici (nesfârşite războaie interioare, frământări, ambiţii frânte şi permanente 

frustrări). Nu lipsesc nici factorii sociali, deseori livraţi stereotipic mass-mediei de sociologi: 

familie în criză, medii sociale ostile, suprasolicitări profesionale etc.. În ultimul timp se fac 

frecvente trimiteri (şi) la factorii de mediu: radiaţii, poluare, viruşi devastatori, străvechi 

molime reactivate etc..  

Nu minimalizez deloc importanţa acestori factori în apariţia şi dezvoltarea stresului 

şi depresiei. Cred însă că lipseşte din enumerare categoria cea mai importantă a factorilor 

cauzatori - la limită - de boală, crimă sau sinucidere. Este vorba de categoria factorilor 

spirituali. 

 Înainte de a fi psiho-socială, fizică sau biologică, cauza bolii este una spirituală. 

Într-un sens mai larg, culturală. De acest fapt ar trebui să ţină seama mai mult fanii 

exclusivişti ai tratamentului farmacologic. Probleme profunde, cum este cea a lipsei de sens a 

vieţii, a imensului pustiu din suflet şi minte, a terifiantului sentiment de deşertăciune a vieţii, a 

crizei eului, a viziunii sumbre a vieţii, a întâlnirii cu ispitele morţii nu o tratezi (doar) cu 

antidepresive triciclice, cu modulatori şi inhibatori ai metabolizării serotoninei. 

Soluţiile oferite prin terapie spirituală sunt – teoretic – infinite. Tocmai de aceea este 

nevoie de veritabilul profesionist pentru a putea fi corect şi eficace administrate. Este la fel ca 

în medicina clasică. Doar că aici numele specialiştilor diferă. Ei se numesc preoţi, duhovnici, 

profesori, maeştrii, părinţi (nu neapărat ai Bisericii, ci şi ai familiei), bătrîni cu şcoala vieţii 

etc.  
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Tratamentul lor presupune, în esenţă, interiorizarea permanentă şi transformarea în 

fapt de viaţă a unor străvechi valori creştine: cumpătarea, credinţa, spiritul de sacrificiu, 

asceza, postul, dăruirea, acceptarea alterităţii, responsabilitatea, sinceritatea, prietenia, ordinea 

şi rânduiala în viaţa personală şi în cea comunitară etc.. Nu există reţetă unică, soluţie magică. 

Cert este faptul că ai nevoie pentru a putea simţi eficienţa terapiei spirituale de ani şi ani de 

rugăciune, lectură, meditaţie, artă.  

Serviciul este solicitant? Da, pentru că deseori noi ni-l facem aşa. Muncim mai mult 

pentru bani, carieră şi prestigiu. Ne sacrificăm deseori familia şi chiar viaţa personală. 

Problema este că nu suntem pregătiţi pentru un asemenea uriaş efort. E o artă să stii până unde 

să mergi şi să faci faţă demonului mîndriei şi lăcomiei. Această artă nu se învaţă la şcoală. 

Mai curând o asemenea limită se intuieşte.  

 Avem datorii în bănci şi servicii de înapoiat prietenilor? Singuri ni  le-am făcut,  

siluind parcă fireaca măsură a vieţii. Cumpătarea şi responsabilitatea sunt două valori pe care 

ar fi trebuit să ni le asumăm la timp. Însă pentru aceasta ai nevoie de ştiinţă de carte şi de 

dreaptă judecată. Nu le-am avut, dar am visat liber la afaceri rapide, prospere, la cîştiguri 

babane, fără şcoală şi pregătire pe măsură. Acum vine criza şi ne aplică corecţia de rigoare. In 

viaţă totul se plăteşte... 

Suntem bântuiţi de insomnii? Da, pentru că am trăit viaţa devoraţi de fantasmele 

profitului rapid. Am investit banii prost, haotic şi fără rost. Ne-am aventurat cu propria 

noastră viaţă acolo unde nu ne este locul. O problemă de prost management al destinului, cum 

ar spune Andrei Pleşu.  

Suntem stresaţi de trafic? O falsă problemă. Traficul este doar ocazia, prilejul cu 

care noi ne etalăm cu vinovată dezinvoltură obrăznicia, frustrările şi măruntele mojicii. Cu 

ceva ani în urmă, Andrei Pleşu îşi mărturisea perplexitatea provocată de misterul tăcutei 

transformări a românului cumsecade în rinocer la volan. Aş spune că nu este vorba de nici o 

transformare. Adevăratul chip al şoferului autohton este, uneori, cel de rinocer... Inocenţa şi 

aparenţa de om bun era doar o mască.  Soluţia? Asumarea în timp, prin educaţie, a celebrelor 

virtuţi creştine: răbdare, sacrificiu, politeţe, toleranţă. Nu le avem nici în viaţa personală şi 

tocmai de aceea ne lipsesc la volan.    

Ar mai fi multe de spus. Vă asigur însă că primul om care ar avea nevoie de o 

temeinică şi repetată terapie spirituală aş fi chiar eu. Tocmai de aceea îmi doresc să nu fiu atât 

de profund marcat de ipostazele stresului şi să ascult de vocile conştiinţei. Indiferent de unde 

vin ele. Totul este – până la urmă – o problemă de management al destinului.  
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SFÂRŞITUL LUMII. BABA ZDRANGA VS. EXPERŢII 

NANOTEHNOLOGIILOR 

 

          Ce ne rezervă viitorul? Putem afla? De la cine? De la Baba Zdranga sau de la 

clarvăzătoarea Vanga? De la oamenii de ştiinţă sau de la preoţii comunităţii? De la politicieni 

sau de la analiştii politici? Poate de la nimeni, dar întrebarea rămâne… Fascinantă şi 

periculoasă întrebare!  

Citesc un recent articol scris pe această temă de Ana Ilie („ Previziuni despre viitorul 

Pământului: Baba Vanga şi oamenii de ştiinţă”.) Sunt contabilizate aici sistematic mai multe 

scenarii pesimiste despre viitorul/sfârşitul lumii. Unele sunt de-a dreptul catastrofice. 

Maleficele personaje principale ale acestor mondiale tragedii sunt viruşii şi bolile, 

cutremurele şi inundaţiile, foametea şi sărăcia, mediul natural degradat şi nanotehnologiile, 

războaiele şi terorismul, suprapopularea şi poluarea, încălzirea globală şi răcirea bruscă a 

vremii, masonii, evreii şi implanturile de cipuri, guvernul unic mondial şi secularizarea etc. 

Victimele suntem întotdeauna noi, oamenii obişnuiţi. 

Iată un exemplu precis. După 2010, se scrie în faimoasa revistă The Futurist, vor 

apărea nanodispozitivele şi nanoimplanturile. Ele vor permite înregistrarea tuturor 

convorbirilor din lume şi supravegherea minuţioasă a oricărui locuitor al planetei. În joc ar fi 

un fel de control desăvârşit al umanităţii. Scenariul este numit evolutiv, adică ştiinţific, fiind 

plasat în antiteză cu cel speculativ al clarvăzătorilor. 

Situarea epistemică a celor două scenarii nu cred că este întâmplătoare. Fetişizarea 

unuia (evolutiv) şi dezavuarea celuilalt (speculativ) trădează insuficienţele gândirii 

dihotomice, a raţionamentului de tip maniheist. Unul este în totalitate bun, iar altul cu 

desăvârşire rău. Adevărul poate că este la mijloc. Există clarvăzătoare veritabile, femei oneste 

care au mai păstrat câte ceva din străvechile învăţături iniţiatice precreştine, pe nedrept 

stigmatizate sau uitate, după cum există şi o legiune de farsoare „specializate” în divinaţie. 

Există previziuni ştiinţifice corecte care au schimbat lumea, după cum există şi un munte de 

inepţii produse de minţile cărturăreşti ale timpului. Aşadar, totul trebuie nuanţat şi judecat 

diferit.    

  Formulându-se astfel scenariile futuriste, remarcăm o încredere totală a autorilor în 

ştiinţă şi mai puţin, sau deloc, în spiritualitate. Aceasta din urmă este ironizată şi 

desconsiderată. Transpar de aici reminiscenţele marxisto-pozitiviste ale fetişizării ştiinţei şi 

progresului tehnic. Or, aşa cum arăta frecvent (şi) Mircea Eliade, după Newton, în plină 



 74 

modernitate, tehnica a cunoscut o teribilă desacralizare. Dacă tehnica veche, premodernă, era 

dublată de o dimensiune simbolico-religioasă, cea actuală încetează a mai fi. Un banal 

instrument de lucrat pământul (hârleţul, de exemplu) era ceva util muncii propriu-zise, dar era 

şi simbol falic al hierogamiei dintre Cer şi Pământ. Fascinantă şi reconfortantă înţelegere a 

muncii şi naturii! Calculatorul la care scriu acum nu mai este demult aşa ceva… 

Un alt scenariu evolutiv privind viitorul omenirii este cel care mizează pe apariţia 

unui sistem juridic internaţional. Toate sistemele legislative ale ţărilor lumii vor fi prinse într-

o veritabilă reţea. Dacă s-ar întâmpla aşa – deşi eu nu cred – atunci vom avea motive să 

vedem în justiţia universală, alături de drepturile omului şi de biotehnologii, intrumentele 

postmoderne ale neocolonialismului occidental.  

Reacţia obişnuită a unui om normal după citirea acestor sumbre şi macabre 

previziuni este cea de a-şi unge frânghia cu cel mai bun săpun şi de a se da huţa în ştreang. 

Dacă mai are ghinionul să mai urmărească integral şi un jurnal PRO TV, atunci nu mai are 

nici o şansă să scape. Omul are convingerea (gnostică?) că trăieşte în cea mai rea dintre toate 

lumile posibile şi că fireasca soluţie este sinuciderea. 

Ferească Dumnezeu de o asemenea soluţie! Dacă ne apucă lehamitea, deznădejdea şi 

chiar cumplita resemnare după palpitanta vieţuire într-o Românie aproape apocaliptică, atunci 

problema este (şi) a noastră. Este, înainte de toate, o problemă spirituală şi religioasă. Partea 

spirituală se referă la faptul (argumentat statistic) că nu mai citim cărţile fundamentale. Nu 

mai ştim să ne reculegem şi să ne rugăm. Ne este complet străin exerciţiul viu al meditaţiei. 

Pe scurt, suntem morţi spiritual. Muncim, apoi ne odihnim şi vegetăm în faţa micului ecran.   

Partea religioasă a problemei se referă la faptul că nu suntem capabili să înţelegem 

dimensiunea simbolică a catastrofelor ultramediatizate. Nu gândim profund. Luăm ca atare 

simpla informaţie.  In istoria reală s-au derulat multe asemenea scenarii. Oamenii cu o minimă 

sensibilitate religioasă şi cu o normală iniţiere spirituală au înţeles că toate aceste scenarii, 

dacă s-ar adeveri, n-ar fi întâmplătoare. Ar fi expresia dramatică a voinţei lui Dumnezeu în 

lume. Pe cine iubeşte, pe acela Dumnezeu îl şi pedepseşte!  

Exemplul cel mai elocvent este, din punctul meu de vedere, cel al evreilor 

credincioşi. Aceştia au înţeles exilul ca o „teroare a istoriei”, dar şi istoria ca o „teofanie” 

(Mircea Eliade). Ştiau că dacă îşi asumă riscurile răului cu reala convingere că totul este voit 

şi îngăduit de Dumnezeu, atunci drama vieţii lor avea un rost. Unul înalt, subtil şi profund 

religios. Au trăit cu convingerea că la finalul acestei teribile probe a istoriei au găsit salvarea, 

mântuirea.  De reflectat! 
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2012 – SFÂRŞITUL LUMII? 

 

 

           Pe 13 noiembrie 2009 a fost lansat filmul regizorului german Roland Emmerich, 

„2012”. Este o superproducţie cu efecte speciale ce are deja încasări de 225 milioane de dolari 

(65 de milioane doar la sfârşitul săptămânii trecute). 

Inspirat din previziunile calendarului maya, filmul anunţă sfârşitul lumii pentru 21 

decembrie 2012. Vaticanul reacţionează imediat în ziarul oficial, L* Osservatore Romano, 

acuzând filmul de manipulări şi denaturări ale istoriei religioase. Personajul principal al 

filmului este apocalipsa, un dezastru total mediatizat în varianta cinematografiei comerciale: 

oraşe rase de pe faţa pământului, vulcani dezlănţuiţi, cutremure devastatoare, Capela Sixtină 

şi Piaţa Sfântului Petru distruse etc. 

Gustul pentru filme apocaliptice revine în toată lumea după ce am trecut cu bine de 

anul 2000. Imaginarul social se cere a fi din nou saturat de scenarii catastrofice care 

îngrijorează milioane de oameni şi readuc în actualitate străvechile mistere precreştine. Unul 

dintre ele este cel al calendarului mayaş. 

Plecând de la conţinutul acestui text sacru - citit sau necitit - sunt invocate frecvent 

mai multe semne ale sfârşitului. Interpretate astăzi de occidentali, ele aduc în atenţie 

inversarea polilor magnetici ai pământului, topirea gheţarilor continentali şi inundarea 

planetei, îngheţul total, înfometarea marilor oraşe, epidemii şi viruşi mortali.  Mai adaug aici 

şi trecerea umanităţii în cea de-a 4-a dimensiune, adică pe o frecvenţă de vibraţie superioară 

faţă de cea a omului contemporan. 

În fond, totul este posibil. Însă data reală a sfârşitului lumii doar bunul Dumnezeu o 

ştie. O comunică doar celor aleşi, sau nici măcar lor…Din punctul meu de vedere, cert este 

altceva. Faptul că trăim astăzi un permanent sfârşit al lumii…Un sfârşit fără de sfârşit. El 

numeşte, printre altele, o criză economică şi politică profundă, o stare de anomie generalizată, 

o anchiloză aproape desăvârşită a instituţiilor, o păguboasă relativizare a valorilor, o 

vulgarizare a celor sfinte . 

 Actuala campanie electorală este doar o mărturie succintă a marii crizei care ne 

bântuie (încă). Candidaţi neconvingători, atacuri la persoană, lipsa de sinceritate şi de 

consistenţă a dezbaterilor, mitocănia, ambiţiile patologice ale unor neica nimeni care se vor 

preşedinţi ai României – toate dau seama de apocalipsa valorilor, marca 2009, pe care o trăim 

cu toţii. 
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 În cheie mitico-religioasă, invazia gripei porcine este tot un semn al sfârşitului. 

Consecinţele din România şi alte colţuri ale lumii sunt vizibile: licee închise, cursuri anulate, 

moarte prin carbonizarea plămânilor în cazul virusului AH1N1 în versiune mutantă, vaccinuri 

controversate, suspiciuni privind afacerile cu medicamente etc. 

Ce-i de făcut? În nici un caz disperarea nu-i o soluţie. Doar omul necredincios disperă. 

E bine să avem întotdeauna ceva sfânt în viaţă. Doar aşa putem străbate acest drum al 

pustiului, această „teroare a istoriei”, cu convingerea că există un sens spiritual a tot ceea  ce 

ni se întâmplă. Apocalipsa din 2012 – fictivă sau reală – se cere a fi citită a o probă iniţiatică a 

Morţii la care este invitată întreaga planetă să participe. E posibil ca acei dintre noi care vom 

supravieţui să facem cu putinţă apariţia unui „cer nou” şi a unui „pământ nou”. Nu este exclus 

ca apocalipsa relatată de calendarul mayaş să fie doar o probă de trecere către dimensiunile 

superioare ale existenţei. Aşa susţin ştiutorii. Eu nu sunt printre ei. Ştiu doar că nimic nu-i fără 

rost şi că speranţa moare întotdeauna ultima.  
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NOUL COD AL LUI DAN BROWN: SIMBOLUL PIERDUT 

 

 

 

          Noul roman al lui Dan Brown, ,,The Lost Symbol,, (Simbolul pierdut) - continuare a 

Codului lui Da Vinci - a fost lansat pe 15 septembrie  în SUA. Lansarea a ţinut deschise 

aproape 150 de librării până la miezul nopţii. După prima zi, spectaculosul roman ficţional s-a 

situat pe locul I în topul vânzărilor din întreaga lume, cu un milion de exemplare distribuite. 

Editura a pregătit alte 5,5 milioane de copii pentru lansările din Marea Britanie şi Canada. 

Indiscutabil, tirajul este unul dintre cele mai mari la un debut. Subiectul a fost mult timp tabu. 

Cei ce au lucrat la carte au semnat un contract de confidenţialitate, iar milioanele de 

exemplare au fost păzite cu camere video. 

Profund fascinat de societăţile secrete şi de scenariile iniţiatice, Dan Brown ne invită 

cu noul său thriller captivant în lumea misterioasă a francmasoneriei din templele de la 

Washington DC. Ideea a avut-o inspirat fiind de un fel de Cameră Sambo: templul masonic de 

deasupra teatrului din oraşul său natal,  New England. 

Ştim deocamdată că în scenariul ficţional al cărţii apare mâna secţionată a lui Peter 

Solomon (maestrul lui Robert Langton) pe care sunt imprimate simboluri masonice, semn 

terifiant al invitaţiei de a călători iniţiatic în „lumea pierdută a înţelepciunii esoterice”. Alte 

simboluri prezente sunt phoenix-ul cu două capete, cifra 33, textul ordo ae chao (de la ordine 

la haos) etc. 

În paralel, cartea a fost lansată şi pe Internet. Există deja milioane de accesări. 

Versiunea sa electronică domină topurile din toate librăriile virtuale. Provocatorul roman va 

putea fi descărcat şi citit direct de pe ecranul calculatorului cu ajutorul unui dispozitiv de 

specialitate (Sony Reader, Kindle ebook sau Apple Tablet). Odată cu lansarea în Marea 

Britanie la Random House, industria IT ar putea cunoaşte o veritabilă revoluţie. 

Pentru a se crea însă o convingătoare alternativă la lectura clasică, „cu cartea în 

mână”, nu sunt suficiente doar gadget-uri plăcute şi eficiente în utilizare, cum au acum cei de 

la Apple. Cred că mai este necesară şi prezenţa noii tehnologii, cea aflată încă în faza de 

testare. 

 Mă gândesc, înainte de toate, la   lentila bionică. Ea sparge convenţionala graniţă 

dintre realul lumii noastre şi virtualul tehnologiilor. Tehnic, „miracolul” presupune 

încorporarea unor circuite electrice şi a unei dione luminiscente (CED) pe o comună lentilă de 

contact. Este ceea ce au realizat cercetătorii de Universitatea din Washington. Graţie acestei 
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lentile poţi să vezi interlocutorul cu care vorbeşti la telefon în timp ce roboteşti cuminte prin 

casă. Distanţa şi timpul sunt astfel scurtcircuitate. Vorba lui Culianu: tehnologia modernă 

devine magicianul de serviciu al unei lumi în agonie… În termenii spiritualităţii religioase, 

acest miracol era perfect cunoscut. Marii specialişti ai sacrului („văzătorii cu duhul”, de 

exemplu) puteau „vedea” la distanţe imense, anticipând evenimente şi întâmplări. Noi, 

profanii postmodernităţii, vom reuşi să vedem  doar cu lentila bionică pe cel situat departe.  

Adaptată lecturii filmului cinematografic, lentila ar putea aduce printre noi personajele 

captivantului thriller al lui Dan Brown. Acest fapt ar presupune şi folosirea televiziunii 

tridimensionale. Se ştie că la a treia dimensiune din spaţiul virtual avem acces doar cu ajutorul 

unor ochelari speciali. Cu ei pătrundem în fascinanta lume tridimensională a 

calculatorului/televizorului. Or, firma franceză Alioscopy a luat-o înaintea unor giganţi ca 

LG, Sony sau Philips. A produs televiziunea 3D. Canalul japonez NHK a retransmis o parte 

din Jocurile Olimpice de la Pekin în 3 dimensiuni. Într-un an sau doi, tehnologia 

tridimensională va fi prezentă pe piaţa panourilor publicitare şi în relief.  

Astăzi, Simbolul pierdut este citit (şi) în spaţiul virtual. Mâine va fi ecranizat şi urmărit 

în versiune tridimensională. Eu cred că spectaculosul progres tehnic poate fi citit şi în cheie 

spirituală. Virtualitatea unor mitologii străvechi va deveni „reală”, actuală, graţie scenariului 

ficţional al lui Dan Brown transpus în datele nanotehnologiei. Masonii, iniţiaţii terifiantelor 

mistere, eroii exemplari şi monştrii ancestrali vor „invada” lumea noastră tridimensională. 

Scenariile minţii vor prinde corp în realitate graţie noilor tehnologii. 

Straniu şi provocator este însă altceva. Nu neapărat interferenţa lumilor, ci mai curând  

posibila noastră călătorie în necuprinsul lor. A putea călători în lumile paralele era apanajul 

specialiştilor sacrului. Teoretic, călătoria devine acum posibilă (şi) cu ajutorul probei virtuale. 

Despre ce este vorba? Cercetătorii coreeni de la i-Fashion Technology Center au reuşit 

crearea în spaţiul virtual a unei dubluri aproape perfecte a omului. Ea ajută (deocamdată) la 

proba virtuală în industria de vânzare a îmbrăcăminţii pe Internet. Testezi pe calculator codul 

articolului pe care vrei să-l cumperi. Imediat calculatorul îţi scanează silueta şi crează o 

hologramă aproape perfectă. Pe acest dublu virtual al tău poţi să probezi orice articol 

vestimentar vrei înainte de a-l cumpăra. Este posibil ca proba virtuală să devină fenomen 

social în unul sau doi ani. 

Altceva devine cu adevărat interesant aici. Faptul că vei putea trece din lumea ta în 

lumea virtuală a Simbolului pierdut, graţie unei holograme create de calculator/televizor. Nu 

tu, dar dublul tău holografic va fi transferat în lumea romanului. Şi atunci acţiunea romanului 

va fi recreată de tine. Cititorul ajunge să aducă la viaţă o operă, dar altfel decât îşi imaginau 
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hermeneuţii clasici. Fiecare vom „citi” romanul şi ne vom construi propriul drum în căutarea 

Simbolului pierdut. Fantastic ar fi ca dublul holografic să dobândească autonomie şi să 

acţioneze liber în lumea misterioasă a simbolurilor masonice din roman. 

Toate acestea pot părea astăzi fantezii SF. Mâine însă, ele vor putea fi banale dotări 

din recuzita oricărui cititor de ficţiuni oculte şi simbolico-religioase.  În acest sens, Simbolul 

pierdut al lui Dan Brown este o specială provocare pentru cititorul însetat de mister, ocult şi 

tulburătoare revelaţii îndelung tăinuite.  
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„ISLAMIZAREA TĂCUTĂ” A  EUROPEI. CAZUL MINARETELOR 

 

 

 

Decizia recentă a 57,5% dintre elveţieni de a interzice construcţia de noi minarete este 

un fapt social, cultural, politic şi religios  cu adevărat semnificativ pentru întreaga Europă. 

Importanţa lui nu a fost deloc minimalizată, chiar dacă Elveţia nu este membră a UE. Dovadă 

faptul că au fost prezenţi la referendum reprezentanţi din toată lumea, inclusiv din cea 

musulmană. Din cele 26 de cantoane ale Elveţiei, doar 4 au votat în favoarea minaretelor 

(Basel, Geneva, Vaud, Neuchatel). Cu toţii au fost însă de acord ca cele 4 minarete aflate deja 

în  Elveţia să funcţioneze în continuare. 

 Un argument forte al interzicerii construirii minaretelor a fost acela că ele anunţă 

invazia unei noi ideologii religioase, cea islamică, complet străină venerabilului model 

democratic elveţian. S-a anticipat pericolul naţional al islamizării Elveţiei. Pe afişele 

propagandei, minaretele erau reprezentate simbolic asemenea unor rachete îndreptate spre cer. 

În joc este simbolismul politico-militar al ameninţării islamului, dar şi fobia naţională a 

elveţienilor faţă de atentate şi   fundamentalisme religioase.  

 Referendumul din Elveţia a fost organizat din iniţiativa unui partid de dreapta (Partidul 

Popular Elveţian) şi a fost coordonat de Ulrich Schlueer. Semnificativ este faptul că mai multe 

organizaţii sindicale de apărare a drepturilor femeilor au militat neabătut împotriva construirii 

minaretelor. Elveţia are acum sub 8 milioane de locuitori şi aproximativ 400.000 de 

musulmani. Dintre aceştia, 13% se duc periodic la geamie pentru a se ruga. Căsătoriile mixte 

nu sunt numeroase, prin urmare viaţa religioasă alternativă nu este încurajată.  

 Imediat, spiritul musulman din Elveţia s-a inflamat. Mii de supuşi ai lui Allah au 

protestat zgomotos pe străzile liniştite ale cantoanelor elveţiene. O reacţie tipică şi absolut 

previzibilă. Totuşi, este un fapt de bun simţ ca votul majoritar al elveţienilor să fie respectat. 

Ei vor o Elveţie creştină şi democrată, nu una musulmană sau atee şi cosmopolită, pe gustul 

anumitor oficiali de la Bruxelles.  

Pentru mine surprinzător este faptul reacţiile oficialilor musulmani au fost, eufemistic 

vorbind, deplasate. Unii au acuzat Elveţia că a organizat „o campanie murdară” şi i-a provocat 

pe musulmanii elveţieni. (Mutalip Karaademi, de exemplu). Alţii au văzut aici o palmă dată 

diversităţii religioase şi multiculturalismului promovat oficial de elveţieni. Au mers până 

acolo încât au cerut statelor musulmane să-şi retragă conturile din băncile elveţiene pentru a le 

da celor din Ţara Cantoanelor o lecţie de democraţie. 
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 Cred că, în fapt, ar fi vorba (şi) de altceva. Aşa cum scrie Daniel Pipes, avem de-a face 

mai curând cu un răspuns ferm al elveţienilor faţă de intoleranţa musulmană din afara 

Europei. Concret, ar fi vorba de arestarea oamenilor de afaceri elveţieni în Libia, dar şi de 

umilitoarea formulă a ridicării unei biserici creştine în Qatarul anului 2008: fără   cruce, dom, 

turn sau inscripţii pentru a nu leza sensibilităţile iritate ale musulmanilor. Aşa s-a întâmplat şi 

în Egiptul de Sus: 2.000 de fanatici musulmani i-au atacat cu pietre pe creştini şi i-au agresat 

verbal. Culmea discriminări o suportă însă creştinii copţi, cei care sunt în continuare nevoiţi 

să-şi ridice bisericile în secret.    

 Ţările europene au reacţionat imediat după votul elveţian. În Franţa, ţară cu 6 milioane 

de musulmani, partidul lui Nicolas Sarkozy a lansat dezbateri despre identitatea naţională 

franceză. S-a pus accent pe componenta creştină a identităţii naţionale şi europene – culmea 

ipocriziei – chiar de cei ce respingeau cu voioşie menţionarea în Constituţia UE a rădăcinilor 

creştine ale Europei. Preşedintele francez s-a declarat în favoarea construirii de minarete în 

Franţa, dar fără provocări şi manifestări ostentative ale religiei.  Olanda şi-a reactivat şi ea 

spiritul naţional şi oarecum ostil alterităţii religioase.  

 Cred că aici este adevărata problemă. În faptul că europenii nu mai trăiesc ca pe ceva 

viu, real, autentic, propria lor religie şi identitate naţională. Există anumite semne exterioare, 

clasice, istorice, ale manifestării apartenenţei la o naţiune. Aceste semne se află acum într-o 

vădită criză: venerarea regilor, abordarea drapelului naţional, intonarea de sărbători a imnului, 

asumarea eroismului istoric, cultul eroilor. Totul s-a schimbat, lumea este alta, iar valorile 

clasice ale creştinismului devin pentru anumiţi europarlamentari relative.  

 Articolele publicate pe această temă invocă un fapt social unic şi psihanalizabil. O 

parte importantă a militanţilor politici antimusulmani din Europa sunt stângişti dublu perdanţi. 

Pe de o parte, ei şi-au pierdut credinţa religioasă în timpul globalizării, sfârşind prin a apăra 

valorile seculare ale revoluţiei şi republicii. Pe de altă pare, aceste spirite religioase fără 

religie deplâng secularizarea şi-i invidiază pe musulmani pentru forţa credinţei şi pentru că au 

ceva sacru în viaţa lor.  

 Redescoperirea tradiţiei religioase şi a identităţii proprii prin experienţa religiei 

Celuilalt este o lecţie pe care vesteuropenii o au de învăţat de la concetăţenii lor musulmani, 

dar şi semenii lor esteuropeni. Pentru mulţi dintre aceştia, cerul nu s-a îndepărtat până la 

ocultarea definitivă. Poate atunci vocea imamului din minaretele europene nu va mai provoca 

teamă, frustrare şi anxietate. „Islamizarea tăcută a Europei” va putea fi înlocuită cu 

recreştinarea activă a bătrânului continent.   
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IV. PATOLOGII SOCIALE  

   

FRUSTRĂRILE  ROMÂNEŞTI  ŞI  EXCELENŢA  OCCIDENTALĂ 

 

În partea ultimă a lunii noiembrie 2009 am mers cu o delegaţie UAIC la mai multe 

universităţi din Europa. Ca decan al Facultăţii de Filosofie şi Ştiinţe Social-Politice am avut o 

experienţă inedită, importantă şi, sper, profitabilă  pentru facultate. Este vorba de încheierea 

sau reînoirea unor acorduri şi parteneriate cu facultăţile/departamentele  similare din  Roma, 

Konstantz, Freiburg, Fribourg sau Innsbruck. Acesta însemnă, printre altele, activităţi 

didactice şi ştiinţifice comune pentru studenţi şi profesori. 

Ca om pot spune că experienţa a fost interesantă şi semnificativă. La Roma am 

înţeles o dată în plus ce însemnă să-ţi asumi cu demnitate şi dăruire o profesie aparent 

comună: cea de ospătar. Nu oriunde, ci într-un restaurant sicilian. Iniţial m-a uimit faptul că în 

România deseori eşti servit de oameni plini de complexe şi frustrări. Nu îşi asumă profesia 

decît ca pe ceva ignobil şi, obligatoriu, pasager. E ca şi cum ţi-ar spune: „te servesc acum 

pentru că nu am încotro, dar în realitate eu sunt cineva. Nu-i ospătăria de nasul meu. Ai să 

vezi tu mai tîrziu...”.  

Protestanţii clasici – lutherani şi calvinişti - erau convinşi că puteau spera la 

obţinerea mîntuirii, indiferent de profesie. Totul ţinea de jocul misterios şi fascinant al graţiei 

divine. Generaţia lor a reuşit astfel să înobileze orice profesie. Este, cred eu, o lecţie actuală 

pentru mulţi dintre noi. N-ar trebui să ne fie ruşine de muncă, indiferent că este cea de ospătar 

sau cercetător, consilier sau vânzător. Atunci când românii vor scăpa de frustrările profesiei, 

vom avea şi noi speranţe să fim serviti ca într-un restaurant sicilian. 

În Germania am cunoscut efectele proverbialelor calităţi teutone: ordine, disciplină, 

seriozitate. Aparent nimic surprinzător. Numai că aceste „determinante stilistice” (Lucian 

Blaga) erau întrupate sub chipul universitarilor calzi, deschişi, generoşi şi, pentru mine, 

surprinzător de prietenoşi. Am aflat mai tîrziu că era meritul unor admirabili universitari 

ieşeni (Andrei Hoişie, Gheorghe Popa, Dumitru Oprea, Henri Luchian,Vasile Işan, Constantin 

Sălăvăstru etc. ) care i-au convins pe nemţi şi austrieci pe parcursul mai multor ani că şi 

românii pot fi parteneri de încredere. 

 Totuşi, sângele latin continuă să ne gîlgîie prin vene. La Konstantz ne-am asumat 

libertatea de a interpreta liber un program stabilit de nemţi. Am zis că din moment ce-i 

duminică după-masă şi suntem deja osteniţi, ce-ar fi să...Numai că neamţu-i tot neamţ. La 16 
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fix, conform programului, întreaga delegaţie germană ne aştepta la recepţia hotelului. Aveam  

programată  participarea la slujba religioasă de la catedrală consacrată Sfântului Konrad, 

patronul spiritual al oraşului. O procesiune realmente impresionantă: preoţi reprezentând mai 

multe confesiuni, copii şi tineri integraţi perfect ritualului, muzică sacră impecabil cîntată la 

orgă, absenţa totală a politicienilor ipocriţi, dornici de o baie de mulţime, simplitatea, 

rigoarea, naturaleţea şi eleganţa cuvântărilor, integrarea firească a prezenţei noastre în viaţa 

unui minunat orăşel german. Trăiau cu toţii un eveniment din calendarul sacru şi ne-au invitat 

să le fim alături. Este realmente fascinant să savurezi splendida întîlnire dintre arhaic, 

tradiţional şi (post)modern în Konstantz. Vechile clădiri, străzile şi monumentele sunt 

excelent conservate. Hotelul Barbarossa este un sugestiv exemplu de fericită întâlnire între 

mitologia germană din perioada primelor cruciade şi tehnica modernă de ultimă oră. În oraş 

erau trecători puţini şi o linişte aproape arhetipală. Totul era învăluit în feeria  zăpezii de 

advent. Sunt momente speciale, aproape sublime, pe care le-am trăit departe de ţară, dar nu 

indiferent la  realitatea  romănească  din pragul alegerilor.  

M-am întors la timp în ţara. Am votat cu speranţa că şi Iaşiul va putea arăta căndva 

asemenea Konstanzului. Întrebarea este dacă eu voi mai fi pe atunci.. 
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     FINANŢAREA  ÎNVĂŢĂMÎNTULUI  UNIVERSITAR   

 

Citind Realizările mandatului PLN Iaşi 2004-2008, intitulat semnificativ Alături de 

ieşeni, afli o succintă şi realistă prezentare a raportului domnului Cristian Adomniţei, Ministru 

al Educaţiei, Cercetării şi Tineretului în perioada 2006-2008. Mă voi opri aici doar la 

fondurile alocate învăţămîntul universitar ieşean. 

Anul de referinţă al raportului este 2000. Atunci, cele cinci universităţi ieşene de stat 

au primit de la Ministerul Educaţiei, Cercetării şi Tineretului 13.888.000 ron. În 2007, suma 

fondurilor alocate a atins valoarea de 210.242.000 ron. Diferenţa este de 196.354.000 în plus. 

Este, probabil, cea mai mare sumă primită de instituţiile de învăţămînt superior de stat din Iaşi 

pînă în momentul de faţă. Pentru a fi sigur, ar trebui să cunosc şi sumele alocate de minister 

celorlalte mari centre universitare din ţară (Bucureşti, Cluj, Timişoara). 

Indiferent de situaţie, suma alocată în 2007 învăţămîntului universitar iesean de stat 

este o performanţă. Pentru ea merită felicitaţi miniştrii liberali de la Iaşi (Cristian Adomniţei, 

Varujan Vosganian, Tudor Chiuariu) şi, în mod special, domnul Relu Fenechiu.   

Noul guvern al României de aici ar trebui să plece. De la binele realizat de guvernul 

anterior. Logic, firesc şi de bun simţ ar fi ca fondurile ce urmează a fi alocate învătămîntului 

universitar să nu fie mai mici ca cele din 2007 şi 2008. Am putea spera astfel la asumarea 

serioasă şi profundă în România momentului de faţă a unei mult visate virtuţi: continuitatea în 

bine. 

 Imi doresc ca politicienii noului guvern să aibe puterea şi onestitatea de a recunoşte 

binele înfăptuit de alţii, indiferent de culoarea lor politică, şi de a-l duce  apoi mai departe. 

Din nefericire, nu prea se întâmplă aşa. Gândim maniheist. Doar noi suntem întrupări ale 

binelui, iar adversarii noştrii politici stau fatalmente sub semnul unui destinal rău. Trăim cu 

toţii un permanent blestem adamic: cu fiecare guvern, preşedinte, ministru etc. totul se ia de 

la început. Lumea parcă ar (re)începe din patru în patru ani, odată cu fiecare ales al naţiei.  

Anul 2009 se anunţă ca fiind unul marcat de semnele crizei, în primul rînd 

financiare. Aici este proba de foc a unui veritabil guvern. Ea constă în a găsi bani suficienţi în 

vremuri de criză. Totuşi, semne bune anul are. Primele măsuri de economisire ale guvernului 

Boc sunt salutare. Ideal ar fi ca buna chibzuinţă şi dreapta cumpănire a banilor să 

caracterizeze întregul guvern. Vom vedea imediat, o dată cu stabilirea bugetului pe 2009.  

Consider că în cel mai rău caz posibil, banii alocaţi învăţămîntului superior să fie 

aceiaşi cu cei din 2007-2008. Universităţile au lucrări începute ce trebuiesc finanţate în 

continuare cu bani de la minister/guvern. Un exemplu în acest sens este Universitatea 
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„Alexandru Ioan Cuza” din Iaşi. Mai sunt de renovat/reabilitat spaţii de învătămînt. Pentru 

unele facultăţi există o mare criză de spaţiu. Aceste facultăţi au studenţi mulţi şi spaţii proprii 

de învăţămînt/cercetare puţine. Este nevoie de închirierea/cumpărarea de clădiri noi. 

Facultatea de Filosofie şi Ştiinţe Social-Politice, de exemplu, are închiriate în momentul de 

faţă aproape 30 de săli pentru cursuri şi seminarii. Fondurile proprii nu ajung şi atunci este 

nevoie de banii ministeriali. Sunt apoi cămine studenţeşti, reabilitate, frumoase, dar şi altele 

care aşteaptă să fie refăcute. Este nevoie de laboratoare şi platforme de cercetare noi. Aripa de 

sud a corpului A din Universitatea „Alexandru Ioan Cuza” Iaşi este în curs de reabilitare. Pînă 

la urmă, întreaga clădire va trebui refăcută. 

Pentru toate acestea este nevoie de bani. Ei trebuie alocaţi de minister diferenţiat, în 

funcţie de performanţă şi excelenţă. Sunt multe de făcut  (şi) în învăţămînt.  Poate noul 

ministru al educaţiei va renunţa, de pildă, la păguboasa formulă a finanţării pe student. Firesc 

ar fi ca finanţarea să se facă pe post didactic. S-ar evita astfel nefericita situaţie în care o 

facultate bună cu mulţi conferenţiari şi profesori, dar cu studenţi puţini (din varii motive) ar 

supravieţui finanţaţă de universitate. Salariile acordate la minim ar creşte graţie banilor 

ministeriali alocaţi pe post didactic şi nu  după numărul de studenţi. 

 Celebra majorare cu 50% ar trebui alocată treptat şi diferenţiat. Normal ar fi să se 

înceapă cu profesorii care au salariile cele mai mici. Acestora, în funcţie de anumite criterii, ar 

trebui să li se aloce procentele cele mai mari de majorare. S-ar evită astfel multe nedreptăţi, 

dar şi unele situaţii hilare. Mă gîndesc la una recentă, creată de acordarea burselor doctorale 

din fonduri structurale. Bursa lunară a unui doctorand este cu mult mai mare decat salariul 

minim al unui preparator sau asistent universitar. Faptul că bursa doctorală este mare e de 

apreciat. Însă faptul că salarizarea gradelor didactice mici (preparator, asistent, lector ) a 

rămas la fel de proastă este anormal şi chiar absurd.  

Prezenţa domnului rector Gerard Jităreanu în Ministerul Educaţiei ne îndreptăţeşte 

să sperăm la rezolvarea unor asemenea nedreptăţi. Guvernul Tăriceanu avea mai mulţi ieşeni 

în ministere. Rezultatele s-au văzut. Guvernul Boc are mai puţini ieşeni în structurile de 

conducere. Rezultatele încep şi ele să apară. Proiectul autostrăzii Iaşi-Tg.Mureş, de exemplu, 

este tras pe linie moartă de noul ministru al transporturilor. Oare exemplele vor continua?   
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FILOSOFII – CREAŢIILE DE LUX ALE ŞCOLII DE TÂMPIŢI? 

 

 

 Preşedintele României,  domnul Traian Basescu,  dispreţuieşte  filosofia. Mai mult, nu 

da doi bani nici pe celelalte discipline umaniste si social-politice. La drept vorbind, nici nu 

poti sa-i ceri prea mult. Primul om al statului roman nu a cunoscut  nimic, dar absolut nimic, 

din filosofia adevărată. Altfel nu-mi explic monumentala  sa gafa. Foarte probabil, Domnia Sa 

confunda filosofia cu malefica ideologie îndelung  secretată de clasicii marxism-leninismului 

inainte de 1989. 

 Din punctul meu de vedere, boala este mai gravă. Marea problemă este ca multi 

romani gandesc ca el. In primul rand cei care i-au  votat pe Vadim, Becali si pe EBA in 

Parlamentul European. Ignoranta voioasa si nepasatoare fata de cele spirituale  este o boala 

generalizata care începe sa provoace adevarate crize la români. Unele tind sa devină sociale. 

Cu ea ne luptam si noi, cei care-i formam pe viitorii specialisti in filosofie: profesorii 

universitari.  

Pentru mine, tema este mai mult decat provocatoare. Sunt unul dintre cei care-i 

formeaza pe specialistii in filosofie din Romania. Cu greu imi stapanesc indignarea.  De aceea 

mi-e dificil sa selectez doar anumite aspecte legate de marea gafă prezidenţială si sa le 

comentez într-un articol de ziar.  

Conform unor surse media se pare ca, in fond, presedintele Romaniei a vrut sa spuna 

altceva: faptul ca “scoala romaneasca produce tampiti”. O alta ineptie, una mai mare, imensă, 

gogonată. Orice profesor din tara aceasta  stie ca exista serioase probleme in invatamantul 

romanesc. Unii dintre ei au si solutii. Dar de aici până la declaraţiile prezidentiale  populiste, 

lipsite de orice întemeiere, este un pas pe care seful statului n-are dreptul şi nici indreptatirea 

sa-l faca. 

Inainte de toate, sistemul Bologna in care functioneaza scoala de filosofie 

romaneasca are, pe langa incontestabile avantaje, si mari carente, neajunsuri. Unul dintre ele 

vizeaza principiul finantarii pe student. Pe romaneste spus: : “ai studenti, ai bani. Mai multi 

studenti, mai multi bani”. E clar ca in aceste conditii calitatea invatamantului scade. 

“Filosofii” produsi de un asemenea sistem sunt pe masură.  

Ce-i de facut? Prima solutie ar fi, din punctual meu de vedere, nu finantarea 

invatamantului filosofic universitar pe student, ci finantarea pe postul didactic. Ai 10 posturi 

de profesor si 7 de conferentiar? Da. Atunci tu, minister al invatamantului, asiguri o finantare 



 87 

adevarata, obligatoriu diferentiata dupa criterii calitative,  tuturor celor 17 posturi. Aceasta 

indiferent de numarul de studenti si de banii pe care-i aduc ei bugetului instituţiei. Adevarul 

aste ca ministerul nu se achita acum nici de minimele sale obligatii  financiare. Cu atat mai 

putin ar face-o atunci cand ar trebui sa dea bani mai multi. La specializarile de filosofie din 

tara, cu puţini studenţi şi mulţi conferenţiari/profesori, nu sunt bani. Salariile profesorilor 

universitari de filosofie sunt asigurate la nivel minim. Veniturile unor colegi mai tineri 

(lectori, de exemplu) de la specializarile cu multi studenti sunt, uneori, mai mari. Nu este 

normal. Aici, la subtilitatile si nedreptatile sistemului, trebuie inainte de toate umblat. E 

normal sa-i platesti foarte bine pe veritabilii profesori de filosofie.Astfel vor fi motivati, iar 

noi vom avea filosofi de calitate care sa nu-i mai produca indignare si dispret presedintelui. 

Pana la urma, problema este intr-o anume masura falsa. Punerea filosofilor in 

antiteza cu mecanicii auto, tinichigii si ospatarii este una irelevanta. Adevarul este ca avem 

nevoie de acesti meseriasi, dar si de specialisti in filosofie. (Observati ca evit termenul de 

“filosof”, extrem de delicat si pretentios). As merge mai departe: avem nevoie de mecanici, 

tinichigii si ospatari care sa fi urmat macar un curs de filosofie adevarata. In fond, marile 

probleme ale vietii si le pun si acesti oameni. Este vorba de  misterul vietii, de sensul 

existentei, de miracolul primei iubiri, de fascinatia si riscurile libertatii, de gravitatea a ceea ce 

insemna sa fii responsabil in viata etc.. Ştefan Afloroaei a scris chiar o carte despre  

Metafizica  noastra de toate zilele. Fiind apărută la Humanitas, poate Gabriel Liiceanu il 

invita pe Traian Basescu să o lanseze… 

Mai importantă decât filosofia pentru tinichigii, zidari, frizeri si ospatari este logica 

pentru toţi. In primul rand pentru politicieni. Sunt exasperat de faptul ca Parlamentul 

Romaniei este suprapopulat de indivizi ajunsi acolo prin manevre politice si murdare jocuri 

financiare. Unii dintre ei sunt in comisii de specialitate. Judeca situatii, formuleaza predictii, 

elaboleaza proiecte. Multe dintre documentele oficiale produse de ei si ajunse in institutiile 

publice din ţară n-au nici o noima. Sunt pline de barbarisme si lipsite de cea mai elementara 

logica. Acesti oameni de stat nu stiu nici logica, nici limba romana, nici filosofie. De ei avem 

nevoie, domnule presedinte?  

Intrebare deloc retorica: cati dintre deputatii si parlamentarii Romaniei au studii de 

specialitate (stiinte politice, filosofie, sociologie, relatii internationale)? Cati dintre 

parlamentarii europeni au aceasta pregatire? Eu cred ca mult mai multi.  Faptul ca recent am 

putut vota pentru Parlamentul Europen pe Gigi si EBA pe mine ma dezamageste total. Si 

atunci să mă mai mir ca presedintele Romaniei, domnul Traian Basescu,  consideră scoala 

romaneasca o “fabrica de tampiti”, iar pe filosofi creatiile ei de lux 
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BACALAUREAŢII  ,,SPUN LUCRURI TRĂSNITE” 

                                                                                        

S-a încheiat și bacalaureatul din 2009. Începînd cu 13 iulie 2009, proaspeții 

absolvenți vor lua cu asalt faculțățile. O parte dintre savuroasele  lor perle le-au luat-o deja 

înainte. Au ajuns la urechile universitarilor, smintindu-i și amuzîndu-i deopotrivă. O 

tragicomedie în toată regula. Iată doar cîteva exemple. 

Primele perle care rețin atenția sunt, evident, cele cu tentă sexuală: ,,Inima este cel 

mai important organ genital al omului,, ; ,,Manole a pus-o pe Ana la zid și a început să o 

lucreze…,, ; ,,Călin ține de mână mireasa care are părul lung de fericire. Ea luptă să pună 

mîna pe dragostea flacăului,, ; ,,Poetul își asteaptă iubita ca împreună să cutremure o barcă…,,  

Urmează perle istorice cu Mircea cel Bătrîn personaj central. ,,Mircea cel Mare, 

prima dată a fost bătrin, și sta la un discurs cu Baiazid. Acesta il primește politicos, dar cu 

obrăznicie, și-l face în tot felul, albie de porci. Cînd Baiazid îl intreabă arogant "Tu ești 

Mircea?" , domnitorul romîn nu se pierde cu firea și îi răspunde la fix: "Da-mpărate!" Pană la 

urmă Mircea cel Mare, deși bătrin, il va îngenunchia pe trufașul otoman cu cîteva proverbe și 

zicători bine plasate,,. În final aflăm că ,,Mircea cel Batrin a fost înmormantat la Cozia 

împreună cu umbra sa,,…  

Peste timp, ,,În 1877, trupelor rusești li s-a permis să traverseze teritoriul Romîniei, 

împreună cu tancuri și avioane, iar romînii le-au dat mîncare și cazare contracost,,. Urmează o 

,,subtilă,, cugetare ce demonstrează că celebra noastră criză nu-i chiar o noutate în istorie: 

,,Școala Ardeleană nu a avut propriu-zis sediu, din lipsa fondurilor austro-ungare,,. 

 Iată și o spectaculoasă etimologie, însoțită de o îndrăzneață hermeneutică a limbii 

latine care-i lasă gură-cască pe absolut toți filologii: ,,Alexandru Lăpușneanu s-a ținut de 

cuvînt atunci cînd a spus: "De mă voi scula, pre mulți am să popesc și eu! Dovadă că azi cel 

mai întilnit nume este Popescu,,…". ,,Latina clasică este o limbă moartă, care nu se poate 

vorbi decît în scris. După căderea Imperiului roman, o parte din Latina clasică defunctă a 

devenit bulgara. Limba romînă are la bază Latina bulgară, amestecată cu elemente de dacă și 

o groază de cuvinte slabe. In secolul al XV-lea, limba vorbită era considerată vulgară si n-o 

vorbea nimeni,,. 

         Nu puteau lipsi nici barbarele lovituri de baltag date în celebrul text 

sadovenian. ,,Cu ajutorul cîinelui, Vitoria Lipan și-a găsit foarte repede zăcămintele soțului,, . 

Acesta, ,,Nechifor Lipan stătea  "pe spate cu fatza in jos,,,,… 

Întradevăr, numai visînd pe spate cu fața în jos poți debita elucubrații de genul: 

,,Poezia "Sburătorul" de Ion Has Radulescu este un omagiu adus aviatorilor romîni,,; ,,Ion 
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Creangă s-a născut între anii 1887-1889,,; ,,Dimitrie Cantemir a avut un rol însemnat în viața 

sa,,; ,,Toma Alimoș era viteaz pentru că cu o mână conducea calul, cu o mână își ținea mațele 

și cu o mână se bătea cu Manea…,, 

 M-a șocat și maniera sinceră, dezinvoltă, în care un elev iconoclast se 

raportează la Nichita Stănescu: ,,Nichita Stănescu este un poet care se miră de orice. El se 

miră și de faptul că oamenii aud și au urechi. Păi, de ce ? El n-a avut urechi ? A văzut el vreun 

om fără urechi ? Mă rog, da se zice că așa este în poezie, să te miri de toate și să le pui pe 

toate unele subt  altele, în rînduri scurte, ca să se vadă că sunt versuri…,, 

 Este preferat însă Eminescu, cel care s-ar întoarce în mormînt dacă ar citi că 

,,Dintre cele cinci scrisori trimise de Eminescu, prima este considerată a treia. In ea se 

desfășoară bătălia de la Rovinari,,. Sau: ,,Mihai Eminescu și-a intitulat poezia "Din valurile 

vremii..." vrînd să sugereze vremea și apoi nu a mai continuat titlul din nu știu din ce motiv s-

a răzgîndit și a inceput strofa I..,,.  

 Suculente sunt și perluțele ce relatează  secvențe tragicomice din arhetipalul 

nostru conflict haiduci vs. boieri. ,,Mulțimile de boieri exploatatori iși țineau banii numerar în 

pungi. Haiducii îi atăcau și îi ușurau de bani în toate baladele,,; ,,Haiducii din doine, balade și 

idile erau liberi și fericiți ca păsările, animalele și peștii care zburdau prin codri. De cum 

venea primăvara, haiducii cei harnici plecau în pădure. Acolo ei cîntă sufînd din frunză și 

lăsîndu-i pe boieri cu buza umflata,,.  

 Am rămas și eu cu buza umflată  citind monstrele de „înțelepciune” ale 

viitorilor (mei?) studenți. Unuia dintre ei i s-a cerut să compună  o scrisoare către o persoană 

imaginară, pe nume Paula. Nedumerit, elevul răspunde (în scris): "Eu nu mai scriu scrisori pt 

k am internet... și pe Paula nu o cunosc!"  Fără comentarii! 
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CREIERUL – ,,UN ORGAN OARECUM INDISPENSABIL CAPULUI” 

 

Luni, 13 iulie 2009. Incep înscrierile la universitățile ieșene. La Cuza așteptăm  să 

fie, ca și în anii din urmă, mii de candidați. Ei se autodistribuie nedemocratic la cele 15 

facultăți ale celei mai vechi și prestigioase universități din țară.  

 Nu mai este pentru nimeni o surpriză faptul că sistemul Bologna permite 

accesul tuturor în universitate pentru obținerea diplomelor. Ne așteptăm să intre automat, pe 

merit, olimpicii, premianții, produsele de excepție ale liceelor romînești. Alături de ei se vor 

înfățoșa proaspeți, cu mintea odihnită,  și proștii-geniali despre care am scris săptămîna 

trecută. 

 Astfel, la Geografie-Geologie nu e de mirare să confirme înscrierea ca studenți 

autorii următoarelor creații ,,științifice,,: ,, Ceahlăul este situat sus pe munte,, ; ,,Capitala SUA 

este Casa Albă,,; ,, Sahara se află așezată pe un nisip uscat, lipsa apei avînd în zonă o prezență 

abundentă,,; ,,În pădurile Amazoniei trăiește o junglă fioroasă,,; ,, Descoperirea Americii s-a 

produs într-un moment de neatenție a pazei de coastă,,. 

 Către Litere vor jindui împătimiții de lectură și mari subtilități interpretative: ,, 

În cunoscuta baladă Miorița sunt descrise cîteva întîmplări  în care sunt implicate doi 

criminali, o oaie turnătoare,  și un cioban ce șochează prin prostia lui.,, ; ,, În nuvela La vulturi 

sunt descrise  aventurile unei alpiniste curajoase fugărită de turci, și copii ei,, ; ,, În multe 

poezii, Octavian Goga a scos în evidență natura și treieratul pe căldură,, ; ,, Zaharia Stancu a 

scris un roman desculț. A fost și șef de birouri la scriitori.,, ; ,, Și Stroie Orheianu  cînd îl văzu 

pe Tudor Șoimaru își zise în gînd: Pe unde o scot, vere??!!!,, ; ,, Și cînd Petre Petre o văzu pe 

Nadina dezbrăcată începu gîdilătura la tălpi.,, ; ,, Din lumea satului țîșnesc figuri memorabile 

ca: pupăza, cireșul și altele care au completat acțiunea operei.,, ; ,, Liviu Rebreanu are un 

mare talent de scriitor de la 300 de pagini în sus.,, ; ,, Și bietul Eminescu, scîrbit de bișnița 

societății sale și că Veronica Micle îi făcea fițe, intră într-o altă etapă a vieții sale pe care mi-e 

rușine s-o spun.,, ; ,, Romanul Răscoala este conceput de Liviu Rebreanu sferic, pentru că 

începe și se termină cu imaginea burții lui Rogojinaru, care seamămă cu o sferă…,, ; ,, Nichita 

Stănescu a știut de ce a pus el virgulele și punctele acelea în poezie și nu mă bag eu în ce a 

făcut el.,, ; ,, Metoda folosită de Ion pentru a pune mîna pe pămîntul Anei a fost 

însărcinarea…,, ; ,, La începutul fiecărei poezii eminesciene stă plantat cîte un tei mai  gros 

sau mai subțire, în funcție de cîte strofe are poezia…,, ; ,, Cînd eroul muri împușcat de nemți 

pe cîmp, simți miros de mărar și pătrunjel…,, ; ,, Ioana îi zice eroului să-i bage aparatul în 

priză…,, ; ,, Cînd veni fata, băiatul îi mîngîie pisoiul…,, ;  
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Și istoricii au de ce să se ,,bucure,,. Nu este exclus să ajungă la ei mari iubitori și 

știutori ai istoriei patriei. ,, Este vorba de peripețiile lui Robinson Crusoe după ce pleacă din 

Troia.,, ; ,, În China trăiește foarte multă lume care mănîncă o abundență de orez, se încheie la 

gît și a inventat guma de la capătul creionului…,, ; ,, Răscoala de la Bobîlna a început pe un 

deal și s-a terminat în 1438.,, ; ,, Cu cît ne apropiem de izbucnirea răscoalei, cu atît țăranii 

stau mai mult în crîșmă ca să facă în ciuda boierului…,, ; ,, Răscoala începu spre seară și 

țăranii își aprinseră laternele ca să vadă drumul spre ciocoi,, ; ,, Soldatul Ionescu avea o 

misiune importantă: belea ochii la avioane,, ; ,, Tudor Șoimaru era apt de luptă, cu vizita 

medicală făcută.,, ; ,, Vlaicu Vodă era un funcționar model care avea un randament deosebit 

ca domn. ,,  

 Rezerv Facultății de Filosofie și Științe Social-Politice întîlnirea cu cele mai 

speciale minți adînc-cugetătoare: ,, Pentru că suntem oameni, nu poți să ceri cîinelui din fața 

blocului să sufere pentru decepțiile tale…,, ; ,, El mergea pe bicicletă cu picioarele goale 

băgate în portbagaj.,, ; ,, La Humulești, Ozana curgea limpede, fără prea mari frămîntări 

sociale și politice.,, ; ,,Contemporanii lui Eminescu l-au urmărit ca să-i ghicească filosofia și 

să-i caute nod în papură.,, ;  ,,Eminescu se îndepărtează pentru a lumina dorințele celei 

moarte.,, ; ,, În versurile ,,Ce-ți pasă ție chip de lut/Dac-oi fi eu sau altul,, poetul ne vorbește 

despre aspectul ființei cu care Luceafărul este în gagicăreală și ea îi spune că nu știe dacă va fi 

al ei sau va fi altul.,, ; ,, Eminescu e trist pentru că nu a reușit să facă nimic în viața lui.,, ; ,, 

Moș Dănilă își făcu rugăciunea către Dumnezeu după ce muri…,, ; ,, Lebăda moare de cîte ori 

cîntă…,, ; ,,Citind, omul se mai dezvoltă la creier și acumulează materie primă.,,  

 Concluzia o sintetizez în două rostiri adînci ale viitorilor noștri studenți: ,, 

Creierul este un organ oarecum indispensabil capului,, . Din nefericire, patima prostiei ,, s-a 

pus pe capul oamenilor ca curca pe curcan,,. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 92 

ADMITEREA LA FACULTATE 

                         

Recent, un important ziar din Iaşi a consacrat o jumătate de pagină celebrei admiteri 

la facultate pe bază de examen. Era un model de selecţie vechi, de pe vremea părinţilor şi 

bunicilor noştri.  Ne apare el astăzi prăfuit, depăşit, sau, dimpotrivă, viu şi pilduitor pentru 

tinerele generaţii? Iată un subiect de o incontestabilă actualitate, acum, în preajma reformelor 

din învăţământul românesc.  

Câteva precizări sunt necesare. Mulţi compară acea admitere cu marea bătălie 

câştigată a vieţii lor. Au dreptate. Atunci învăţai uneori nebuneşte, în draci, cu picioarele în 

apă rece, să poţi ocupa unul dintre puţinele locuri scoase la concurs. Atenţie: toceala şi 

memoria de elefant nu erau suficiente pentru a reuşi. Aveai nevoie de inteligenţă şi 

creativitate. Era bine şi din alte puncte de vedere: te obişnuiai cu disciplina, cu munca 

continuă şi nu în salturi ca în sesiunile studenţeşti de astăzi. Luptai cu timpul şi cu tine însuţi, 

cu demonii ispitelor tinereşti, pentru a reuşi cu adevărat în viaţă. Un veritabil scenariu 

iniţiatic.  Era rău pentru că nu aveai atunci oportunităţile studentului de astăzi: o bogată 

literatură de specialitate naţională şi internaţională, burse în străinătate, o varietate de 

posibilităţi profesionale etc. Peste toate, ca un blestem demonic, trona malefica învăţătură de 

îndoctrinare comunistă care a scos în afara istoriei generaţii întregi de intelectuali umanişti. 

Adevărul este că unii, spre lauda lor, au sabotat cu succes această teribilă „teroare a istoriei” 

(Mircea Eliade). 

Reuşita la facultate şi absolvirea ei cu succes îţi asigura şi un loc onorabil în 

societate. Medicul, inginerul, profesorul, juristul erau respectaţi. Unii erau chiar bine plătiţi. 

Mai important era altceva: faptul că aveai prin repartiţie o casă şi un loc de muncă asigurate.  

Adevărul este că modelul era departe de a fi exemplar. Avea suficiente carenţe. 

Astăzi nu l-aş recomanda nimănui. Atunci erau favorizaţi în facultate şi la absolvire fii 

secretarilor de partid, piloşii, oamenii cu bani şi putere de decizie etc. Totuşi, dacă erai cu 

adevărat valoros era imposibil să te ratezi! Mai devreme sau mai târziu tot te realizai. Un 

singur exemplu: am mulţi colegi în universitate care au venit în învăţământul superior după 

1989. De ce?  Pentru că nu erau până la Revoluţie locuri scoase la concurs.  

Astăzi, absenţa unei certitudini la absolvirea facultăţii este ceea ce îngrijorează cel 

mai mult pe părinţi şi pe actualii absolvenţi ai facultăţilor de astăzi. Problema este mai 

complexă şi se poate rezolva printr-o eficientă colaborare dintre instituţii/firme angajatoare – 

minister – universitate. (Voi reveni asupra acestui subiect). 
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Selecţia la admitere pe vechiul sistem asigura calitatea studenţilor. Erau puţini, dar 

buni şi foarte buni. Unii excelenţi, aşa cum se întâmplă, din fericire, şi astăzi.  Susţin cu toată 

convingerea această idee, cu toate riscurile pe care ea le presupune…  

Ce-i de făcut? Multe. Reformarea liceului, înainte de toate. Soluţii: mai puţine 

materii, mai puţine ore, o dinamică a examenelor adaptată profilului liceului etc. Sunt 

elemente pe care şi noua reformă a învăţământului propusă de doamna ministru Ecaterina 

Andronescu le analizează. 

Pentru a nu fi bănuit de nostalgii antedecembriste, voi spune clar că nu  pledez 

pentru studenţii noştri de astăzi întoarcerea la sistemul de atunci. Susţin doar că ar fi 

extraordinar să putem (re)activa la candidaţii noştri de astăzi calităţile stimulate atunci de 

vechiul sistem de admitere. Admiterea trebuie să fie lejeră, iar evaluarea la examene serioasă. 

Nu este firesc ca toţi să termine facultatea. Marea problemă este, din punctul meu de vedere, 

finanţarea ministerială pe student şi nu pe post didactic. Depinzi financiar de banii studenţilor 

şi eşti dispus/obligat la varii compromisuri. 

Am profunda convingere că studentul serios de astăzi poate să înveţe la fel de bine 

ca şi studentul devotat de ieri. Contează enorm dăruirea personală şi calităţile oferite de mama 

natură, de părinţi şi de bunul Dumnezeu. Arta creştină a înmulţirii talantului este în continuare 

la mare preţ. Ea nu îţi asigură un loc de muncă, dar îţi oferă reale şanse să-l obţii. Nimic din 

munca temeinică, discretă şi susţinută de credinţa în Dumnezeu, nu rămâne fără urmări. Nu 

există nicăieri rău nepedepsit şi nici bine nerăsplătit. Există doar neînţelegere şi insensibilitate 

aproape destinală faţă de tot ceea ce se întâmplă. O problemă de metafizică personală până la 

urmă… 

Din toamnalui 2009, pe noua structură a anului universitar Bologna de la UAIC, nu 

va mai exista tradiţionala sesiune de examene. Se va trece de la evaluarea sumativă la 

evaluarea continuă. Examenele se vor da pe parcursul celor 16 săptămâni din semestru. Cu 

siguranţă, studenţii vor fi provocaţi să înveţe continuu şi mult mai sistematic. Iată cum, peste 

timp, valorile unui sistem clasic de admitere sunt provocate să revină în actualitate.  
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„MAMA PROŞTILOR E MEREU GRAVIDĂ!” 

 

 

 Creativitatea estivală pe timp de criză a românilor este realmente spectaculoasă! 

Exemplific pretenţioasa-mi spusă cu câteva monstre de subtilă cugetare neaoşă, binenţeles 

anonime.  Astăzi, ele nu mai circulă folcloric, ,,din gură în gură”, ci informatic, de la e-mail la 

e-mail. 

,,Ca românul nu-i nici unul…unde-s mulţi putea fi unul…”. Aceasta pare a fi  filosofia 

favorită a acelor politicieni care cer reducerea aparatului administrativ şi a numărului de 

bugetari. Aceasta-i filosofia preşedintelui ales care nu-i de acord cu cele 10 zile de concediu 

fără plată, ci solicită nemiloase şi masive concedieri. Formula ideală ar fi cea cu un singur 

român angajat în fiecare instituţie naţională. Unul, dar bun. Testat total şi bine plătit. Atunci 

am avea şi noi economii financiare colosale şi eficienţă în muncă exemplară.  

Zis şi făcut. Numai că de la vorba politică la faptă exemplară este cale lungă. Lungă 

şi întortocheată. Presărată cu interese electorale de partid. De aceea amânarea este prima 

soluţie care bântuie mintea politicianului român. ,,Ce poţi face azi, lasă pe mâine, …că poate 

uiţi…”. Nu uită însă FMI-ul. Nu-l putem fenta. Trebuie să facem reformă şi, ca atare, 

,,jandarmul european” este mereu lângă noi. Nu putem decât cel mult să ne compensăm 

indispoziţiile cu vorbe de duh: ,,Cine ne vizitează ne face onoare…Cine  nu…plăcere”. FMI-

ul a ratat istorica şansă de a ne face plăcere… 

S-au construit varii scenarii apocaliptice în legătură cu ameninţarea acestui 

,,monstru” globalizant. Eu cred că ele sunt adevărate în măsura în care oamenii sunt dispuşi să 

le conceadă o anume doză de adevăr. Cu toţii suntem însă condamnaţi destinal să fim de acord 

cu amara reflecţie populară, copios saturată de substanţă gnostică: ,,Ne naştem goi, uzi şi 

flămânzi…După aceea lucrurile se înrăutăţesc…”. 

Versiunea gnostică a istoriei ar putea continua cu firesca şi reconfortanta speranţă a 

mântuirii. Străbaţi pustiul până la capăt, dar până la urmă tot scapi. Evadezi subtil de sub 

povara Timpului şi a Istoriei. Totul se poate termina cu bine. Or, românii par a nu avea 

această apetenţă pentru soteriologia gnostică. Suprasaturarea de  bine poate fi suspectă. Prin 

urmare este ironizată. ,,Dacă totul a ieşit bine, înseamnă că ai greşit undeva…”. 

Nici n-are cum să ne iasă totul bine din moment ce politica (şi nu numai)  este 

definită de credinţa că ,, Nici o faptă bună nu scapă nepedepsită…(în şedinţă de partid, aş 

adăuga eu)”. Omul ajutat de tine are şansa cea mai mare de a-ţi deveni potenţialul inamic. De 

ce? Tocmai pentru că l-ai ajutat, iar orgoliul lui nemăsurat (,,eu sunt cineva în ochii mei”) nu 
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suportă ca altcineva să-i cunoască misterul propriei neisprăviri. Aşa că e mai bine să ştii un 

sănătos adevăr: ,, Capul care a plecat, sabia nu-l taie!”. 

Sunt multe capete plecate în politica românească. Când le cauţi pentru a le tăia, nu le 

găseşti. Se ascund. Nu pot fi prinse.,,Cine fură azi un ou şi se lasă prins…e bou!”  Mai ştiu că 

,,Cine sapă groapa altuia, departe ajunge”. Aşa că politicienii râvnesc cu toţii la sabotarea 

Celuilalt. Pentru ei contează doar banii, voturile şi afacerile. Prietenii şi-i fac după principiul: 

,,Prietenul la bani se cunoaşte”. Un exemplu actual: cu cât îmi oferi pe grila proiectului 

salarizării unice un coeficient mai mare, cu atât îmi eşti un mai fidel şi veritabil partener.  

De partea cealaltă suntem noi, cei mulţi. Ne complacem deseori în vinovatele dulci-

amărui delicii ale resemnării. ,,Fie pâinea cât de rea, tot ţi-o fură cineva…”.Ajungem să ne 

ironizăm eşecurile, fără a învăţa ceva din ele.,,Omul înţelept îşi face vara sanie şi iarna o pune 

pe foc”. Nu sunt fonduri pentru lemne în timp de criză. Micul nostru secret naţional este că 

niciodată nu poate fi mai rău. ,,De foame mănânci…şi pâine cu mici”. Nu oricum, ci 

împreună cu bere multă şi ieftină obţinută moca, dacă se poate. ,,Mai bine burtos de la bere 

decât cocoşat de la muncă…”. Avem dezlegare să sorbim berici fără număr. Nimic nu ţi se 

poate întâmpla. Trebuie doar să ştii că ,,Nu eşti beat atâta timp cât poţi sta întins pe podea fără 

să te sprijini…”. 

Dacă toate acestea ar fi adevărate, atunci am fi în măsură să formulăm un singur şi 

grav diagnostic destinal: în acea ţară ,,Mama proştilor e mereu un pic gravidă!”.   
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UNIVERSITARUL ROMÂN – UN „NEGRU” PE PLANTAŢIE? 

 

 

 

Luni, 5 octombrie 2009. Alianţa Bugetarilor din România formată din 11 sindicate  

anunţă cea mai mare grevă din ţară de până acum. Ar trebui să participe la ea peste 1 milion 

de români nemulţumiţi de proiectul legii salarizării unice. Presa anunţă mai multe instituţii 

naţionale care ar urma să intre în grevă: primării, consilii judeţene, direcţii financiare, case de 

pensii, spitale, şcoli şi universităţi. 

Sindicatele bugetarilor din învăţământul românesc participă şi ele, în majoritate, la 

greva generală. Motivul esenţial este acelaşi: jignitorul coeficient al salarizării profesorilor din 

grila legii salarizării unice. Foarte probabil, în ţară va fi o grevă japoneză. În unele şcoli şi 

universităţi va fi grevă, în altele nu. Unii profesori vor protesta, alţii nu. Depinde de opţiune şi 

de sindicatul la care profesorii sunt afiliaţi. Corect. Însă raţionamentul logic ar trebui 

continuat. Dacă se va obţine în urma grevei o creştere a coeficienţilor salariali, de ea ar trebui 

să beneficieze doar profesorii care au fost în grevă! Ei s-au expus riscurilor demonstrând 

unitate şi reală dăruire pentru o cauză cu adevărat importantă. 

In universităţi, situaţia va fi aceiaşi. Mulţi profesori, membrii de sindicat, vor ţine 

orele. Alţii nu. Problema este la fel de gravă pentru toţi. Din nefericire, ea priveşte pe toţi 

bugetarii din România. Eu mă voi referi aici doar la profesorii universitari pentru simplul 

motiv că ştiu mai bine situaţia de acolo. 

 In condiţiile în care MECI nu îşi onorează elementarele obligaţii privind acordarea la 

timp a alocaţiilor bugetare, universităţile se susţin financiar din resurse proprii (dacă au). 

Recurg, asemenea UAIC, la politici financiare prudente. Asta înseamnă investiţii zero, plăţi 

cu ora la minim şi – poate – salarii de bază diminuate.  Deci o primă pierdere pentru 

universitari. Vine apoi Legea Salarizării Unice care, la 3 zile de la apariţia în Monitorul 

Oficial, rade toate sporurile profesorilor (de vechime, confidenţialitate, salarii şi gradaţii de 

merit, indemnizaţii etc. ). Rămâne, probabil, sporul de doctorat. Iată şi a doua pierdere pentru 

universitari. Cu salariile de două ori maltratate, universitarii sunt invitaţi să intre în 2010. Mă 

întreb: ce trebuie să faci? Ţii ore sau participi la grevă?  

 In aceste condiţii, guvernul cere performanţă. Or, se ştie foarte bine: unde sunt bani 

puţini, nu va fi în veci performanţă. Domnilor guvernanţi, trebuie să-i plătiţi foarte bine pe 

medicii, profesorii şi cercetătorii din România pentru ca ţara s-o ducă mai bine. Cea mai mare 

gogomănie auzită de mine în cei 46 de ani pe care-i am este de dată relativ recentă: profesorii 

ar trebui plătiţi modest pentru că lucrează puţin (4 ore pe zi)! Domnul Emil Boc este 
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universitar şi ştie bine câte ore munceşte un universitar cu mulţi studenţi.  Între 20 şi 40 de ore 

fizice pe săptămână. Pe bani puţini sau chiar gratis. Când ai de evaluat continuu 2oo-300 de 

studenţi numai într-un an universitar şi 20/40 de ore pe săptămână, mai ai timp şi putere de 

înaltă cercetare? Nu cumva universitarul român este un „negru” pe plantaţie? Schimbaţi 

înainte de toate sistemul finanţării universităţilor din România, domnule prim-ministru. 

Finanţaţi universităţile în raport cu performanţa şi cu numărul posturilor didactice. Ierarhizaţi-

le corect! Reduceţi încărcătura didactică reală a universitarilor. Ne le condiţionaţi salariile de 

numărul studenţilor şi veţi avea performanţă. De aici trebuie începută reforma.    

Faptul că prim-ministrul Emil Boc o începe cu ierarhizarea universităţilor este foarte 

bine. Sperăm să şi reuşească o ierarhie corectă în 45 de zile. Un început bun există în acest 

sens. Mă gândesc la clasamentele Ad Astra privind cercetarea universitară. 

 Totuşi, cea mai dubioasă ierarhie a universităţilor româneşti de stat şi particulare 

realizată în ultimul timp aparţine celor de la Kienbaum Management Consultants şi de la 

revista Capital. Este vorba de topul universităţilor din România realizat prin intervievarea a 

400 de persoane din 35 de companii naţionale şi internaţionale şi a 3.131 de absolvenţi de 

studii superioare după 1995. Nu ştiu ce consiliu ştiinţific din România a girat această 

importantă cercetare. Realmente ciudat este că Universitatea „Alexandru Ioan Cuza” din Iaşi -  

cea mai veche din ţară, aflată de mai mulţi ani pe locul I în topul clasamentelor Ad Astra 

privind cercetarea ştiinţifică -  este acum pe…locul 9. Faptul că UAIC este devansată de 

Universitatea Petre Andrei din Iaşi (locul 6) şi de Universitatea „Ştefan cel Mare” din 

Suceava (locul 4) este ceva incredibil, ciudat, în măsură a te lăsa mască. Faptul în sine aruncă 

serioase îndoieli asupra bunei-credinţe şi profesionalismului cercetătorilor. 

Firesc ar fi ca guvernul şi MECI să solicite explicaţii publice cu privire la aceste 

ciudăţenii care pot compromite imaginea celor mai serioase şi experimentate universităţi din 

România. 

In concluzie, ierarhizarea incorectă a coeficienţilor pe grila de salarizare, împreună cu 

neprofesionalismul artizanilor politici ai reformei, provoacă veritabile convulsii sociale. 

Greva de astăzi este doar una dintre ele. Corpul social suferă de varii patologii. Va fi în 

continuare bolnav până când adevăraţii terapeuţi vor face reforma învăţământului românesc. 

Până atunci, universitarul român este obligat să-şi asume cu amară umilinţă condiţia de 

„negru” pe plantaţie. 
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FOTBALUL ŞI DULCEA OTRAVĂ A NEPUTINŢEI 

 

 

Ca orice român obişnuit, privesc şi eu cu sinceră admiraţie rubricile sportive ale 

jurnalelor tv. Mă reconfortează dinamismul, regia şi întreaga alchimie a profesioniştilor 

sportivi din media. Emisiunile sportive din România sunt, tehnic vorbind, unele dintre cele 

mai reuşite. Însă aici, ca şi în învăţămănt, se lucrează cu materialul clientului. Adică cu 

calitatea sportivilor, antrenorilor, arbitrilor şi a managerilor sportului romănesc.  

Am să mă opresc în acest text doar la fotbal. Susţin răspicat ideea că substanţa 

fotbalului romănesc este, în momentul de faţă, una profund îmbolnăvită. Avem multe talente, 

fotbalişti realmente înzestraţi, dar care, peste noapte, devin fiţoşi, orgolioşi şi cu pretenţii 

absolut nejustificate. (Boala nu-i una exclusiv romănească). În fond, fotbaliştii nostri nu sunt 

nici mai buni nici mai răi decăt noi, toţi ceilalţi. Sunt simbolul social al unei întregi naţiuni.  

 Ce se întîmplă? Am să încerc o explicaţie, apoi am să îndrăznesc formularea unei 

soluţii. Într-un text din tinereţe, Constantin Noica prelua o idee al lui Aristotel privind forma 

care in-formează materia. După ani şi ani de convieţuire, bărbatul, de exemplu,  ajunge să dea 

un alt chip femeii. În interpretarea aristotelică, bărbatul este forma, iar femeia materia. (Eu 

cred că influienţa este reciprocă şi indecisă: nu se ştie precis cine dă şi cine primeşte). După 

Noica, de aici rezultă anumite modele sociale ale feminiţăţii. Intr-un fel va arăta soţia 

poliţistului, altfel cea a profesorului sau a fotbalistului. (Nu întîmplător există şi o emisiune 

„Neveste de fotbalişti”). 

Adaptînd ideea aristotelică în versiune nicasiană, aş spune că în lumea sportului 

românesc fotbalistul ia chipul celui care îi este şi „tată” şi „mamă”: patronul. Ajunge să-i 

semene, mai mult sau mai puţin. Ar fi un seducător şi pasionant subiect de (psihan)analiză a 

asemănărilor/diferenţelor de mentalitate (gîndire, limbaj, afectivitate, comportament) dintre 

fotbalişti şi managerii cluburilor, dintre fotbalişti şi corifeii fotbalului romănesc. Un singur 

exemplu de „virtute” frecvent întîlnită: duplicitatea. Mitică Dragomir declara apăsat că avem 

„un campionat al dracului de curat”. Am văzut cu toţii cît este de curat: Becali arestat şi 

cercetat, la fel arbitrii şi managerii de cluburi. Evident, nu se poate generaliza. Eu sugerez 

doar un subiect de psihanaliză sportivă, dacă se poate vorbi de aşa ceva.  

Cu o asemenea substanţă îmbolnăvită a fotbalului romănesc nu vom face niciodată o 

mare performanţă în lume. Nici măcar nu le vom repeta pe cele obţinute. Personal sunt un 

sceptic lecuit şi secat de orice naivitate păguboasă. Cumplita dezamăgire produsă de echipa 
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naţională de fotbal a Romăniei – jucători, antrenor, conducere – nu este egalată decăt de 

actuala mediocritate a fotbalului intern. Exemplele sunt la îndemăna oricui.  

Tema o vor analiza în continuare specialiştii fotbalului romănesc. Semnificativ este, 

din punctul meu de vedere, altceva. Faptul că, în ciuda permanentelor deziluzii, tot românul 

continuă să privească meciurile din fotbalul intern şi, mai ales, pe cele ale naţionalei. Oare 

luăm şi noi, microbiştii, chipul fotbalului romănesc? Ne in-formează? Cine se aseamănă se 

adună? Nu ştiu. 

Cert este pentru mine faptul că nu (mai) putem trăi astăzi fără fotbal. A devenit un 

fel de fatal surogat al vieţii. Ne trăim viaţa prin transfer, adică prin mijlocirea a 11 jucători. Ei 

întrupează speranţele, temerile, ambiţiile şi frustrările unei întregi naţiuni.  Astăzi, fotbalul a 

luat locul clasicelor confruntări războinice de altădată. Este (şi) un fel de război simbolic între 

naţiuni. 

 Fotbalul ilustrează şi frenezia cu care ne asumăm chipurilor postmoderne ale 

străvechilor eroi. De la celebrul magician Merlin ajungem – într-un registru clar cosmopolit – 

la magicianul fotbalului mondial: Messi. Nevoia socială de eroi este incontestabilă.  

Din nefericire, de la Hagi încoace fotbalul romănesc nu ne-a mai livrat asemenea 

eroi. Îi căutăm în altă parte. Acesta-i pentru mine un special motiv pentru care voi continua să 

urmăresc meciurile internaţionale ale cluburilor romăneşti şi, binenţeles, pe cele ale 

naţionalei. Arta marilor fotbalişti şi magia jocului sunt cu adevărat seducătoare.   

Sunt sincer dezamăgit de calitatea fotbalului romănesc şi incapabil să mă îmbăt în 

continuare cu apă rece. Nu mai am nici o speranţă în calificări şi mari performanţe. Simt însă 

că am puterea de a-mi suspenda firescul sentiment naţional şi de a ţine cu cel mai bun de pe 

teren. Pot aplauda la scenă deschisă pe viitorii învingători ai naţionalei Romăniei şi ai 

echipelor de club. De ce? Dintr-o iubire dezamăgită şi pentru că fotbalul îmi oferă minunata 

şansă de a trăi la nivelul imaginarului magia jocului, a libertăţii, împlinirea prin arta depăşirii 

condiţiei umane. Mister, deliciu, savoare, dar şi dulce otravă a neputinţei strecurată cinic şi 

consecvent în suflet de aceşti magicieni de serviciu ai lumii contemporane: - fotbaliştii!      
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FINALA CUPEI VIOLENŢEI LA ROMÂNI 

 

 

 Am vizitat cu putin timp in urma Targul Jiu. Un oras frumos, elegant si foarte curat. 

Veritabil model pentru primarul Gheorghe Nichita si edilii Iasului. In realitate, Targul Jiu nu 

sta deloc sub paguboasa mentalitate a ortacului de grota. Aceasta falsa reprezentare o avem 

gratie asumarii superficiale a informatiilor din mass-media. Intalnirea mea cu orasul lui 

Brancusi a fost una fericita. Ea mi-a fost mijlocita de doi oameni cu adevarat minunati: 

profesorul Nicolae Onescu si salvamontistul Sabin Cornoiu. Primul, fost campion mondial la 

atletism, stie sa fie o gazda perfecta si sa puna astazi temeiurile sportului gorjean. Cel de-al 

doilea, Sabin Cornoiu, omul lui Dumnezeu, bun la toate, este seful celei mai mari baze de 

salvamontisti din Romania. 

Seara, dupa lunga incursiune in zona, profesorul Onescu ne-a prezentat stadionul. 

Micut, foarte bine aranjat, cu gazon proaspat si exemplar intretinut. Gardurile despatitoare 

erau mici, simbolice. La privirea mea intrebatoare, profesorul Onescu a raspuns promt: “Nu 

avem nevoie de garduri mari. Pe stadionul nostru nu exista violenta”. 

Finala Cupei Romaniei de anul acesta dintre CFR Cluj si FC Timisoara l-a contrazis. 

Violenta a fost la ea acasa pe cochetul  stadionul din Targul Jiu. Evident, nu din vina 

gorjenilor.”Suporterii” banateni au devastat cu success frumosul stadion. 

Am citit multe explicatii cu privire la modul in care s-a justificat teribila violenta. In 

primul rand a fost acuzata prestatia arbitrului  Cristi Balaj. Ar fi defavorizat pe timisoreni. 

Posibil sa fi gresit, dar oricum fotbalistii clujeni au fost mai buni. Meritau victoria, chiar cu 3-

1.  

Eu cred ca alta este sursa raului. Ar fi vorba de celebra mândrie  a timişorenilor, de 

marea lor asteptare fata de acest meci si de incapacitatea echipei de a fi la nivelul asteptarilor. 

Or, mândria si aşteptările exagerate ale  suporterilor fata de jocul modest al fotbalistilor 

timisoreni nu se justifica. Ca orice echipa romaneasca, FC Timisoara nu este in clipa de fata 

capabila de adevarate performante. Ne vom convinge curand. Or, in acest caz, trebuie sa fii un 

suporter matur, lucid, echilibrat si cu multa stapanire de sine pentru ati asuma inteligent si 

responsabil conditia echipei tale favorite. Suporterii timisoreni pe care i-am vazut devastand 

stadionul din Targul Jiu nu sunt nici maturi, nici lucizi, nici echilibrati, nici stapani pe ei 

insisi. Sunt niste banali si tristi huligani care nu au ce cauta intr-o lume civilizata.  
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O alta versiune a tragediei  este aceea ca vinovat de violentele comise nu sunt 

derbedeii in actiune, ci patronul Iancu care i-a incitat prin declaratiile belicoase si 

provocatoare anterioare meciului. Sa fim seriosi. Patronul are frustrarile si problemele lui. Se 

comporta ca atare. In nici un caz un spectator normal nu se lasa sedus de provocari. Insa 

Aristotel este verificat si confirmat inconstient inca o data in finala Cupei Romaniei la fotbal 

din 2009: forma in-formeaza materia. Iancu isi  modeleaza dupa propriul  chip nu doar 

echipa, ci si galeria. Poate inconstient, dar in mod sigur eficient. Problema este ca avem prea  

multi patroni clonati dupa chipul si asemanarea lui nenea Iancu. Să nu ştii să pierzi şi să refuzi 

neelegant a fi present la festivitatea de premiere este un gest reprobalibil care denota 

slabiciuni  si lipsa de fair-play. 

De mai multi ani, cu asemenea oameni in frunte, fotbalul romanesc este in colaps. 

Declaratiile  optimiste ale oficialilor sunt povesti de adormit copii. Nici un om lucid nu (mai) 

crede in ele. La prima proba internationala serioasa, echipele romanesti de club vor claca. La 

fel si nationala. Victoria cu Lituania este doar efectul unei mentalitati proaspete, optimiste. Nu 

este suficient pentru a face performanta. Cu acesta ne-am lamurit si resemnat. 

Ramane însă problema violentei in fotbal. Stim ca violenta in genere - asemenea 

sacrului, iubirii, fricii – este consubstantiala fiintei umane. A fi om inseamna ati asuma o doza 

de violenta ca destin. Problema este ca nu poti sa-i dai violenţei  curs liber, dezinvolt, ca 

huliganii de pe stadionul din Targul Jiu. Esential este sa ti-o transfigurezi prin altceva: sport, 

lectura, muzica, dans, teatru etc. Atunci, violenta se metamorfozeaza in ceva nobil si cultural. 

Or, participarea ca spectator la un meci de fotbal poate devini un excelent prilej de ati 

transfigura violenta si de ati defula  umorile, tensiunile, nervii si frustrarile indelung 

acumulate intr-un mareţ si reconfortant spectacol sportiv. 

 Or, in Romania se intampla exact pe dos. Fotbalul nostru devine pe zi ce trece o 

cale, un mijloc de explimare directă, frustă, elementară a violentei in lume. Ratatii Romaniei 

se destrabaleaza pe stadioane. Totul se intampla pe fondul neputintei noastre generale. Finala 

Cupei României la fotbal din noiembrie 2009 a fost, din punctual meu de vedere, si o finală a 

Cupei Violentei. Felicitari spectatorilor clujeni pentru ca nu au castigat-o! 

 

 

 

 

 

 



 102 

 

PROSTITUŢIA – ARTĂ  SACRĂ  SAU PATOLOGIE SOCIALĂ? 

                          

Recent, Comisia Prezidenţială pentru analiza Riscurilor Sociale şi Demografice a dat 

publicităţii raportul privind „Riscurile şi inechităţile sociale în România”. Cercetarea 

sociologică a fost realizată de specialişti de primă mână din universităţi şi institute academice, 

coordonaţi de decanul Facultăţii de Sociologie şi Asistenţă Socială a Universităţii din 

Bucureşti, prof. univ. dr. Marian Preda. Fiind integral asumat de Preşedintele României, 

conţinutul raportului a fost copios speculat de mass-media, în funcţie de orientările politice 

pro şi anti Băsescu.  

Care este adevărul? Mergem la sursă şi aflăm că peste tot în lume prostituţia se 

intersectează cu consumul de droguri, generând devastatoare flageluri sociale. Dozele lunare 

de droguri pot costa între 800 şi 3000 de euro, iar banii provin (şi) din practicarea prostituţiei. 

Patologia socială numită prostituţie este, în realitate, scăpată de sub control. Amendarea 

prostituatelor (unele de 14 – 15 ani), arestarea peştilor, patrulele Poliţiei sunt măsuri depăşite, 

de o splendidă ineficienţă. 

Ce-i de făcut? Autorii raportului propun, în esenţă, două soluţii. Una vizează 

„Înfiinţarea de servicii şi centre de specialitate prin intermediul cărora femeile care practică 

sexul comercial să poată beneficia pe lângă serviciile de asistenţă (medicală, socială, 

psihologică) şi de prezervative oferite gratis…”. (Raport…, p. 48). Măsura „ar ameliora 

situaţia acestora” (Ibidem). 

Cealaltă soluţie, frecvent mediatizată, propune (nu decide) „Legalizarea sexului 

comercial (nu şi a intermediarilor de servicii sexuale)”( Ibidem). În acest fel ar exista „o 

posibilitate de control a bolilor cu transmitere sexuală”(Ibidem). Prudenţa sociologilor este 

imediat dublată de o subtilă şi esenţială observaţie:„ Impunerea unei astfel de măsuri în 

absenţa unei analize bazate pe experienţa altor state şi în funcţie de particularităţile României 

ar putea genera totuşi efecte nedorite”(Ibidem).  

Oferirea de soluţii de asistenţă prostituatelor prin centre de specialitate presupune 

legalizarea prostituţiei. Pe această cale cred că s-ar putea doar ameliora situaţia, dar nu se 

rezolvă problema. În măsura în care prostituatele sunt şi consumatoare de droguri ne putem 

imagina prin legalizare o „aducere la suprafaţă” a fenomenului şi un oarecare control asupra 

lui. Gravitatea problemei este alta: experienţa statelor lumii ne arată că legalizarea 

prostituţiei creşte riscul îmbolnăvirii cu virusul HIV! Mai mult se pierde decât se câştigă. 
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Mai sunt apoi şi „particularităţile României” de care, pe bună dreptate, ne cer autorii 

Raportului să ţinem seama. Prima particularitate ar fi, din punctul meu de vedere, inadecvarea 

stratului profund al mentalului social românesc cu legislaţiile şi structurile Uniunii 

Europene. În Vest, legile, instituţiile, ONG-urile au apărut şi crescut încet, firesc, din cutume, 

tradiţii, mentalităţi. Într-un timp istoric deloc grăbit, ele s-au împlinit în forme instituţionale 

absolut respectabile şi funcţionale. Noi ne grăbim acum să le împrumutăm, adaptându-le 

stângaci şi neconvingător unor realităţi româneşti de multe ori străine sau complet diferite. 

   Mai este apoi reala sensibilitate religioasă a românului de care nu avem cum să nu 

ţinem seama în cazul legalizării prostituţiei. Fondul religios este (încă) unul foarte bun, deşi 

atins frecvent de varii forme maladive.  Legalizarea prostituţiei echivalează pentru bunul 

român cu legalizarea viciului. Oficializăm încălcarea unei porunci din Decalog. Ştim din 

istorie că (prea)curvia dărâmă reperele morale ale unei sănătoase comunităţi. În absenţa lor, 

poporul devine o   masă amorfă, uşor de condus şi de manipulat. Demnitatea umană, valorile 

şi stabilitatea familiei sunt ameninţate. Ce vor spune soţiile şi mamele celor care vor frecventa 

asiduu instituţia legală a celei mai vechi meserii din lume? Vor exista nesfârşite certuri şi 

tulburătoare drame familiale. Va creşte numărul divorţurilor şi cel al oamenilor singuri şi 

nefericiţi . 

Incontestabil, legalizarea prostituţiei readuce în discuţie clasicele motive filosofice şi 

morale legate de  actuala condiţie umană. Este prostituţia un rău în sine sau unul construit 

social? Mai poţi fi   liber în condiţiile în care clientul dispune total de trupul şi sufletul tău? 

Oare nu devine prostituţia o formă postmodernă a servituţii voluntare? Îmi mai oferă 

eventuala abandonare a prostituţiei şansa reală a unui nou început în viaţă? Cât de apăsătoare 

este povara stigmatului de femeie uşoară? 

Tot sociologii – de această dată Ilie Bădescu – observaseră cu fineţe un posibil transfer 

de autoritate de la stat spre acele structuri, reţele şi corporaţii care ar cultiva industria 

pornografică. Statul şi-ar abandona de bună-voie statutul de garant al moralităţii publice. Sex-

turismul s-ar combina liber şi eficient cu traficul de fiinţe umane, efect pervers sugerat şi de 

autorii raportului. Trupul s-ar desacraliza într-o formă ultimă, iar taina cununiei ar deveni o 

vorbă fără rost. În cele din urmă  am ajunge (şi) la o tristă disoluţie a demnităţii femeii şi, în 

genere, a feminităţii. Suntem departe în timp de templele antichităţii şi de ritualurile mistico-

erotice orientale unde prostituţia era o artă sacră şi avea, prin urmare, o justificare socială şi o 

valoare soteriologică.  

În concluzie, acestea ar putea fi o parte din riscurile legalizării prostituţiei. Sunt însă şi 

importante avantaje. Specialiştii sunt invitaţi să discute şi să propună cea mai potrivită soluţie 
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pentru România momentului de faţă. „Raportul Comisiei Prezidenţiale privind analiza 

Riscurilor Sociale şi Demografice” este o necesară şi profesionistă radiografie a maladiilor 

sociale româneşti, dar şi o invitaţie de a găsi urgent cele mai bune şi eficiente forme de terapie 

psihosocială şi spirituală.  
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TRĂIESC  ROMÂNII „CU FRICA-N SÂN” ? 

 

 

În mod inspirat, un recent sondaj CURS (25 septembrie - 7 octombrie 2009) 

radiografiază fenomenologia  fricii la români. Sunt românii fricoşi? Ce forme ale  fricii ne 

bântuiau înainte de 1989 şi ce tipuri de frică ne stăpânesc azi? Pentru a  răspunde concludent, 

sociologii au  intervievat 1039 de români.  

Ceea ce trebuie spus dintru început e faptul că de frică nu scăpăm niciodată. Frica este 

consubstanţială condiţiei umane. E o emoţie negativă, dar universală, în termenii 

psihosociologului Septimiu Chelcea. Apoi mai trebuie spus că frica nu există. Există mai 

multe frici. Sunt frici şi frici. Contează enorm care din ele te locuieşte. Aşa cum reiese din 

cercetarea anterior invocată, majoritatea ipostazelor fricii româneşti actuale sunt sociale. 

Rezultatele sunt clare. Înainte de 1989, frica teribilă a românului era cea de natură 

politică. În joc era frica de teroarea partidului unic, de capriciile unui imprevizibil dictator, de 

mizeriile devastatoare ale activiştilor de partid etc. În procente, 20% dintre români erau 

stăpâniţi de fantasmele ameninţării politice. Astăzi, procentul a scăzut la 3%. Înainte de 1989, 

24% dintre români se temeau de pierderea vieţii. Acum doar 4 % se mai îngrijorează direct de 

iminenta tragedie a morţii. 

 Mutaţia spectaculoasă după Revoluţie aduce în prim plan frica de economic, susţine 

acelaşi Septimiu Chelcea pe baza sondajului CURS. Rezultatele sunt analizate şi interpretate 

de sociologul român într-un excelent articol din Jurnalul Naţional. Patru din zece persoane se 

simt ameninţate de criza economică. În procente, pericolul economic era resimţit personal 

doar de 3% dintre români înainte de 1989. Azi, el copleşeşte pe 39% dintre semeni. A fi 

înfricoşat de moartea economică însemnă, printre altele, a trăi spaimele pierderii locului de 

muncă (12% înainte de 1989, respectiv 26% astăzi); a te înfiora posibila pierdere a banilor 

(14% înainte de 1989, respectiv 19% acum). Aceleaşi spaime ancestrale româneşti ne 

chinuiesc şi astăzi în doze (in)suportabile cu incertitudinea şi nesiguranţa zilei de mâine (10%  

din subiecţii eşantionului au recunoscut acest fapt), sau cu dramatica scădere a salariului (tot 

10% este procentul acestor înfricoşaţi).  

Mai sunt şi alte semnificative ipostaze sociale ale fricii. Mă refer la frica de viruşi sau 

la cea legată de posibila pierdere a sănătăţii (doar 6% dintre români şi-o asumă deschis). Ar 

mai fi apoi frica de pericole naturale. Graţiei suprasaturaţiei cu veşti proaste despre 

cataclisme, ploi, inundaţii şi cutremure, numărul românilor înfricoşaţi de imprevizibila 

dezlănţuire a naturii a crescut de la  2% (înainte de 1989) la 14% (acum). 



 106 

În doze suspect de mici sunt cuantificate alte forme stimulative ale fricii sociale la 

români. Mă gândesc la frica de incompetenţa profesională (apare doar la 1% dintre 

intervievaţi); de favoritisme şi nepotisme la locul de muncă (un uluitor 1%); de falimentul 

instituţiei (doar 3%). 

Din punctul meu de vedere există ceva patologic în predominanţa acestor frici sociale 

la români. Este vorba de absenţa fricii spirituale şi a celei religioase. Frica spirituală stă sub 

semnul înfricoşării de sine, sau a fricii de propriul cuget, de remuşcarea ulterioară. „Mă 

mustră conştiinţa”, aşa ar suna expresia concisă a acestei onorabile frici. Ea te împiedică să 

gândeşti negativ şi să săvârşeşti voit un anume rău Celuilalt.    

Frica religioasă este, printre altele, „frica de Dumnezeu”. În joc e frica de pedeapsa lui 

Dumnezeu, dar şi conştiinţa vie a faptului că viaţa noastră nu este fixată maladiv în ea însăşi. 

Depinde de altceva care o depăşeşte şi împlineşte deopotrivă. De Dumnezeu. Un asemenea tip 

de frică ar trebui să domine  mentalul social sănătos al oricărei seminţii aşezate. 

Or, asemenea frici nu apar în sondajul CURS din toamna anului 2009. Din fericire, ele 

sunt prezente din plin în mentalul social actual. Frica de mustrarea conştiinţei şi cea de 

atotputernicia lui Dumnezeu sunt camuflate sub măştile cotidianului. Ele lipsesc azi doar la 

3% dintre români. Aceştia sunt neînfricaţii de serviciu ai unei lumi în agonie. Ferească-ne 

Dumnezeu de oamenii-fără-de frică că de prieteni mă feresc singur! 

În concluzie, fricile sociale postdecembriste ilustrează fragilitatea românului împuţinat 

de provocările tranziţiei. Românul terorizat de iminenţa crizei şi de posibilul dezastru al 

afacerilor financiare este, de multe ori, omul cu o viaţă spirituală superficială. E normal să te 

îngrijorezi de blocajele financiare şi de viitorul familiei proprii. Însă nu poţi rezista acestor 

îndelungi provocări politice, economice şi financiare fără frica de Dumnezeu şi fără frica de 

propria conştiinţă. În absenţa lor, vieţuieşti spectral cu frica-n sân. Agonizezi încet, încet, 

vegetând cuminte şi neinteresant. 

 Este ceea ce se întâmplă deseori în lumea de azi cu majoritatea semenilor noştri. 

Trăiesc cu frica-n sân, plasându-se sub semnul nefericit al infinitelor servituţii şi dependenţe. 

Soluţia este una simplă: să ne transfigurăm fricile sociale sub semnul binecuvântat al fricilor 

superioare (spirituale şi religioase).   
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